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IN another notable achievement of 

its status in Unesco, George Town 

has been selected for participation in 

two heritage pilot projects.

George Town is the only Asian 

city chosen for the project, the other 

two being in Africa and Latin Amer-

ica respectively.

Speaking at a press conference 

after the officiating ceremony of the 
International Conference on Manag-

ing Urban Cultural Heritage 

(MUCH), Unesco Jakarta Pro-

gramme Specialist for Culture Moe 

Chiba said the first pilot project 

would focus on the inventory of in-

tangible cultural heritage with com-

munity participation.

“The approach is to involve the 

local community to do their own 

inventory. It’s not going to be led by 

academicians but is a local commu-

nity-led initiative. It’s very important 

to draw an inventory at the very local 

level because ultimately the com-

munities and the stakeholders will 

feel committed to continue with the 

practice,” she told the media.

Chiba added that the second pilot 

project would look at how to develop 

the local industries at world heritage 

sites by engaging all the related par-

ties to come up with an action plan.

“We are starting this project that 

seeks to bring in all these related par-

ties, museums, creative industries 

centre, local artisans, heritage prac-

titioners and site managers together 

to develop an action plan for a better 

livelihood in heritage cities,” she 

said.

She also cited the potential of 

George Town city in delivering the 

results envisaged by the projects as 

the reason it was chosen by Unesco.

The conference, held until Oct 4, 

was supported by the state govern-

ment in collaboration with the Ma-

laysian National Commission for 

Unesco as well as the Japan Founda-

tion, 

It featured a total of 37 prominent 

speakers and moderators from 15 

countries who shared their initiatives 

on the management of urban heritage, 

discussions on the different approach-

es towards heritage management and 

innovative strategies as well as en-

gagement in constructive discussions 

on the existing challenges and oppor-

tunities in the area of urban cultural 

heritage management.

More than 100 participants were 

registered for the conference which 

covered themes such as urban archae-

ology, globalisation and sustainable 

tourism, disaster risk reduction, cul-

tural heritage education, conservation 

of objects and collections, documen-

tations, rejuvenation of urban herit-

age and online mobilisation in herit-

age management.

The keynote speakers were Un-

esco Chair Professor of the Institute 

of Disaster Mitigation for Urban 

Cultural Heritage of Ritsumeikan 

University in Kyoto, Japan Dr. Rohit 

Jigyasu and Heritage Commissioner 

of Malaysia Datuk Dr. Zainah Ibra-

him.

Chief Minister Chow Kon Yeow, 

in his speech, remarked on the im-

portance attached to cultural heritage 

by everyone in Penang, be it the state 

government, local councils or the 

various communities.

“Cultural heritage has always been 

an important element of George 

Town and Penang as a whole. We 

have inherited traditions, living ex-

pressions, buildings, monuments and 

collections of objects from our ances-

tors which have over time given us a 

sense of identity and continuity, 

providing a link from our past, 

through the present and into the fu-

ture,” Chow said.

Also present were George Town 

World Heritage Incorporated (GT-

WHI) general manager Dr. Ang Ming 

Chee, fellow GTWHI directors and 

elected representatives Teh Lai Heng 

(Komtar), Daniel Gooi (Pengkalan 

Kota) and Wong Hon Wai (Bukit 

Bendera), Penang Island City Coun-

cil (MBPP) mayor Datuk Yew Tung 

Seang and Unesco Bangkok Na-

tional Professional Officer Montira 
Horayangura Unakul.

George Town for 
heritage projects
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A Very Happy 
Deepavali to all our 
readers

The invited speakers and guests from all over the world, seen here with Chow, had much to share with the participants on the different aspects 
of heritage in accordance with their expertise.
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Story by Christopher Tan 

THE state government will study the 

proposal by a state-based NGO on

the use of the Autonomous Rail 

Rapid Transit (ART) system as one 

of the components in the Penang 

Transport Master Plan (PTMP).

“In the conceptual video, the ART 

system was placed on an eight to 

10-lane highway. We do not have 

such highways in Penang. However, 

we will not reject the idea and will 

look into its suitability,” Chief Min-

ister Chow Kon Yeow said at the end 

of the PTMP public forum at Dewan 

Sri Pinang,.

Chow said the ART system must 

come with other measures.

“For example, when you ap-

proach an intersection, traffic lights 
must be programmed to give prior-

ity to the rail so that it will be able to 

cross the intersection without having 

to stop. This is to improve the effi-

ciency of the rail system. 

“If it is not, then it is no different 

than a bus that has to stop and abide 

by the traffic lights,” Chow said.
Chow was taken aback by the 

NGO’s sudden change of track after 

years of championing the tram sys-

tem instead of the Light Rail Transit 

(LRT) proposed by the state.

Chow said this was the first time 
that the NGO proposed the ART 

system.

“All along, they talked about the 

tram (system). Now, they are propos-

ing the ART system. 

“China Railway Construction 

Corporation met me last week to 

propose the ART system.

“The slide show and conceptual 

video presented today were the same 

as what were shown to me by China 

Railway Construction Corporation 

(last week),” Chow said on Sept 30.

The ART system is a “railless 

train” with rubber tyres running on 

roads.

The system is new as compared 

to the LRT.

Chow said the ART is directed by 

a sensor system along a corridor.

“It can be dedicated or shared 

with other modes,” he told the media.

He was explaining to reporters on 

the proposal by the NGO to con-

sider the ART system.

During the question and answer 

session, a Tanjung Tokong resident 

asked the Penang government to 

justify the reason for choosing the 

LRT over ART.

Chow said the question was not 

fair.

“It is not fair to ask us to justify 

when this is something new (that has 

just been brought up today).

“The ART system is currently 

being used in two cities in China and 

it has only been around for three 

years,” he said.

He added that the three-hour 

public forum addressed a wider view 

of the PTMP as compared to the 

public forum on the proposed Pan 

Island Link 1 (PIL 1) held at the 

SPICE Convention Centre recently.

A participant also questioned the 

NGO if there was any feasibility 

study conducted on the ART system.

On the proposed PIL 1 project, 

Chow said: “Some of the participants 

have the opinion that the PIL 1 is not 

needed. 

“The state disagrees because we 

feel that even with the LRT, it will 

not be able to shift the mindset of 

private vehicle users to use public 

transport.

“There will still be people who 

choose to use their own vehicles,” 

Chow said.

Penang to look at 
ART suitability

CTSM of  
Citigroup warmly 
receives CM

CHIEF Minister Chow Kon Yeow’s 

visit to the Citi Transaction Ser-

vices Malaysia (CTSM) centre on 

Oct 9 at One Precinct in Bayan Baru 

was warmly received by members 

of its top management.

 The centre, one of two in Pen-

ang, is the largest regional Trade & 

Cash processing centre, which 

handles approximately 69 million 

transactions annually with a value 

of about US$27 trillion. Nearly 

1,200 experienced and dedicated 

employees at the centre service the 

interests of Citibank clients across 

Asia, North America, Europe, Japan 

and China – 24 hours a day and 7 

days a week. The other centre is 

located at Northam Tower in Pulau 

Tikus.

 The CTSM top management 

was led by their managing director 

and CTSM head Srinath Samba-

sivan who briefed the chief minister 

on the operations of the centre and 

provided details on their expansion 

plans, human talent development as 

well as vital figures and statistics on 
the performance of the centre.

 There was also a cake-cutting 

ceremony to commemorate the 25th 

anniversary of the CTSM which 

began operations in Penang in 1993. 

Citi was the pioneer bank to have 

decided on Malaysia as a hub for its 

process outsourcing for financial 
services. 

The hub provides operations 

support to trade and cash manage-

ment as well as Commercial Cards 

businesses of Citigroup. Its large 

array of customers includes multi-

national corporations, financial in-

stitutions, large corporations and 

small-and-medium enterprises 

across the globe.

VIP TOUCH... 
Governor Tun Abdul 
Rahman Abbas and 
his consort Toh Puan 
Majimor Shariff were 
present at Penang 
Club for the occasion 
of its Patron’s Night 
on Oct 5. The event 
saw the who’s who of 
Penang society at the 
event.

By Me
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Levy charges on 
foreign workers explained
F I N A N C E  M i n i s t e r  L i m 

Guan Eng clarified the deci-

sion on the levy imposed on 

skilled foreign workers which 

was recently announced by 

the Cabinet to be implement-

ed on Oct 1.

“Some people thought that 

we (the federal government) 

i n c r e a s e d  t h e  l e v y  t o 

RM10,000. No, the amount 

remains the same. It’s still 

RM1,850 for those foreign 

workers working here from 

the first to the 10th year. It’s 

only the three-year extension 

after the 10th year that there 

will be charges of RM10,000,” 

he said.

“For those who choose not 

to pay, there are still other 

options. They can send the 

foreign workers back to their 

home  coun t ry  and  i f  t he 

workers return here, then just 

p a y  t h e  a n n u a l  l e v y  o f 

RM1,850. This is a new re-

laxed condition by the fed-

eral government that’s being 

done for the first time. Em-

ployers can now extend their 

workers’ stay here for an-

other three years making it a 

total of 13 years,” the finance 

minister said on Sept 27.

Lim also added that the 

new ru l ing  involv ing  the 

RM10,000 levy does not ap-

ply to foreign domestic help-

ers.

pix by Darwina Mohd Daud

THE state government through 

the Chief Minister Incorporated 

(CMI) and George Town Con-

servation and Development 

Corpora t ion  (GTCDC)  has 

formed a strategic partnership 

with the United Nations Human 

Settlements Programme (UN-

Habitat) to advocate as well as 

to  promote the New Urban 

Agenda (NUA) and the Sustain-

able Development Goals (SDG) 

of the latter.

Speaking at a press confer-

ence on Oct 6 which also wit-

nessed the signing of the MoU, 

Chief Minister Chow Kon Yeow 

described the partnership as be-

ing in line with the vision and 

goals he had set for the state of 

Penang when he launched Pen-

ang 2030 in late August.

“This MoU is the first of its 

kind between a Malaysian state 

government and the UN-Habi-

tat. The latter is one of the main 

proponents of the Sustainable 

Development Goals (SDGs) 

adopted by the United Nations 

General Assembly in September 

2015, that Malaysia is commit-

ted to fulfilling by 2030,” the 

chief minister said.

“In line with the aspiration 

of the Penang state government 

to achieve its Vision 2030 to 

transform Penang into a ‘Fam-

ily Focused Green and Smart 

State that Inspires the Nation’, 

both parties have agreed to col-

laborate as both share the com-

mon object ives  to  improve 

livability, upgrading the econ-

omy and empowering commu-

nities,” he added.

According to the press re-

lease of CMI, the NUA is a 

framework that guides efforts 

around urbanization and devel-

opment such as local fiscal 

systems, urban planning and 

basic services and infrastruc-

ture to ensure sustainable de-

velopment. SDG 11 focuses on 

making cities and human settle-

ments inclusive, safe, resilient 

and sustainable.

Also present were UN-Hab-

itat executive director Datuk 

Seri Maimunah Sharif, Penang 

Island City Council (MBPP) 

mayor Datuk Yew Tung Seang, 

CMI deputy general manager 

S. Bharathi and representatives 

from Think City and Seberang 

P e r a i  M u n i c i p a l  C o u n c i l 

(MPSP).

“This (effort) is very impor-

tant to formulate integrated and 

hol is t ic  pol ic ies  needed to 

achieve sustainable develop-

ment goals at state level, the 

local level as well as the na-

tional level, of course. When we 

work at the urban level, it is 

vital that we include people, 

locations and city conditions to 

ensure that no one and no place 

is left behind,” Maimunah said.

The state government, ac-

cording to Chow, is providing 

US$250,000 as initial funding 

for studies and any other related 

matters to achieve what’s spelt 

out in the SDG.

Penang in 
strategic 
partnership 
with UN-
Habitat

Chow and Maimunah exchanging the MoU on the New Urban Agenda and Sustainable Development 
Goals which they both signed.
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NEX 2018 CONFERENCE
NEX 2018 Penang Leadership Conference will be held from Nov 

8 -10 at E & O Hotel, Penang. For registration and ticketing, visit 

www.nexpenang2018.peatix.com. Contact: 604-3710277/email: 

nexpenang@gmail.com

KIDS GOT TALENT 2
HOUSE of Trainings will be organising a charity event where 

part of the proceeds is distributed to underprivileged children 

in Penang. Invitation is extended to kids to participate and 

showcase their talents and contribute to the underprivileged.

For details call Joann Cheang (+6010 – 4689862) or visit: www.

houseoftrainings.com

BOOK GIFT
TO promote cultural heritage in schools, the George Town World 

Heritage Incorporated is inviting educational institutions in 

Penang to apply for its Cultural Heritage Book Gifting Programme 

and receive a complimentary set of cultural heritage books worth 

RM750. The programme is on until Dec 15. Visit https://goo.

gl/35C5JM to register. For details, call Natasha at 04-2616606

CHINESE MEDICINE
MALAYSIAN Anti-Cancer Association is organising a Chinese 

medication consultation from 9am to 5pm on Nov 3 at SMJK(C) 

Phor Tay in Jalan Sungai Dua, Penang. Fifty traditional Chinese 

medicine doctors will provide free advice. There will also be a 

blood donation drive and free haircuts.

CATARACT SURGERY
LIONS Club and Pantai Hospital are offering subsidised cataract 

surgery for the needy. Details, call the hospital’s Public Relations 

Department (04-6396517) or its careline (017-5782899).

Story by Christopher Tan

pix by Adleena Rahayu 

Ahmad Radzi

THE Penang government is con-

fident that it will continue to be 

at the forefront; driven by green 

economy, innovative governance 

and sustainable development.

Chief Minister Chow Kon 

Yeow sa id  Penang’s  four-

pronged vision listed in the 

Penang 2030 - to increase live-

ability to enhance quality of life, 

upgrade the economy, empower 

the people to strengthen civic 

participation and invest in the 

built environment - would take 

the state to a new level.

“The public and private sec-

tors need to continuously uphold 

good corporate governance. Hav-

ing a good product or service is 

not enough.

“The Penang government has 

taken the lead when it signed the 

corruption-free pledge in August 

last year. We even included 10 

additional measures to strength-

en our pledge.

“This shows that the govern-

ment has always been at the 

forefront to propel the state for-

ward.

“We hope that our effort will 

be able to instill confidence in 

our existing and prospective in-

vestors to continue building their 

future in Penang,” Chow said in 

his speech at the 2018 Promise 

of Integrity Annual Conference 

in Bayan Lepas on Oct 1.

Chow congratulated the five 

founding members of the Prom-

ise of Integrity Alliance - B 

Braun Medical Industries, Intel 

Malaysia, Keysight Technolo-

gies, Motorola Solutions and 

SilTerra Malaysia - for their 

leadership and making a commit-

ment together to uphold the 

highest business ethics and in-

tegrity.

Also present at the conference 

were investPenang chief execu-

tive officer Datuk Loo Lee Lian, 

Intel Malaysia managing director 

and Intel Corporation corporate 

vice-president Robin Martin, B 

Braun Medical Industries vice-

president of supply chain man-

agement and procurement Asia-

Pacific Rahul Teotia, Motorola 

Solutions deputy managing di-

rector and director of global 

supply John Andersen, SilTerra 

Malaysia chief operating officer 

Kader Ibrahim Abdul Wahab and 

Bemis Asia Pacific president 

Lim Bee Leong.

Over 280 guests from the in-

dustries, government agencies 

and non-governmental organisa-

tions attended the event.

Transparency International-

Malaysia president Datuk Akh-

bar Satar gave an insightful 

presentation on “Integrity in 

Malaysia: The Way Forward”.

Penang 
remains a 
thriving hub

Chow (centre) greeting the guests attending the 2018 Promise of Integrity Annual Conference.
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DEPUTY Prime Minister Datuk 

Seri Dr Wan Azizah Wan Ismail and 

Chief Minister Chow Kon Yeow 

were the guests of honour when 

they graced the two-day conference 

on “Rethinking Entrepreneurship 

for Today’s Women” on Sept 24.

The conference attracted some 

400 registered delegates, speakers 

and invited guests, with women 

making up almost 88% of the total 

number of delegates.

Dr Wan Azizah, who is also 

Women, Family and Community 

Development Minister, mentioned 

in her keynote address traits of 

women, the role of women in 

economy, poverty reduction, recog-

nition of more women leaders at the 

top of the decision making hierar-

chy, notable women leaders who 

exhibit dominating behaviours and 

so forth.

“Looking back at all these dif-

ficult moments, I never once felt I 
had to become dominating, bossy 

or to behave like a prima donna.

“I maintained my feminity and 

it got me somewhere,” she said,

On a different note, Dr Wan 

Azizah told the attendees about the 

setting up of day care centres (taska) 

in government buildings. 

Also present were State Agricul-

ture, Agro-based Industries, Rural 

Development and Health Commit-

tee chairman Dr Afif Bahardin, 

State Domestic and International 

Trade, Consumer Affairs and Entre-

preneur Development Committee 

chairman Datuk Abdul Halim Hus-

sain, chief executive officer (CEO) 
of Penang Women’s Development 

Corporation Ong Bee Leng and 

executive director of Suiwah Cor-

poration and CEO of Sunshine 

Wholesale Mart Cynthia Hwang.

*See also p16

CHIEF Minister Chow Kon Yeow 

and his wife Tan Lean Kee visited the 

main production facility of Toray 

Penfabric Sdn Bhd at Seberang Perai 

Industrial Park on Oct 4. 

During their visit, Toray repre-

sentatives played a video clip which 

highlighted the background and 

manufacturing process of the com-

pany.

The video clip provided informa-

tion on the multinational status of 

Toray Group with its headquarters 

in Tokyo. 

Its core business dealing is in fi-

bres and textiles, plastics as well as 

chemicals.

“Toray is contributing to society 

through the creation of new value with 

innovative ideas, technologies and 

products,” said Toray Group (Malay-

sia) chief representative and Toray 

Industries Malaysia and Penfabric 

managing director Teh Hock Soon.

“We strive to create products and 

technology that improve the safety, 

security and quality of people’s lives.”

Teh also briefed Chow and his 

wife on their global business network, 

sales by business segment, products 

and end-users, penfabric water con-

sumption trend and also business 

expansion projects in the upcoming 

five years.
The Toray Group in Malaysia has 

11 subsidiary companies with more 

than 3,500 employees.

Chow and the Toray management 

also exchanged ideas on ways of 

managing a business.

After their discussion, Chow and 

his wife led by Teh and other board 

members toured the Toray factory 

premises.

The site visit included areas such 

as Research & Development (R&D), 

IP gallery, aquarium, sales and the 

sample room.

Also present were state Domestic 

and International Trade, Consumer 

Affairs and Entrepreneur Develop-

ment Committee chairman Datuk 

Abdul Halim Hussain, Berapit as-

semblyman Heng Lee Lee, Bukit 

Tambun assemblyman Goh Choon 

Aik, investPenang director Datuk Seri 

Lee Kah Choon and its chief execu-

tive officer Datuk Loo Lee Lian.

Delegates taking the opportunity for a wefie with Dr Wan Azizah as they are excited over her presence. 

Encouraging 
more women to 
be entrepreneurs

Toray contributes to 
society through innovation 



6
October 16 – 31, 2018

A TOTAL of 120 delegates from 

around the world attended the 

Thunderbird Independent

Alumni Association (TIAA) 

conference 2018 held at Khoo 

Kongsi Temple on Oct 4.

The conference was organ-

ised by TIAA and Thunderbird 

School of Global Management 

and Arizona State University.

TIAA, the alumni association 

for master’s level graduates of 

the  Thunderbi rd  School  of 

Global  Management ,  hos ts 

events and networking opportu-

nities all over the world and is 

dedicated to preserving Thun-

derbird’s culture, network and 

mystique.

Each year, TIAA produces 

two professional development 

conferences for TIAA members, 

Thunderbird alumni and friends 

and family of TIAA members, 

as well as the occasional guest.

The conference for this year 

was themed “Sustainability in 

Business”.

Chief Minister Chow Kon 

Yeow, who was present as the 

guest of honour, said Penang 

aspires to enhance its interna-

tional and intelligent city status 

by leveraging on its highly in-

novat ive  and sophis t ica ted 

manufacturing and services 

sectors and will continue to 

benchmark against  interna-

tional standards.

In conjunction with the theme 

of the conference, Chow also 

reiterated his plans that are en-

compassed in the state govern-

ment’s vision for Penang known 

as “Penang 2030”.

“ Penang 2030 is a 12-year 

action plan with the theme ‘A 

Family-Focused Green and Smart 

State to Inspire the Nation’.

“ The policy package is the 

state’s four-prong vision to in-

crease livability to enhance 

quality of l ife,  upgrade the 

economy, empower the people 

by strengthening civic partici-

pation and investment in the 

built environment for a more 

sustainable future,” Chow said 

in his speech.

Also  present  were  TIAA 

chairman Doug Deardorf, TIAA 

founding members Merle Hin-

rich and Harry Cockrell, execu-

tive director Rick Shangraw and 

Dean of Thunderbird School of 

Global Management Sanjeev 

Khagram.

Story by Christopher Tan

Pix by Adleena Rahayu Ahmad 

Radzi

THE Penang government has entered 

into a second supplementary agree-

ment with Rayston Consortium (But-

terworth) Sdn Bhd (RCSB) to further 

enhance the Land Reclamation and 

Resettlement Agreement (LRRA) 

which was first made in 1999.
Chief Minister Chow Kon Yeow 

said the latest supplementary agree-

ment involved amendments and ad-

ditional clauses.

“The Penang government and 

RCSB first entered into the agreement 
(LRRA) on June 16, 1999. 

“The LRRA was made following 

the concession agreement between 

the Federal Government and Ling-

karan Luar Butterworth (Penang) Sdn 

Bhd to build, operate, manage and 

maintain the Butterworth Outer Ring 

Road (BORR).

“Based on the terms set by the 

Economic Planning Unit of the Prime 

Minister’s Department at that time, 

Lingkaran Luar Butterworth (Penang) 

Sdn Bhd was a ‘special purpose ve-

hicle’ and could not execute other 

functions other than to build, operate, 

manage and maintain the BORR.

“Therefore, a separate agreement 

(the LRRA) was made to carry out 

the land reclamation and relocation of 

the affected ground tenants due to the 

BORR project. As compensation, 

RCSB was given the rights to reclaim, 

and develop the reclaimed land at 

Bagan Ajam.

“The state government and RCSB 

entered the first supplementary agree-

ment on March 6, 2003 to include a 

bank guarantee which was necessary 

for the developer to submit to the 

Penang government,” Chow said 

during a press conference at his office 
in Komtar on Sept 28.

Chow said the second supplemen-

tary agreement would see the Penang 

government gaining an additional 

77.41ha of land as compared to the 

original agreement signed in 1999.

“In 1999, RCSB was given the 

rights to reclaim 650ha of land; in 

which, 243ha was reserved for Pen-

ang Port, 2.5ha was given to the 

Penang government to build low-cost 

and low medium-cost homes and 

7.5ha was surrendered for relocation 

of occupants.

“Based on the earlier agreement 

(in 1999), RCSB had to surrender 5% 

land from the net saleable area 

(equivalent to 12.9ha) to the Penang 

government.

“RCSB and the Penang govern-

ment have agreed that RCSB will 

hand over 35% land from the net 

saleable area (equivalent to 90.31ha) 

to the state government in this second 

supplementary agreement.

“This means that the Penang gov-

ernment will gain an additional 

77.41ha of land as compared to the 

original agreement inked in 1999,” 

Chow said.

Chow said the second supple-

mentary agreement also fixed a time 
frame for RCSB to complete the 

land reclamation works.

“According to the second sup-

plementary agreement, RCSB needs 

to hand over the allocated land to the 

Penang government within six years 

from the date of the commencement 

of work.

“A clause in the Land Reclama-

tion Plan has also been amended to 

ensure that RCSB submit their 

master plan, planning approval, 

Environmental Impact Assessment 

(EIA) and other related documents 

within the stipulated time.

“A new clause was also added in 

the second supplementary agree-

ment to allow RCSB to transfer their 

land reclamation rights to a third 

party for the Penang Port area; with 

the condition that RCSB still holds 

the responsibility as stated in the 

original agreement,” Chow said.

State Secretary Datuk Seri Farizan 

Darus represented the Penang gov-

ernment to sign the second supple-

mentary agreement, while RCSB was 

represented by its director Datuk 

Ronnie Lim.

Also present were executive coun-

cil member Soon Lip Chee and state 

Finance Officer Datuk Sarul Bahiyah 
Abu.

Second supplementary agreement 
to mutually benefit all parties

Farizan signing the agreement on behalf of the state government.

Chow (fourth from left) is interacting with TIAA members after the event.

TIAA conference 
attracts 120 delegates



7October 16 – 31, 2018

Story by Christopher 

Tan

Pix by Ahmad Adil 

Muhamad

THE Penang government is 

beef ing  up  env i ronmenta l -

f r iendly  in i t ia t ives  to  turn 

Penang  in to  a  ze ro-ca rbon 

state.

Penang Island City Council 

(MBPP)  mayor  Datuk  Yew 

Tung Seang said the state was 

making progress in i ts  “No 

plastic straw” and “No single 

use plastic” initiatives.

“We unders tand  tha t  the 

state is formulating the poli-

cies for the ‘No plastic straw’ 

and ‘No single use plast ic’ 

initiatives. We had talks with 

industry players  as  well  as 

top restaurant  and café op-

erators such as Starbucks and 

McDonald’s.

“Their response was posi-

tive. We encouraged them to 

promote the ‘No plastic straw’ 

and ‘No single use plast ic’ 

initiatives to their customers,” 

Yew said af ter  opening the 

“Towards Zero Carbon City” 

seminar on Sept 26.

In his speech, Yew said the 

carbon dioxide emission in 

Malaysia was approximately 

eight metric tons per capita 

in 2014.

“ I t  w a s  o n l y  1 . 4  m e t r i c 

tons per capita in 1970. The 

carbon dioxide emission in 

Malays ia  has  increased a l -

most  six-fold from 1970 to 

2014. 

“MBPP i s  de te rmined  to 

make Penang Cleaner, Green-

er, Safer, Healthier and Hap-

pier.

“Among the green init ia-

tives championed by the city 

council are the bike sharing 

system, Green School Award 

programme, converting exist-

i n g  s t r e e t  l i g h t s  t o  L E D 

l i g h t s ,  ‘ P l o g c l e a n ’  p r o -

grammes, tree planting pro-

grammes and many more.

“The council also gives out 

incentives to encourage devel-

opers to set up more Green 

Building Index-rated buildings.

“I believe that  Penang is 

the  on ly  s ta te  in  Malays ia 

that rewards developers for 

their green effort. We reward 

those are granted GBI Gold 

or GBI Platinum such as re-

b a t i n g  t h e i r  d e v e l o p m e n t 

charges,” he said.

Yew added that a total of 

363 ,665 sapl ings  had  been 

planted in the state over the 

past 10 years.

“We will continue to plant 

100,000 more saplings in the 

next five years.

“We are also working on 

repopulating George Town to 

minimise people movement 

and to make George Town a 

destination to work, live and 

play,” he added.

M o r e  t h a n  1 0 0  p a r t i c i -

pants, comprising local coun-

cil officers and professional 

architects, attended the sem-

inar which was organised by 

MBPP.

Also present  were MBPP 

s e c r e t a r y  A d d n a n  M o h d 

R a z a l i ,  M a l a y s i a  G r e e n 

B u i l d i n g  C o n f e d e r a t i o n 

(MGBC) past president Von 

Kok Leong and MGBC honor-

ary secretary Michael Ching 

Chee Hoong.

Penang 
striving 
towards 
zero 
carbon 

Yew speaking at the ‘Towards Zero Carbon City’ seminar at Jen Hotel in Magazine Road. 
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Story by K.H. Ong

Pix by Darwina Mohd Daud

PENANG plans to make it manda-

tory for all public premises to be 

equipped with automated external 

defibrillator (AED), according to 

state Agriculture and Agro-based 

Industry, Rural Development and 

Health Committee chairman Dr Afif 
Bahardin.

He said the state government as 

well as the Penang Heart Safe Pro-

gramme organising committee are in 

the process of drafting regulations 

with the local authorities before en-

forcing the ruling to make Penang a 

safer place to live.

“We want to train more people on 

how to administer CPR (cardiopul-

monary resuscitation) using AED,” 

Dr Afif said in his speech to 1,100 
participants who took part in the 

Mass CPR-AED 2018 programme 

at the Pesta hall in Sungai Nibong on 

Oct 9.

He said it is very important for 

public AEDs to be displayed clearly 

and easily accessible, not put in a 

closet, under a counter or locked up 

in a manager’s office for fear of being 
stolen. 

A new, portable AED may cost 

between RM4,000 and RM10,000 

and it can help restore a normal heart 

rhythm in victims of sudden cardiac 

arrest.

“We appeal to shopping malls, 

restaurants and cafes in Penang to 

voluntarily equip themselves with 

AEDs to make this programme suc-

cessful and not wait until a law is 

enacted. I hope they can get in touch 

with the authorities for a safer envi-

ronment,” Afif said.
The half-day event, organised by 

the Penang Health Department and 

Mass CPR-AED Committee, was 

supported by the Penang state gov-

ernment. The participants were 

mostly from the police, Fire and 

Rescue Department, state Health 

Department, Penang Civil Defence 

Force (APM), Penang Marine and 

Royal Malaysian Air Force.

Also present were five students 

from Chung Ling High School 

(CLHS) and the victim they rescued, 

Long Soo Keat, 49, when he suffered 

a sudden cardiac arrest on Sept 1 

during a football match with his fel-

low CLHS alumni at the school field.
The five boys, Gabriel Soon Chai 

Long, 16, Ling Jun Yong, 16, Sha-

man Suresh, 14, Ansley Tan Zhong, 

14, and Tan Yi Ze, 14, are members 

of St John Ambulance and were on 

duty when Long collapsed on the 

field. They managed to revive him 

after 12 minutes using CPR and the 

school’s AED.

Four of the five other St John 

members who came in an ambulance 

to take over and rush Long to Penang 

Hospital were also present at the 

Pesta hall. 

They were Tan Khai Shen, Chin 

Kai Vun, Bernard Nayagam and Wee 

Jun Kai. The fifth member, Amirul 
Aziz, was however unable to attend.

Dr Afif complimented all of them 
for their heroic act and presented a 

certificate of commendation to each 
of them.

He said previously there had been 

cases in public places, like at Youth 

Park, where they failed to save the 

victims without the aid of AEDs.

“We have a survival rate of less 

than 1% in Malaysia. That’s not a 

good record. This means when a 

victim suffers a sudden cardiac ar-

rest, chances are he will die. In 

Singapore, the survival rate is 12%. 

They have AEDs in the HDB flats,” 
he said.

Dr Afif said the state government 
has been supporting the mass CPR-

AED programme since 2015, recall-

ing that the then chief minister Lim 

Guan Eng and the state executive 

council gave their strong support to 

the programme mooted by Penang 

Heart Safe Programme chairman 

Datuk Dr Luah Lean Wah after she 

approached him.

“When your teacher asks you to 

do something you cannot say no,” 

said Dr Afif, who learnt CPR and 
other basic life support lessons from 

Dr Luah during his housemanship.

“Sometimes, the benefits and 

results of acquiring the knowledge 

on CPR and AED may not be im-

mediately felt, but after three years 

(that we began the programme), just 

recently, the five boys had saved a 
life. What is the value in money? 

There’s no money that can be used 

to measure the worth of life.”

Also present at the event were 

Penang police chief officer Datuk 
Seri A. Thaiveegan, state Fire and 

Rescue Department director Saadon 

Moktar, Penang Maritime director 

Capt Hamizan Harun, Penang Civil 

Defence Force (APM) director Col 

Pang Ah Lek, Penang Heart Safe 

Programme chairman Datuk Dr 

Luah Lean Wah and Zoll Medical 

Corporation (Asia Pacific) vice-

president Christopher Barnabas.

Making AED compulsory at public 
premises

Chung Ling High School principal Soo Seng Poh (back row, second from left) and Long (third from left) 
rejoicing with the St John Ambulance members who had a hand in helping to revive Long.

From I-Life Suicide Prevention Campaign



9October 16 – 31, 2018

THE conferment of Chinese 

mar t ia l  a r t s ,  o r  commonly 

known as wushu, pugilistic ti-

tles on the men and women who 

made their mark on the sport at 

various levels was made more 

meaningful as Penang Governor 

Tun Abdul Rahman Abbas was 

personally present to award 

them their medals.

T h e  5 8  r e c i p i e n t s  w e r e 

awarded their medals for their 

involvement and glowing per-

formances as well as recognised 

achievements in wushu with the 

Wushu, Lion and Dragon Dance 

Association of Penang as their 

platform. 

Their traditional honorific 

titles were divided into various 

categories with names such as 

Qinglong, Huanghu, Honghu, 

Qinghu, Huangying, Hongying, 

Qingying, Wu Zhuangyuan, Wu 

Bangyan and Wu Tanhua.

Chief Minister Chow Kon 

Yeow, who was also present, 

noted the increased number of 

martial arts practitioners who 

gained their medals this year 

compared to two years ago 

when a similar ceremony was 

held.

“I can still recall the Wushu 

Medal Conferment Ceremony in 

2016 had 30 martial artists and 

athletes who were awarded their 

medals. In only two years’ time, 

today we have 58 pugilists who 

are given their due recognition 

in wushu,” Chow said.

“It is my wish that our men 

and women in the world of 

wushu will continue to work 

hard in promoting the spirit of 

the wushu fraternity and enable 

the wushu, l ion and dragon 

dance tradition in Malaysia be 

well known far and wide,” he 

added.  

Also present were exco mem-

ber  for  Women and Family 

Development, Gender Inclu-

siveness and Non-Islamic Reli-

gious Affairs Chong Eng, Pen-

ang Island City Council (MBPP) 

mayor Datuk Yew Tung Seang, 

Penang Sports Council director 

Frederick Tan Teck An, Penang 

State Education director Mohd 

Jamil Mohamed, Wushu, Lion 

and Dragon Dance Association 

of Penang chairman Datuk H’ng 

Ban Choon and his deputy, Mas-

ter Ong Beng Soon.

Story by K.Thaarshenii

Pix by Noor Siti Nabilah 

Noorazis

THE main contractor of the 

three major roads projects under 

the Penang Transport Master 

Plan has obtained the Environ-

menta l  Impac t  Assessment 

(EIA) approval on Nov 7 last 

year.

State Public Works, Utilities 

and Flood Mitigation Commit-

tee chairman Zairil Khir Johari 

told a press conference on Oct 

5 that the EIA approval comes 

with 59 conditions that must be 

adhered to by the contractor.

The three major roads project 

comes under three packages; 

with the first package starting 

from Tanjung Bungah to Teluk 

Bahang, the second from Jalan 

Pintas Air Itam to Tun Dr Lim 

Chong Eu Expressway and the 

third package from Jalan Pintas 

Persiaran Gurney to Tun Dr Lim 

Chong Eu Expressway.

“The EIA approval was ob-

tained under Section 34 (A) of 

the Environmental Quality Act 

1974,” said Zairil.

“The requirements for ap-

proval included the description 

of the conformity, the concept, 

the preparation of environmen-

tal management plans before 

construction can be implement-

ed, earthworks control, erosion 

and sink control, slope stabilisa-

tion, water quality compliance, 

air, noise and vibration, control 

of stone explosives, require-

ments environmental audits and 

other administrative matters.

“Currently, an appointed con-

sultant is preparing an Environ-

mental Management Plan (EMP) 

for the three main roads. The 

plan will provide detailed engi-

neering plans related to road 

alignment, details of control 

measures to reduce water, air 

and noise pollution, vibrations 

as well as the implementation of 

the construction works of the 

relevant roads.

“If the contractor is found to be 

in breach of any conditions of ap-

proval of the EIA report or the 

Department of Environment finds 
that there is a pollution issue dur-

ing the construction of the three 

main roads concerned, relevant 

agencies can take action to stop 

the project until satisfied mitiga-

tion or overhaul measures are 

taken and they may also take legal 

action against the contractor in-

volved.” added Zairil.

On a different note, Yes En-

viro Services Sdn Bhd team 

leader Lee Aik Heng explained 

that to capture the sediment dur-

ing the construction period, an 

Erosion and Sediment Control 

Plan (ESCP) will be initiated to 

keep eroded soil on the con-

struction site so that it does not 

wash off and cause water pollu-

tion to nearby streams, rivers, 

lakes, or the sea.

The plan must also include 

measures to prevent erosion, 

contain sediment and control 

drainage.

Also was present was PTMP 

Special Purpose Vehicle (SPV) 

chief Datuk Lim Hock Seng. 

EIA approval for three major 
roads projects

(From right) Lee, Zairil and Lim discussing the construction of the major roads project.

Abdul Rahman congratulating Muhammad Danish Aizad Mohd Firdaus Chua on being conferred the 
Wu Zhuangyan title. Looking on are (from left) H’ng, Chow and Yew.

Recognition for wushu exponents
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KEY personnel of the Canadian 

High Commission on Sept 27 

made a courtesy call on Chief 

Minister Chow Kon Yeow in 

Komtar.

Led by High Commissioner 

to Malaysia, Julia Greenwood 

Bentley, the Canadian officials 

comprised counsellor and sen-

ior trade commissioner Darcee 

Munroe, councillor (political) 

Esther Van Ness and the honor-

ary consul in Penang, Datuk 

Tan Yew Thong.

The Canadian delegation 

besides congratulating Chow 

over his appointment as the 

new Chief Minister of Penang, 

also discussed issues concern-

ing the Penang Transport Mas-

ter Plan, the Penang Interna-

tional Airport, Port Swetten-

ham Cruise Terminal as well as 

festivals and arts.

About the Transport Master 

Plan, Chow revealed that the 

Light Rail Transit (LRT) will 

be a cheaper financing model.

The Chief Minister said in 

view of the current resources 

of the state, Penang will need 

to look for a less expensive 

approach,  as  the  Transport 

Master Plan will cost billions 

of ringgit.

On the upgrading of the Pen-

ang Airport facilities to cater 

for the increase in the number 

of passengers, Chow said plans 

are currently ongoing for the 

expansion of the existing air-

port and the construction of a 

new runway.

“We hope the project will 

start in the beginning of next 

year,” he added.

When asked about Penang’s 

plans for Vision 2030, Chow 

said the state is doing fine in 

the quest to achieve the stated 

goals of the vision.

“We hope all Penang resi-

dents will be able to see a more 

livable city for their families in 

the near future,” he said.

Meanwhile ,  Bent ley also 

highlighted issues like gender 

equality in the Asean region 

and organising festivals for the 

promotion of arts and culture.

In response, the Chief Min-

ister said Malaysia, and Penang 

in particular, is always keen on 

i s s u e s  c o n c e r n i n g  g e n d e r 

equality and organising festi-

vals.

Quoting an example, Chow 

said the George Town Festival 

(GTF) is an annual event or-

ganised and sponsored by the 

state government.

Story by Tanushalini Moroter

Pix by Alvie Cheng

IN a bid to revive Tamil education 

in Malaysia, the office of Deputy 
Chief Minister II Prof. P. Ra-

masamy and Society for Advance-

ment of Tamil (PSAT) will be or-

ganising the National Conference 

on Tamil Education In Malaysia in 

November.

“This is not an ordinary confer-

ence as it would play a pivotal role 

in coming up with a resolution to 

be presented to the Minister of 

Education Dr. Maszlee Malik re-

garding Tamil education in Malay-

sia.

“We have invited the minister 

himself to the conference as well as 

to officiate it. This conference 

would bring about policy implica-

tions. 

“I urge everyone people from all 

layers of society such as teachers, 

school principals, politicians, lec-

tures, university students, govern-

ment personnel, NGOs, Institution 

of Teacher Education Malaysia 

(IPGM) representatives and so on 

to come and take part in this confer-

ence,’’ announced Ramasamy dur-

ing a press conference on Oct 5.

Wawasan Open University Dean 

of the School of Education, Lan-

guages and Communications Fac-

ulty Dr R. Santhiram said this 

conference is timely as Tamil edu-

cation in Malaysia needs to be re-

vamped. 

“This conference is crucial as it 

will help us to re - examine the 

status of Tamil education and to 

give recommendations or sugges-

tions to it within the national frame-

work. 

“Basically those suggestions are 

to improve the Tamil education in 

Malaysia. 

“For instance, there is primary 

studies (Tamil education) and then 

the tertiary but in between there are 

no institutions for secondary studies. 

“So, we need to realign the 

whole system of Tamil education 

and teach them things that are rel-

evant in today’s world,” said San-

thiram.

Also present at the press confer-

ence was Bagan Dalam assembly-

man Satees Muniandy.

Details of the event

Date : Nov 26 & 27

Time : 9 am - 5 pm

Venue : The Light Hotel, Se-

berang Jaya

Free admission

Follow the link below for online 

registration: 

h t tps : / /docs .google .com/

forms/d/e/1FAIpQLSc8pxK8-

zh4Cnlo2E1DEPbxuheSq-O_

kHKvvPTFiZxKdyWqdw/view-

form

For further enquiries, contact Pani-

irselvam at 04-6505134/016-

4474738

Ramasamy (third from left), Satees and Santhiram posing with the poster of the conference.

Bentley (left) and Chow during the courtesy call.

On the road to achieving Vision 2030, says CM 

Conference on Tamil education
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NORWAY hopes to foster closer 

relationships with Penang fol-

lowing a strong business pres-

ence in Malaysia.

Norwegian ambassador to 

Malaysia Gunn Jorid Roset 

(pix) said Norway’s business 

presence in Malaysia, particu-

larly in Selangor and Kuala 

Lumpur, was strong.

“Recently we had an in-depth 

discussion with the Penang Eco-

nomic Planning Unit and invest-

Penang and we learnt a lot about 

Penang,” she said during her 

courtesy visit to Chief Minister 

Chow Kon Yeow at his office on 

Sept 19.

The 30-minute discussion 

touched on several issues such 

as the Penang Transport Master 

Plan, the current political sce-

nario in Malaysia, the state’s 

tourism industry, flood mitiga-

tion projects and Penang’s in-

vestment interests.

Chow said Penang would 

continue to be proactive in pur-

suing investors to invest in 

Penang.

“The state’s investment eco-

system is strong.  We have been 

getting a lot of investment en-

quiries because of the United 

States-China trade war,” he 

said.

Chow also highlighted the 

proposed  Swet tenham Pier 

Cruise Terminal (SPCT) expan-

sion project, in which Penang 

Port Sdn Bhd entered a joint 

venture with Royal Caribbean 

Cruises Ltd (RCCL) to rede-

velop the SPCT.

Story by K.H. Ong

Pix by Adleena Rahayu 

Ahmad Radzi

MALAYSIA Airlines (MAS) is 

looking at strategic partners 

around the world to provide 

more connectivity to Penang.

MAS Group chief executive 

officer Capt Izham Ismail con-

veyed the news to Chief Min-

ister Chow Kon Yeow when he 

led a delegation to pay the 

latter a courtesy visit at his of-

fice in Komtar on Oct 8.

Izham also  proposed the 

building of a parallel runaway 

as an alternative to help solve 

the congestion problem at the 

Penang International Airport, 

instead of just looking at the 

expansion of the terminal. He 

cited San Francisco and Kansai 

airports as examples.

The national carrier is now 

focusing on recovery in this 

period of tough challenges such 

as pressure from higher fuel 

prices, foreign exchange vola-

tility and overcapacity in the 

domestic market.

Izham also said they would 

be launching MH Holidays, 

former ly  known as  Golden 

Holidays, and also hope to re-

capture the Australian market.

Well aware that the Penang 

airport has only the capacity to 

handle 6.5 million passengers 

a year but arrivals last year hit 

7.1 million, Chow is always 

open to ideas and suggestions.

He said hopefully the expan-

sion project of the cruise termi-

nal at Swettenham Pier, where 

Royal Carribean Cruise would 

make it as its home base, could 

begin at the end of this year.

Chow also called on MAS to 

consider ways to promote med-

ical tourism to Penang, not only 

from Indonesia but also from 

China and other countries.

The others in the delegation 

were FlyFirefly (MAS’ sister 

company) chief executive of-

ficer Ignatius Ong, MAB Kargo 

chief executive officer Ibrahim 

Mohamed Sal leh ,  Malaysia 

Airlines CML Strategy & Plan-

ning head Philip See and Fly-

Firefly vice-president (sales 

nor thern)  Audrey  Yu Swee 

Hwa.

Also present was Komtar 

assemblyman Teh Lai Heng, 

who is Chow’s political secre-

tary.

(From left) Yu, Ong, Izham, Chow, Ibrahim and See posing for a photograph after their meeting in Komtar.

A deeper understanding of Penang

MAS set to boost Penang’s 
tourism growth
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பட்டர்வொரத்  பினொங்கு 
மொநிலத்தில் உள்ள ்பரியப் 
பளளிகளில் ஒன்ொன மொக் 
மண்டின தமிழப்பளளியில் 
தீரக்கப்ப்டொமல் உள்ள 4 
முக்கியப் பிரச்சனனகள வினரந்து 
தீரக்கப்படும் எனறு, அப்பளளிக்கு 
கல்வி இலொகொ அதிகொரிகளு்டன 
வருனக அளித்த பினொங்கு மொநில 
துனை முதல்வர பபரொசிரியர ப. 
இரொம்சொமி உறுதியளித்தொர.
 மொக் மண்டின தமிழப் 
பளளியின புதிய கடடி்டம் 
தி்ப்பதறகொன குடியிருப்பு 
்சொனறிதழ, முனனொள 
முதலனமச்சர லிம் குவொன எங்  
அப்பளளிக்கு வின்ளயொடடுத் 
தி்டல் அனமப்பதறகு 1 ஏக்கர 
நிலம் வழங்குவதொக அளித்த 
வொக்குறுதி நின்பவற்ம், பளளி 
வ்ளொகத்தில் ்பொது மண்்டபம் 
கடடுவதறகொன அனுமதி 
்சொனறிதழ கடிதம், க்டந்த பதசிய 
முனனணி அர்சொங்கத்தொல் 
பறிமுதல் ்்சயயப்பட்ட மொக் 
மண்டின தமிழப்பளளியின 
4 ஏக்கர நிலத்னத மீண்டும் 
பளளிக்கு ஒப்பன்டப்பது பபொன் 

மாக் மண்டின் தமிழ்ப்பள்ளியின் பிரச்சனைகள் கனைய
ஆயுதத்ப ்பணியில் ஈடு்ப்படுவேன் - வ்பராசிரியர் 

4 முக்கியப் பிரச்சனனகளுக்கு 
குறுகிய கொலத்தில் 
தீரவுக்கொைப்படும் எனறு 
பபரொசிரியர  உறுதியளித்தொர. 
 முதல் கட்டமொக இந்த 
நொனகு பிரச்சனனகன்ளயும் 
கன்ளய மொநில அர்சொங்கத்தி்டம் 
இருந்து அனுமதி 
்பற்ப்பி்கு, ்தொ்டரந்து 
ஒவ்வொரு பிரச்சனனகளும் 
கன்ளயப்படும் எனறு பளளியின 
தனலனமயொசிரியர உடப்ட 
வொரிய ்பொறுப்பொ்ளரகன்ள 
்சந்தித்த பபரொசிரியர இரொம்சொமி 
விவரித்தொர. முதலில் புதிய 
இனைக்கட்ட்ட த்தி ற க ொன 
அனுமதி ்சொனறிதழ பிரச்சனனனய 
தீரத்து னவக்கும்படி, ்்சபரொங் 
பின் நகரொண்னமக் கழக 
அதிகொரிகள, ்பொதுப்பணி 
இலொகொவின ்பொறியியலொ்ளரகள 
அனனவருக்கும் பினொங்கு 
மொநில துனை முதல்வர 
பபரொசிரியர இரொம்சொமி உ்டனடி 

ந்டவடிக்னகக்கு உத்தரவிட்டொர.
 மொக் மண்டின 
தமிழப்பளளியின புதிய 
கட்ட்டத்தின நிரமொணிப்புப் 
பணிகள க்டந்த ஆண்டு ஆகஸ்ட 
மொதத்தில் பூரத்தியொகிவிட்ட 
நினலயில் ்பொதுப்பணி 

இலொகொவும், ்்சபரொங் பின் 
நகரொண்னமக் கழகமும் இனனும் 
குடியிருப்பு ்சொனறிதழ வழங்கொமல் 
இருப்பனத விமரசித்த பபரொசிரியர 
இரொம்சொமி அடுத்த ஆண்டு புதிய 
கட்ட்டத்தில் மொைவரகள பயில 
பவண்டிய கட்டொயம் இருப்பதொல், 

அதிகொரிகள இனனும் ஒரு 
மொத கொலத்தில் அனனத்து 
பவனலகன்ளயும் முடித்து 
தரும்படி பகடடுக்்கொண்்டொர. 
 பளளியின வொரியக்குழுத் 
தனலவர ்டத்பதொ� ஆர.
அருைொ்சலம், பினொங்கு 
தமிழப்பளளிகளின சி்ப்புக்குழுத் 
தனலவர ்டத்பதொ ்டொக்்டர 
பக.அனபழகன, ்பறப்ொர 
ஆசிரியர ்சங்கத் தனலவர திரு.
யொளிஸ்,  பளளியின தனலனம 
ஆசிரியர மு.பொஸ்கரன, துனை 
தனலனம ஆசிரியர ்சக்திபவல், 
பினொங்கு தமிழப்பளளி 
அனமப்பொ்ளர சிங்கொரபவலு,  
பினொங்கு கல்வி இலொகொ அதிகொரி 
குமைன, பளளியின வொரியக்குழு 
உறுப்பினரகள, நகரொண்னமக் 
கழக அதிகொரிகள, ்பொதுப்பணி 
இலொகொவின அதிகொரிகள 
அனனவனரயும் ஒடடு்மொத்தமொக 
பளளியின கூட்ட அன்யில் 
்சந்தித்த பபரொசிரியர இரொம்சொமி 
அனனத்து பதனவக்கொன 
பணிகளும் கூடிய வினரவில் 
நின்பவற் பவண்டும் என 
உத்தரவிட்டொர. 
 பினொங்கு மொநிலத்தில் 
கல்வி தரத்திலும், பு்ப்பொ்ட 
ந்டவடிக்னகயிலும் சி்ந்து 
வி்ளங்கும் மொக் மண்டின 
தமிழப்பளளி, மொநிலத்தில் 
்பரியப் பளளி எனபதொல் 
பளளியின பதனவகள 
உ்டனுக்கு்டன கவனிக்கப்படுவது 
அவசியம் எனறு இரொம்சொமி 
அதிகொரிகளுக்கு வலியுறுத்தினொர. 
 ப ப ர ொ சி ரி ய ர 
இரொம்சொமியு்டன, பொகொன 
்டொலொம் மறறும் பொகொன ் ெரமொல் 
்சட்டமன் உறுப்பினரக்ளொக 
்சத்தீஸ் முனியொண்டி, சூன லிப் 
சீ, கட்ட்டக்குழு தனலவர 
வழக்கறிஞர ்சரவைன 
க ல ந் து ் க ொ ண் ்ட ொ ர க ள . 
பளளியின தனலனம ஆசிரியர 
மு.பொஸ்கரன பபரொசிரியர 
இரொம்சொமியின தீரக்கமொன 
ந்டவடிக்னகக்கு நனறிப் 
பொரொடடும் வனகயில் பூமொனல, 
்பொனனொன்ட அணித்து 
நினனவுச சினனம் வழங்கினொர.

பினாங்கு மாநில இரண்ாம் துணை முதல்வர் பேராசிரியர் ே.இராமசாமி மாக் மணடின் தமிழ்பேள்ளிக்கு 
்வருணையளிததார். (உ்ன் பினாங்கு தமிழ்பேள்ளிைளின் சிற்பபுக்குழுத தணல்வர் ்தபதா ்ாக்்ர் பை.அன்ேழைன், ோைான் 

்ாலாம் மற்றும் ோைான் ஜெர்மால சட்மன்ற உறு்பபினர்ைளாை சததீஸ் முனியாணடி, 
சூன் லி்ப சீ மற்றும் முக்கிய பிரமுைர்ைள்)

 மாக் மணடின் தமிழ்பேள்ளி
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பட்டர்வொரத் - பினொங்கு மொநில 
தமிழப்பளளி இன்டயிலொன பதி்னொரு 
வயதிறகுடபட்ட வி.வொசுபதவன 
சுழறகிண்ை கொறபந்து பபொடடி  
ஐந்தொவது முன்யொக  க்டந்த அக்ப்டொபர 
மொதம் 6-ஆம் பததி ்்சபரொங் ்ெயொ 
ப்சொனி வின்ளயொடடு னமதொனத்தில் 
இனிபத நன்ட்பற்து.

 இந்தச சுழறகிண்ை கொறபந்து 
பபொடடி பினொங்கு மொநில தமிழப்பளளி 
தனலனமயொசிரியர மன்ம், பினொங்கு 
மொநில கொறபந்து ்சங்கம், பினொங்கு இந்து 
்சங்கம் மறறும் மபலசிய தமிழர குரல் 
்சங்கத்தின ஒத்துனழப்பில் நன்ட்பற்னத 
பொரொடடினொர பத்து கொவொன நொ்டொளுமன் 
உறுப்பினர கஸ்தூரி படடு. 

 தமிழப்பளளி மொைவரகளின்டபய 
வின்ளயொடடுப் பபொடடியில் ஆரவத்னதயும் 
தி்னமனயயும் ்வளிக்்கொைர 
இப்பபொடடி சி்ந்த த்ளமொக அனமயும் 
எனபது குறிப்பி்டத்தக்கதொகும். தமிழப்பளளி 
மொைவரகன்ளயும் அனனத்துலக தரத்தில் 
சி்ந்த பபொடடியொ்ளரக்ளொக உருவொக்க 
இம்மொதிரியொன பபொடடிகள னமயகல்லொக 

வி.வாசுதேவன் சுழற்கிண்ண காற்்பந்து த்பாட்டி 2018

அனமயும் எனபது பொரொட்டக்குரியதொகும்.

 இம்முன் ்பண்களுக்கொனக் 
கொறபந்து பபொடடினய   

 என 
்பயரி்டப்படடுள்ளது. ்பண்கள எதிலும் 
்சனலத்தவர அல்லர எனபனத நிரையிக்கும் 
வனகயில் அவரகள சி்ப்பொன ஆட்டத்னத 

்வளிகொடடினர. இப்பபொடடியில் கலந்து 
்கொண்்ட அனனத்து குழுவினருக்கும் 
பத்து கொவொன நொ்டொளுமன் உறுப்பினர 
்சொனறிதழ எடுத்து வழங்கினொர.

 மொைவரகள சி்ப்பொன ஆட்டத்னத 
வழங்கி ஆண் பிரிவில் ஸ்பதொவல் 
பதசியப்பளளியும் ்பண்களுக்கொன 

வி.்வாசுபத்வன் சுழற்கிணை ைாற்ேந்து 
போடடியில ைலந்து ஜைாண் மாை்வர்ைளுக்கு 

ேதது ைா்வான் நா்ாளுமன்ற உறு்பபினர் 
ைஸ்தூரி ராணி ேடடு நற்சான்றிதழ ்வழங்கினார். 

பிரிவில் ்வறறி பக்டயத்னதயும் அல்மொ 
பதொட்டத் தமிழப்பளளி மொைவரகள 
தடடிச ்்சன்னர. ஆண்களுக்கொன 
இரண்்டொம் நினல ்வறறிக் குழுவொக 
புக்கிட ்மரதொெொம் தமிழப்பளளி 
பதரந்்தடுக்கப்பட்டது. அபதபவன்ளயில் 
்பண்களுக்கொன இரண்்டொம் நினல 
்வறறிக் குழுவொக நிபபொங் திபொல் 
தமிழப்பளளி இ்டம்்பற்து. 

சுழற்கிணை போடடியில ஜ்வற்றி ்வாணை சூடிய  ஸ்பதா்வல பதசிய்பேள்ளி
மாை்வர்ைளு்ன் ஏற்ோடடு குழுவினர்.

மதேசிய ேமிழ்ககல்வி தேசிய மாநாடு 2018

  குறிதத பிரச்சூரதது்ன் 
இரண்ாம் துணை முதல்வர்  பேராசிரியர் ே.இராமசாமி , சட்மன்ற உறு்பபினர் சததிஸ் முனியாணடி(நடுவில) மற்றும் ஏற்ோடடு குழுவினர்.

பெொரச்டவுன - புதிய மபலசிய அரசு 
தமிழக்கல்வினய பமம்படுத்தும் வனகயில் 
இரண்்டொம் துனை முதல்வர பபரொசிரியர 
ப.இரொம்சொமி அலுவலகமும் பினொங்கு 
தமிழர முனபனற்ச ்சங்கமும் இனைந்து 
பலசிய தமிழக்கல்வி பதசிய மொநொ  

ந்டத்தவிருக்கி்து. 
 "இந்த மொநொடு ்பொதுவொன 
மொநொ்டொக அனமயொமல்  தமிழக்கல்வியின 
முனபனற்ம் குறித்து பல முக்கிய 

தீரமொனங்கள எடுக்கப்படடு கல்வி 
அனமச்சர ்டொக்்டர  மஸ்லீ மொலிக் 
அவரகளி்டம் ்சமரப்பிக்கப்படும்.
 இந்த மொநொடன்ட 
அதிகொரப்பூரவமொகத் துவக்கி னவப்பதறகு 
கல்வி அனமச்சருக்கு அனழப்பு 
விடுத்துளப்ளொம் . இந்த மொநொடடில் 
தமிழக்கல்வியின ்கொளனககள குறித்தும்  
ஆயவு பமற்கொள்ளப்படும்,  என 
இரண்்டொம் துனை முதல்வர  பபரொசிரியர 

ப.இரொம்சொமி ்கொம்தொரில் நன்ட்பற் 
்்சயதியொ்ளர ்சந்திப்பில் ்தரிவித்தொர. 
இந்த மொநொடடின விவரம் பினவருமொறு :- 

பததி : 26 & 27  நவம்பர 2018
இ்டம் : 'தி னலட' தங்கும் விடுதி,  
  பினொங்கு
நுனழவு : இலவ்சம் 

பினொங்கு மொநிலத்தில் முதல் தமிழ 
இன்டநினலப்பளளி அனமக்கும் திட்டம் 
பறறியும் முக்கிய தீரமொனங்கள எடுக்கப் 

பபொவதொக பபரொசிரியர கூறினொர. 
 வொவொ்சொன தி்ந்த 
பல்கனலக்கழக கல்வி, ்மொழி மறறும் 
்தொ்டரபு புலத்தின தனலவர ்டொக்்டர 
்சந்திரன கூறுனகயில் மபலசியொவிலுள்ள 
தமிழக்கல்வி மறுசீரனமக்கப்ப்ட பவண்டும் 
எனபதொல் இந்த மொநொடு ந்டத்தப்படுவது 
அவசியம் என்ொர. 
 "இந்த மொநொடு ந்டத்துவதன 
வொயிலொக தமிழக்கல்வியின நினலனய 
மறுபரிசீலனன ்்சயவபதொடு 
பதசிய கட்டனமப்பிறகுள 
அனமப்பதறகு ஆபலொ்சனன மறறும் 
திட்டங்கள வரபவறகப்படுகின்ன . 
தமிழக்கல்வியின பொ்டத்திட்டங்கள 
இனன்ய நன்டமுன்க்கு ஏற்வொறு 
அனமந்துள்ளொதொ எனவும் ஆரொயப்படும். 
 மபலசியொவில் தமிழக்கல்வி 
ஆரம்பப்பளளியிலும் உயரக்கல்வி 
னமயத்திலும் முன்யொகப் பபொதிக்கப்படும் 
பவன்ளயில் இன்டநினலப்பளளிகளில் 
தமிழக்கல்வி கறபதறகு முன்யொன கல்வி 
னமயங்கள இல்னல,"என எடுத்துனரத்தொர. 
 இந்த மொநொடடில் கலந்து ் கொள்ள 
தனலனமயொசிரியரகள, ஆசிரியரகள, 
அரசியல் பிரமுகரகள, உயரக்கல்வி 
மொைவரகள, அரசு ஊழியரகள மறறும் 
தமிழ ஆரவலரகள கலந்து்கொளளுமொறு 
அனழக்கப்படுகின்னர.
 பமல் விபரங்களுக்கு 04-6505134 
அல்லது 016-4474738 ஆகிய ் தொனலபபசி 
எண்களில் ்தொ்டரபு ்கொள்ளலொம்.
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சுங்னக பினொங் - "பினொங்கு மொநில 
அரசின ் ்சொத்துன்டனமகள ் பறுவதறகு 
உதவுவதொகக் கூறிக் ்கொண்டு   மொநில 
அரசின வீ்டனமப்புப் பிரிவு அல்லது 
பினொங்கு பமம்பொடடுக் கழகத்தின 
பணியொ்ளரகள பபொல் மொறுபவ்டத்தில் 
வரும் ்சட்டவிபரொத கும்பலி்டம் ஏமொ் 
பவண்்டொம்" என ்ெலுந்பதொங் 
நொ்டொளுமன் உறுப்பினர ஆர.எஸ்.என 
இரொயர அண்னமயில் அவரின ப்சனவ 
னமயத்தில் நன்ட்பற் ்்சயதியொ்ளர 
்சந்திப்பில் இவவொறு வலியுறுத்தினொர. 
இச்்சயதியொ்ளர ்சந்திப்பில் சுங்னக 
பினொங் ்சட்டமன் உறுப்பினர லிம் சியூ 
கிம் கலந்து ்கொண்்டொர.
 பினொங்கு மொநிலத்தில் கன்ட வீடு 
மறறும் மலிவு வினல வீடுகள ்பறறுதர 
உதவுவதொக கூறி ்சட்டவிபரொத ் ்சயலில் 
ஈடுப்பட்ட கைவன மனனவி இனையினர 
பத்து பபனர ஏமொறறியுள்ளனத 
்்சயதியொ்ளர ்சந்திப்பில் 
அம்பலப்படுத்தினொர நொ்டொளுமன் 
உறுப்பினர. பொதிக்கப்பட்ட தரப்பினர ஆர.
எஸ்.என இரொயரி்டம் வழங்கிய புகொரில் 
இந்ந்டவடிக்னக கண்டுபிடிக்கப்பட்டது 
குறிப்பி்டத்தக்கதொகும்.

வீடு ோங்குேதில் ்சட்டவிவராத 
கும்பலி்டம ஏமாற வேண்்டாம - இராயர்

 பினொங்கு மொநிலத்தில் வீடுகள 
மறறும் கன்ட வீடு வொங்க விரும்பும் 
தரப்பினர ்கொம்தொரில் அனமந்திருக்கும் 
அரசு அலுவலகத்திறகு பநரடியொக ் ்சனறு 

விண்ைப்பிக்குமொறு  பகடடுக்்கொண்்டொர. 
பினொங்கு மொநில அரசின ் வளிப்பன்டயொன 
நிரவொகத்தினொல் தகுதிப்்பற் 
விண்ைப்பங்கள அங்கீகரிக்கப்படும் 

ோதிக்ை்பேட் தர்பபினரு்ன் ஜெலுந்பதாங் நா்ாளுமன்ற உறு்பபினர் ஆர். எஸ். என் இராயர் 
மற்றும் சுங்ணை பினாங் சட்மன்ற உறு்பபினர் லிம் சியூ கிம்.

என நொ்டொளுமன் உறுப்பினர 
்தளிவுப்படுத்தினொர.

 "இனியும் ்பொதுமக்கள 
இம்மொதிரியொன ் பொறுப்பற் தரப்பினனர 
நம்பி ஏமொ்ொமல் கவனத்து்டன இருக்க 
பவண்டும்", என பமலும் அவர பகடடுக் 
்கொண்்டொர. கொவல்துன் குற்வியல் 
பிரிவு ்சம்மந்தப்பட்ட இத்தம்பதியனர 
னகதுச ்்சயது நீதிமன்த்தில் 
நிறுத்த பவண்டும். பொதிக்கப்பட்ட 
பத்து தரப்பினரும்  சுமொர ரிம 
500,000 வனர நஷ்டப்படடுள்ளனர 
எனபது குறிப்பி்டத்தக்கதொகும். 
இந்தச ்சட்டவிபரொத கும்பல் 
பபொலி ஆவைங்கன்ளக் கொண்பித்து 
பொதிக்கப்பட்டவரகன்ள நம்ப 
னவத்துள்ளனர. எனபவ, பினொங்கு 
வொழ மக்கள இம்மொதிரியொன 
கும்பலி்டம் ஏமொ் பவண்்டொம் என 
வலியுறுத்தப்படுகின்னர.

பத்து உபொன - மத்திய  பவ்ளொண்னம  விறபனன 
வொரியத்தின (FAMA) ஏறபொடடில் முதல் முன்யொக 
பினொங்கு மொநிலத்தில்  

 சி்ப்பொக நன்ட்பற்து.  இவவிழொ 
க்டந்த அக்ப்டொபர மொதம் 4 முதல் 7-ஆம் பததி வனர 
கொம்பி்ளக்ஸ் புக்கிட ெம்புல் வ்ளொகத்தில் இ்டம்்பற்து. 
   'ஃபமொ'  விவ்சொயிகளின உறபத்திகன்ளச 
்சந்னதப்படுத்துவதறகு உருமொறறுத்திட்டம் மூலம் 
நவீனம், ஆற்ல் மறறும் பபொடடித்தனனமயு்டன 
்்சயல்ப்ட பிரதொனமொக அனமகி்து.  இந்த வொரியம் 
உைவுப்்பொருடகள தயொரிப்னப பமம்படுத்துவபதொடு 
அதன வின்ளச்சனல ் பொது மக்கள ்சந்னதயில் நியொயமொன 
வினலயில்  ்பறறுக்்கொளவனத உறுதிப்படுத்துகி்து,  
என  ' பினொங்கு மத்திய பவ்ளொண்னம விறபனன விழொ 
2018'  ஐ அதிகொரப்பூரவமொகத் தி்ந்து னவத்த பத்து 
உபொன ்சட்டமன் உறுப்பினர குமபர்சன இவவொறு 
்்சயதியொ்ளர ்சந்திப்பில்  ்தரிவித்தொர. 
 இவவிழொ ந்டத்துவதன மூலம் விவ்சொயிகள 
தங்களின உறபத்திகன்ள   ்சந்னதப்படுத்துவது 
மடடுமினறி உளநொடடு மறறும் ்வளிநொடடு முகவரகளின 
்தொ்டரபுக்கின்டப்பதன மூலம் விவ்சொய உறபத்தினய 
பமம்படுத்தலொம் என பமலும் குமபர்சன ்தரிவித்தொர . 
 இந்நிகழவில் விவ்சொயிகள பவ்ளொண்னமத் 
துன்யில்  ஈடுப்படுவதறகு உந்து்சக்தியொகத் திகழும் 
்பொருடடு பினொங்கு மொநில 'ஃபமொ' தனலனம நிரவொக 
அதிகொரி ஹபிபொ பிந்தி சுலயமொன விவ்சொயிகளுக்கு 
ஊக்கத்்தொனக வழங்கினொர.  'AgrobAzAAr KedAi rAKyAt', 
'gerAn in Kind Contribution' மறறும்  'gerAi buAh-

இளைஞர்கள்  விவசாயத் துளையில் ஈடுப்பட  
வாரியம் உந்துசக்தியா்கத் தி்கழ்கிைது

buAh SegAr' எனும் மூனறு திட்டத்தின கீழ விவ்சொயம் 
முனனபவொருக்கு ஊக்கத்்தொனக வழங்கப்பட்டன. 
  'ஃபமொ' வொரியம்  விவ்சொயத் துன்யில் 

ேதது உோன் சட்மன்ற உறு்பபினர் குமபரசன் பினாங்கு மததிய ப்வளாணணம விற்ேணன விழாவில ைலந்து 
ஜைாண் வி்வசாயிைளின் விணளச்சணல்ப ோர்ண்வயிட்ார். 

ஈடுப்படும் இன்ளஞரகள தங்களின ்பொருடகன்ள 
்சந்னதப்படுத்துவதறகு 'ஃபமொ'-வில் பதிவுச்்சயது 
்கொள்ள அனழக்கப்படுகின்னர.
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投资教育·培养人才
槟州政府与华教风雨同路

槟州政府在教育的路途上与华教风雨同路、携手共进，并相信投资在教育以及培养人才，是让槟州赢得未来的重要关键。

除了今年已经拨出的制度化拨款，槟州政府最近更特别拨出30万令吉给威
省的3所华中，每所各获10万令吉，受惠学校包括大山脚日新国民型华文中
学，威南日新国民型华文中学及北海钟灵国民型华文中学。较早前，槟岛华
中也各获10万令吉拨款。
为了提供更良好的软硬设施以及更完善舒适的学习环境，槟州政府在协
助华教发展事务上一直以来都不遗余力，执政10年来在有限的资源下，坚
持拨款和拨地协助华校迁校、建校及各项提升工程，至今共拨出了8722万
6700令吉款项（包括制度化拨款、首长特别拨款、独中教职员的回馈金）予
华校作为发展用途。
不仅如此，槟州政府从2008年至今，已拨超过25依格的土地给华校，包括
威南日新国民型中学、槟城益华小学、明德正校、北海光华小学、恒毅分校
及公巴养正华小做迁校或扩建之用。

日新慕义百年校庆
槟城华教过去一周喜事连连，两所百年学府，即大山脚日新国中及槟岛慕
义学校迎来了盛大的百年校庆，来自世界各地上万名校友们也纷纷回校共
襄盛举，日新国中获州政府20万令吉拨款作为新教学楼及行政楼的扩建基
金，而慕义总校和分校历年以来，则获得州政府拨出总共80万8000令吉，
作为维修校舍、提升设备和装置闭路电视等等的提升工程。
槟州首席部长曹观友说，槟州是一个没有天然资源的州属，靠着人力资源
成为我国的硅谷，而教育是造就转型的最佳途径，因此州政府一直器重人
才，所以在支持教育，尤其华文教育方面更是不遗余力，至于未来，州政府
亦依然会继续支持州内华文教育。
“尽管教育并非州政府的责任，但州政府依然关心国民型华文中学的发
展，拨款也从不拖延、不缩水，希望这些补贴可以作为学校发展的后盾。”
他说，虽然第十四届大选槟州政府从反对党州属跃然成为执政党州，但并
不代表州政府已经‘功成身退’，而是会更专注于培养优秀的人力资源，让
槟城未来的发展更为稳健。

■大山脚日新中学百年校庆火炬行盛大举行。

■首长
曹观友
移交拨
款予威
省 3 所
华中。

■槟岛慕义学校
百年庆宴会上，
众嘉宾高唱生日
歌。
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掌州路上不孤独 文■槟州首席部长曹观友

在上个月推介了《槟城2030》之后，一名联邦机构的领导就我有远见的
行动计划而恭贺我。他以相当严肃的语气说，“在这之前，许多人就你能
否够良好地领导槟城，提出了他们的质疑。但是，现在你已经赢得我们
的心。毫无疑问的，我们相信你能够领导。”
我理解，尽管我具备了长达32年的政治经验，包括10年当行政议员的经
验，但是很多人依然对我当上这个活力槟州之首席部长的表现，充满好
奇。
我知道，许多人很感兴趣地观察我能否将槟城带到一个更高的发展水
平。确切地说，我的团队已经意识到，我们需要制定一个明确的政策方
向，以便人们也可以相应地作出自我定位。
在光大28楼的首长办公室待了4个月半之后，我可以说，我现在对我的角
色和责任，有了更明确的概念及理解。
首先，我需要领导州政府及州民。就是这样。在迁入首长办公楼之前，
我只能从远处观察我的前任如何管理一个州政府。
现在，我是团队中最重要的行动和领导者。然而，我并不孤单，因为我有
整个州政府及地方政府的机构来支持我的工作。
首先，我有行政议员作后盾，替我分担责任，并支持我对槟城的愿景。给
我们一些时间，我们将能够以一个核心领导团队之势，更积极地工作。

州秘书的角色是至关重要的，作为州级公务员之首，他协助动员并逐一
落实我们的一切决策。他更是一座衔接州政府与联邦政府的桥梁。
这当中，其中一件我从来没有做过的事，就是管理州财政。我们经常说
槟城的资源非常有限，我们的收入来源也是非常有限。现在，我需要与
州财政司一起合作，以提呈一个良好的财政预算案，确保我们可以继续
发展槟州。
在这方面，我需要强调的是，单靠州政府本身，是没有能力取得多少的
成就。我们需要促进与联邦政府、私人界及社区的合作，以为槟城的发
展取得更高的成就。
在过去的4个多月，我一直在为我们的经济、就业机会、人力资本及基础
建设而努力。我还花了一些时间，去了解艺术、文化、古迹及创意产业等
软实力。
在这段期间，我也会见了各不同领域的权益相关者，并从各专家及基层
们对槟城的未来应该如何的看法中，受益匪浅。
我跟我自己说，我不能感到厌倦。如果我们一心要为人民做好事，只要
我们坚持下去永不言弃，就一定会成功。有着这么多人与我一起，为打造
一个成功的槟城而努力，还有更多的人在为我祈祷，期望我可以全力以
赴。

曹首长的冷笑话 文■首长新闻秘书张燕芬

原来写冷笑话，可以获得较高的脸书点击率，所以我决定继续以曹首长
的冷笑话给大家娱乐一下，也顺便了解下曹观友所不为人所知的一面。
以下所述，未必是最近发生的事，也未必每一次我都有在现场，只是他
的冷笑话太精彩了，很多读者忍不住跟我分享。
	 X	 	 	 	 X	 	 	 	 X

#场景■颁发拨款给华中的仪式上
二毛子的首长曹观友正努力地念出华教事务协调委员会秘书沈小姐草
拟的讲稿。
演讲稿是这么写的：
“今天，我特别拨出90万令吉给槟岛9所国民型华文中学，每所各获得10
万令吉。受惠学校包括中华孔圣庙中学、协和国民型中学、槟城锺灵、槟
华国民型中学、柑仔园修道院国民型中学、恒毅国民型中学、恒毅峇央峇
鲁分校、菩提国民型中学及圣心国民型中学。”
突然，曹首长顿了一下，说，“啊！怎么每次把圣心放最后？（看了沈佩蓉
一下）你忘记我是浮罗人了吗？我今天就是要特地把圣心放在第一位，
然后就从圣心念起……”
结果，现场的人笑到不行。

#场景■他讲广东话
几年前，在日本横街路边摊吃炭炒河粉。在场者还有当时的首席部长林
冠英。

吃到一半时，路人看到2名高官在吃东西，就走过来用广东话打招呼。
林冠英问，“为什么他们不是讲福建话的？槟城不是都讲福建话的
咩？”
我就尝试解释，这个区是广东人居多，以前广东帮都集中在这区～～。
话未说完，曹观友就用广东话对着我说，“其实我也一直不明白，为什么
我每一次来这个区，他们都叫我吵（曹）先生的~~~，我一点都不吵啊”	
（请用粤语念）
面前热腾腾的面，也冷掉了一半～～
	 X	 	 	 	 X	 	 	 	 X

场景■手机荧幕
话说那一天槟州结构大蓝图草案要推介，由于首长当天早已排满节目未
克出席，改由行政议员佳日星代表。
我翻报纸时，发现很“政府”的州政府，居然有在中文报刊登广告，广邀
民众与会，于是就把有关的广告拍下，上载到工作群组中，让大家知道一
下。
才发不到1分钟，曹首长大人就立刻回复：“我们一直让槟城的NGO很
忙，忙着要去翻阅各式各样的大蓝图啦、结构蓝图等～～”
	 X	 	 	 	 X	 	 	 	 X
所以，要是你看到穿着正式上班服对着手机荧幕傻笑的官员，那八成
是咱们。我们并没有做工做到傻掉，反之，是首长透过手机传来的冷笑
话，让我们对着荧幕笑到飙泪。
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让非政府组织发表意见
槟政府以开明态度聆听

交通大蓝图论坛

槟州政府举办槟州交通大蓝图公共论坛，
并开放论坛让持反对意见的非政府组织“槟城论坛”上台发表看法，以开明态度聆听来自各方的意见。

这项在槟州大会堂举行的活动，获得逾800名市民和非政府组织出席，聆听州
政府汇报交通大蓝图，除了解释大蓝图的概念外，也安排槟城论坛上台发表反
对意见，并开放让民众询问。
是项长达3小时的活动上，与会的市民们在问答环节都提出许多宝贵意见，其
中不乏支持者希望尽快落实计划，唯，也有一部分人对大蓝图可能引致环境、
噪音、成本及污染等问题感到担忧，对此，大会也特地安排负责相关技术的部
门代表一一做出解答，为大家解惑。
槟州首长在会上强调，州内旧有的交通系统已经渐渐无法负荷市民的运用量，
一旦这种情况继续下去，槟州的整体运作必将受到打击，进而影响槟州的发
展。
因此，槟州才会推出大蓝图，制定一个涵盖完善交通系统和公共交通发展的计
划，带领槟州迈向更好的方向迈进。
“我们在推出这项计划后，也陆续举办了多次的对话会和各种论坛，至今已经
累积超过900场次，我们未来还是会继续这些对话，让槟州市民更了解大蓝图
的目的和概况。”
针对槟城论坛提出智能轨道快运系统（Autonomous rail Rapid Transit—
ART）做为替代方案，槟州首席部长曹观友表示，州政府不会拒绝研究任何新
方案的可行性，其中包括上述系统。
无论如何，他说，有关系统他是直至近来会见来自中国铁路公司的代表，并聆
听对方的汇报后才知道这项新系统，而槟城论坛也直至这次对话会，才搬出
上述系统，而汇报的视频也都雷同。
“智能轨道快运系统在中国两个城市仅运作3年时间，我们无法评估它的可行
性，这比较倾向于概念性的公共交通，而且根据视频这个系统必须在宽敞的
道路上行驶，槟岛并没那么大空间，虽然如此，但我们还是会详细研究是否可
行。”

州政府重视公交系统
曹观友反驳槟城论坛“州政府注重兴建道路，忽视公共交通”的指责，并强调
当局是以60%自家交通及40%公共交通系统的方式设计，并推出交通大蓝图计
划，而打响首炮的将是轻快铁，这就足以证明州政府对公交系统的重视。
他认为，槟城论坛把解决交通问题的愿景完全寄托在公共交通，是太理想化
的一种想法，要知道完善的公交系统，也必须完善的道路承载，而且市民是否
能够一夜之间做出改变，去充分使用公交系统也是一大挑战。
因此，做为决策者，州政府必须考量所有可能性，制定一个相对完整的计划，
确保所实行的方案足以应付各种情况。

■逾800名市民和非政府组织代表参与论坛，反应热烈。

槟猪农提呈备忘录
首长表关注助转型

槟州首长曹观友与槟州养猪公会筹委会见面，商谈州内养猪事
务，后者也汇报业者面对的困境，以期能解决猪农问题。
曹观友表示，槟州养猪行业转型在即，但据养猪公会汇报仍有许
多州内业者情况并不明朗，他将关注有关情况，确保一步一步协
助猪农转型，让他们把传统开放式养猪场改建成封闭式。
他是在出席威北本那牙光育华小对话会后，与上述公会会面，并
讨论州内畜牧业面对的挑战。
该会也移交一份备忘录予曹观友，以期针对数项关于养猪业的课
题进行关注，其中就包括展延封闭式养猪场政策的实行。
曹氏补充，当局必须要和业者有更好的沟通，才能让业者清楚知
道州政府的政策方针，并跟随着当局的脚步进行改变。
“这是一个漫长的过程，所以我们必须要有耐心，确保畜牧行业
在州内获得良好的发展。”
同时，他强调，本身已了解猪农的诉求，他将会在研究整体情况
后，做出相应调整。

■槟州政府举办槟州交通大
蓝图公共论坛，让市民更了解
槟州未来交通发展。
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平衡国州利益
首长：槟需共赢经济全球化治理
日新学校百年校庆庆委会和Silverlake	集团假槟州国际会展中心联办“新世纪秩序之经济领导”研讨会，

新经济领域的杰出领导济济一堂，分享及讨论国际经济的新挑战，
场面盛大，为该校百年庆典系列活动及Silverlake集团30周年庆写下精彩一页。

槟州首席部长曹观友致辞时说，这是一个非常难得的机会，因为许多国际
经济领域的权威教授和领导都在这里与大空分享及讨论国际经济的新挑
战。希望今天的出席者，能够从中受益。
“日新是槟城，尤其是威中大山脚区数一数二的卓越学府；Silverlake则
是一间数字经济和金融经济解决方案和系统平台的企业先驱者。我恭祝
日新学校创校一百周年校庆蓬勃發展，也祝贺Silverlake 集团创业30周
年庆宏图大展！”
“槟城的首府——乔治市，在2008年成功申遗。世遗的地位在过去10年为
槟城带来丰富的经济收入，但，我们不能因此而自满，停留在此。鉴于此，
槟城政府于上个月杪推介了一个未来10年的发展方针“槟城2030”愿景。”
“今天研讨会的主题，与槟州政府在8月29日所推介的“槟城2030年宏愿”
有着共同的展望。我们未来10年的目标，是把槟州打造为精明州，并定下了
发展大方向，接下来将是面对执行各项任务的挑战。”

延续辉煌再创高峰
“我们既要延续过去10年的辉煌发展成就，也将把它带到更高的层次。我
们以“重家庭、拥绿地、精明州、耀全国”的口号，通过一系列的长短期政
策，推动槟城另一个10年的发展规划。”
“重家庭”代表槟州政府政策将以民为本，家庭是一切的中心；“拥绿
地”代表朝向一个清洁、绿化、达致平衡发展的槟城；“精明州”则是从数
码革命时代持续找到优势，同时根据全槟城的状况决策打造精明州属；“
耀全国”则是从启发槟城人为起点，让槟城人启发全国甚至全世界。
“我们希望通过槟城2030愿景，吸引更多人访问槟城，除了乔治市世遗区之
外 ，把国内外游客带到槟城每一个角落。”

州政府先自行完成基设
曹观友说：“首先，我们必需平衡槟州与国家的利益，就槟城而言，槟城州
的未来将会是在威省。身为州政府，我们在發展的时候，特别是治水工程
及公共交通等大型计划，常常都需要依赖联邦的拨款。但是，从希望联盟
执政中央之后，我们也理解到联邦的经济困境，其实是比槟城更糟糕，所
以，我们会按照原定的方式，给中央更多时间处理国家债务，我们先自行
尝试完成本身能力范围内可以完成的基础设施建设。”
“不管是槟州或是马来西亚，我们都需要迈向一个更開放、更包容、更平
衡、有共贏的經濟全球化治理。”
“在绿化方面，绿色发展的挑战和潜能是并存的。州政府面对经济发展及
人口增长的挑战；另一方面，改善自然环境与文化遗产仍然是这个时代的

主题。州政府在经济成长及生态保护方面，将会尽量取得平衡，让槟城成
为全国的模范州。因此，把握世界环保和气候暖化的发展大势，从国内和
国际两个层面，主动做好将危机化为转机的工作。”

投资全新数字世界
“全球性新工业革命如何带动全球劳动生产率增长加速，对槟州政府而
言既是机遇也是挑战。自从2008年国际金融危机以来，新一轮的产业革命
如火如荼地展开。槟州要提升经济成长，就需要有效地投资在全新的数字
世界中，推动绿色经济和顺搭工业革命4.0趋势列车。”
“我们也需要关注人力资源在生产率方面的变化。槟城是一个没有天然资
源的州属。过去的40多年，我们都靠着最珍贵的人力资源，将槟城从一个
小岛，发展成外资在马来西亚的投资首选地。虽然科技的进步，间接造成
许多职业已转向机械化及电脑化的时代，但是，我相信，槟城在槟州希盟
政府的领导下，依然能够凭着制造更多高薪、高技术就业机会，而继续领
先全国。”
“在提高宜居方面，我们将制定更多可负担房屋，维持人民的生活品质。同
时，我们也将极力改善公共安全丶卫生丶福利和保护系统，并多元化州内的
娱乐丶运动丶美食和文化设施之间平衡发展，实现共享发展。”
“再次感谢日新百年校庆庆委会和Silverlake 集团的邀请，感谢马来西
亚财政部长林冠英一同主持开幕。希望各位嘉宾及来宾能借机会到槟城各
地参观，特别是世界文化遺產的景点，并品尝著名的槟城美食！”

郑奕南感谢吴炳炜回馈母校
日新学校百年校庆庆委会主席拿督斯里郑奕南致辞时，感谢Silverlake
创办人兼集团主席吴炳炜在毕业离校后，事业有成之时，不忘关心母校发
展，赞助了多项建筑工程及学生团体活动经费。目前将建竣的四层行政楼
和六层教学楼也获得Silverlake集团报效价值超过180万令吉的教学设
备。
“吴炳炜学长的饮水思源美德和善举，希望更多校友仿效，把日新人的优
秀传统和高尚精神传承下去，永续维护和发展母语教育。”
研讨会主讲者包括来自中港台及大马的经济学者，他们的精辟见解和高瞻
远瞩，让出席者从中受益。
出席者包括中国驻槟总领事鲁世巍、Silverlake创办人兼集团主席吴炳炜
院士、董事丹斯里林西彦博士、Bank Muamalat主席丹斯里穆尼尔、首长政
治秘书郑来兴州议员等。

■曹观友希望这项难得
的研讨会能让出席者受
益。

■吴炳炜院
士、穆尼尔
及林西彦博
士，都是商
界佼佼者，
演说字字珠
玑。
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推动可负担房屋
佳日星建议设特别房屋基金税

掌管槟州房屋委员会的行政议员佳日星指，为了提供更完善及足够的廉价、中廉价及可负担房屋予无壳一族，
他将在来临的星期四向房屋及地方政府部长拿督祖莱达建议设立“特别房屋基金税”，

即把中央政府的部分税收分配至房屋基金税内，让州政府可使用该基金来推动州内遭前朝国阵政府忽略的可负担房屋发展。

佳日星说，拿督祖莱达将在周四召见全国房屋委员会主席，深入探讨及解
决各项有关房屋事项的课题。届时，他会要求祖莱达针对上述提议作进一
步研究是否能有效地在我国实施。
“此特别房屋基金税早已在英国等国家落实，我希望能借此基金来加强各
州的廉价、中廉价及可负担房屋发展，以实践居者有其屋的梦想。”
佳日星是召开房屋委员会会议后，在新闻发布会上对媒体如是表示。

指房地产发展商会无中生有

■佳日星（中）在众议员
陪同下召开新闻发布会。

[		 	 	 				 	 					]
槟州首席部长曹观友说，根据马来西亚建筑工业发展局
（CIDB）数据，槟州今年上半年共有173项，总值34亿8000万
令吉的建筑项目，相比去年上半年总值28亿7000万令吉，共
187项计划，今年的表现更好。
他希望这良好表现能够延续到年秒，甚至是未来几年。
“根据建筑工业发展局数据，槟州在2016年及2017年的建
筑发展计划，皆达到约80亿令吉，希望今年能继续赶进。”
他日前出席槟州建筑暨材料商公会（金镇社）141周年纪念
宴会时，如是说。
槟州建筑暨材料商公会（金镇社）会长拿督林智栋说，该会
全力支持槟州政府推动槟州交通大蓝图计划，并希望州政
府能尽快落实有关项目，以让槟州经济快速成长。
他说，该会相信良好交通是一个城市必要的建设，虽然该计
划引起一些课题，但只要相关单位能紧密协商，定能达到双
赢局面。

■曹观友指州政府将确保槟州得以持续发展。

他也在会上斥责大马房地产发展
商会（REDHA）无中生有，指州政
府仍保留着很多廉价及中廉价单
位。
“若我们真的有保留着很多廉
价及中廉价单位，为何从2008年
至2018年10月仍有3万726人还列
在等待廉价及中廉价单位名单中
呢？这是一项毫无根据的指责。”
无论如何，佳日星表示，他还是能
接受REDHA有建设性的意见如要
求政府重新审核发展商在兴建房
屋的一切开销，找出导致房价爆
增的其中原因。
根据房屋委员会成员从2013年至
2018年10月选出符合资格购入可负
担房屋的总单位为4万3121。

此外，他也力挺财长林冠英要求发展商降低屋价的措施，以惠及更多有需
要的国民。
“由于政府并没向发展商征收建筑材料销售税，发展商应当降低屋价，若
房屋发展商不降价，或需我们应该重新考虑向建筑材料征收销售税。”
与会者有槟州行政议员彭文宝、双溪槟榔区州议员林秀琴、峇都兰樟区州
议员王耶宗、浮罗池滑区州议员李俊杰、马章武莫区州议员李凯伦、彭加兰

哥打区州议员魏子森、光
大区州议员郑来兴、斯里
德里玛区州议员瑟丽娜等
人。

槟州建筑暨材料商公会宴会
曹观友：槟建筑业表现好
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6年内完成·州政府获更多地段
峇眼阿占填海计划重启
搁置近20年，占地650公顷的北海峇眼阿占填海计划重启，预计将在6年内完成！

槟州政府与北海财团Rayston Consortium私人有限公司就该工程签署附加
条款合约，以进一步加强1999年首次制定的填海及安置合约（LRRA）。
槟州首席部长曹观友在光大进行签署仪式时表示，最新的合约涉及了更完善
的修正案和附加条款，州政府将从填海工程中获90.31公顷土地，即较当年签
署的合约，额外获得77.41公顷的土地。
他说，根据1999年6月16日当年槟州国阵政府与Rayston集团所签下的北海外
环公路计划下的合约阐明，Rayston被授权填海650公顷，当中243公顷供槟
州港口用途，2.5公顷交给州政府发展廉价屋和中廉价屋计划、7.5公顷则作为
安置清洁海滨和峇眼惹玛路居民的回报。
“北海外环公路竣工后，惟填海计划却搁置近20年未动工，如今我们限定
Rayston集团在6年内把填海地段交给槟州政府，而旧合约并没有设置期
限。”
另外，槟州秘书拿督法立占受询及时表示，槟州政府要求Rayston集团于6个
月内呈上填海计划蓝图，动工地点涵盖了峇眼阿占休息站一带至东姑布特拉
路，工程料于6年内建竣。
“峇眼阿占一带的海鲜店、蚬壳油站和住宅难免将受填海工程影响，但州政
府将在工程完成后，推动当地屋业及经济发展。”
此外，Rayston Consortium私人有限公司董事拿督林有章指，该公司将按标
准作业程序进行工程，目前他们会重新提呈环境评估报告申请，初步的填海
工程预算为20亿令吉。
“待工程完成后，我们有意在该地段进行综合性发展计划。”
与会者有槟州行政议员孙意志、槟州财政司拿督莎鲁等人。

■槟州政府与北海财团Rayston Consortium私人有限公司就重启北海
峇眼阿占填海计划签署附加条款合约。左起为莎鲁、法立占、曹观友、
林有章及孙意志。

连城航空在槟反应佳
增飞雅加达泗水班次[					 	 	 	 	 	 ]

印尼连城航空（Citilink）新开拓的雅加达直飞槟城航班于今年3月
25日起飞，基于该航线取得正面反应，有关航空将在今年11月初推出
槟城泗水直飞航线，同时增加槟城直飞雅加达航线班次，从每日一趟
增至每日二趟。
连城航空于今年3月25起飞的雅加达直飞槟城航线反应热烈，在首航
当天取得近100%客满率，是日更获得前槟州首长林冠英等一众槟州行
政议员亲自迎接。
连城航空马来西亚总代理Dexma Express有限公司业务开拓总监刑
诒林日前拜访槟州旅游发展委、古迹、文化及艺术委员会主席杨顺兴
时，如是指出。
“槟城是连城航空在马来西亚设立的首个国际航线，而槟城直飞雅加
达航线也提供免费10公斤托运行李及免费餐饮。”

杨顺兴表示，槟城拥有多元文化、风光明媚、垂涎美食、历史古迹等，
本就拥有其独特魅力，加上医疗旅游发展蓬勃，因此吸引许多印尼游
客前来就医。
“希望连城航空往后能开拓更多直飞航线，吸引更多印尼游客到来槟
城，为双边旅游做出贡献。”

■连城航空
马来西亚总
代理Dexma 
Express有
限公司业务
开拓总监刑
诒林（左）赠
送纪念品于
杨顺兴。

■连城航空在槟城取得良好反应。
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威省市局明年财案以人为本 
威省市政局提呈及通过“以人为本”的2019年度财政预算案，预算总开销达2亿9599万令吉，

比预算收入2亿7123万令吉高，因此，会出现2476万令吉赤字。尽管财政赤字无可避免，当局储备金仍足够承担。

威省市政局主席拿督罗查理指，该局明年预算的总收入，比今年预算的总
收入增加267万令吉（0.99%），税收预计达1亿9154万令吉（占71%），然而
这也必须取决于100%收到税务，非税收收入为6869万令吉，其他收入如政
府拨款等1100万令吉。
他说，在开销方面，行政开销占2亿7250万令吉、发展开销共888万令吉及
资产开销1亿461万令吉。
提呈“以人为本”财案，也是全力支持槟州首长曹观友提出的“槟城2030
：重家庭、拥绿地、精明州、耀全国”愿景。
另外，罗查理在会上强调，威省市政从2017年11月4日发生的严重水灾汲取
了应对天灾的经验，并指宜居城市的首要条件是无论发生任何灾难都能
迅速恢复原貌。因此，当局将增加发展开销，作为维修建筑及基设之用。
至于资产开销方面，当局拨款807万令吉购买交通工具及相关器材等。

设变速冷水机水泵防灾
他也透露，市局采取未雨绸缪的措施，他们将在威省市政局大厦设置变速
冷水机水泵（Variable Speed Chiller Water Pump），让当局在面对水
灾时仍能照常运作，为民服务。
“为了加强民众对于地方政策的参与度，当局从去年2月1日至3月31日就开
始针对明年度财算展开民意调查，获得了1万2333威省市民提出建议。”

市民着重 社区安全  
民调显示，市民认为当局需着重社区安全（24.4%），其次应提供基本设备
（17.9%）、健康生活形态（16.1%）、绿意发展及地方清洁（15.2%）、新科
技应用（10.7%）、城市经济的竞争力（7.3%）、加强文化遗产（3.8%）、居住
环境的弹性（2.6%）、社区参与（1.1%）及社区包容性及平等。

设低碳精明城市目标  
罗查理也指，市局设定將在2022年迈向低碳的精明城市目標，包括在2022
年时种植5万棵树木，即每年设定栽种1万棵树，然而最重要的还是能提高
市民及各单位的环保意识，以期能在威省达至70%可循环率及减少50%垃
圾量。
此外，市局也将连同各政府单位及私人机构建设更多惠及民众的多用途广
场、运动及社交空间，透过活动拉近各族之间的关系，同时也能教育市民
有关环保的重要性。

每月第3周六主题庆典  
另外，威省市政局在10月13日与Think City联合推广北海艺术街月常盛
会，未来将在每个月的第3个周六，于有关地点举办各主题庆典，目前已确
定举办的项目是屠妖节盛会（11月）及圣诞节庆典（12月）。

■罗查理（右3）提呈2019年财政预算案；左3为市局秘书罗斯娜妮。 ■为了提高民众爱护大自然及河流的观念，威省市政局也经常在北赖河
（Sungai Perai）举办休闲环保活动，让民众透过河上运动了解爱护河
流的重要性。

■威省市政局较早前举办的“
世界清洁日”获得男女老少踊
跃参与捡垃圾活动，罗查理矢
在未来展开更多类似活动，期
许2022年达到70%可循环率及
减少50%垃圾量。
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本那牙光育小学觅地迁校
首长：全面配合寻适合地点

威北本那牙光育小学觅地迁校，槟州首长曹观友透露，州政府将给予全面配合，并尽快寻找合适土地，让该校搬迁。

曹观友透露，州政府目前手上合适的校地，首推威南峇都加湾，当地因发
展迅速，如今已有国小、淡小和国中，只欠缺华小进驻。
无论如何，目前做出校地申请的除了上述学校外，还有另一间由中央政府所
批的新华小，因此，州政府必须在与教育部协商后，再决定最终方案。
“副部长张念群计划10月份，来到槟州视察校地，届时我们将会讨论由光
育进驻，或让新学校优先。”
他是在前往上述学校，与该校同仁展开对话后，向记者这么说。
他补充，目前已鉴定的校地约6依格，由于2所学校同时申请，因此，州政府
将会再寻找合适地段，确保两所学校都能在槟州落户，继续为槟州培育英
才 。
“我们希望能够在威中阿尔玛找到合适地段，这些新晋发展区域缺少华
小，所以必须给予补充。”
他强调，州政府早前已经成功处理数个迁校个案，因此，他有信心能够完
成协助光育迁校任务。

章瑛赞扬光育迁校决定
槟州行政议员章瑛赞扬该校，为了教育树人事业，而勇敢做出迁校决定。
她承诺将尽力给予协助，同时，她也督促该校能够为受影响的学子做出妥
善安排，以免影响孩子的求学进度。
光育华小由于学生人数减少，今年更只剩下18名学生，在该校董事进行协
商后决定迁校，并致函槟州政府要求协助。
他们是于今年6月份对外做出这项宣布，并在获得全部家长同意后，于今年7
月份迁校正式进入日程。

■曹观友（左三）、章瑛（中）、刘子健（右二）、郑来兴（左二）、吴俊益
等视察学生上课情况。

乔治市扶轮社捐助无障碍轿车予伊甸残障服务中心，以便后者能够为
更多障友服务。
他们是在槟州爱心社会福利中心，移交有关价值约6万5000令吉的轿
车，这也是有关扶轮社自2014年以来，第二次捐赠供伊甸残障服务中
心障友使用的轿车。

图与文

首长：提升世遗区居民生活素质
“文化遗产种子基金”11月推介
槟州首席部长曹观友说，槟州政府拨出300万令吉的“文化遗产种子基
金”将于11月推介，希望通过这项计划，把人民引回市区生活，并提升
乔治市世遗区居民的生活素质。
他说，“种子基金”主要是用作通过最新科技来维修及保护建筑物，
同时也确保租金不会暴涨，让当地居民可以长期居住下去。曹观友是
在“2018年城市文化遗产管理国际研讨会”开幕时如是指出。
他说，上述基金计划筹备良久，目的是防止租金上涨，让居民可长期居
住老城，但要居民回流、上述计划成功，有必要获得业主的参与合作。
乔治市世遗机构总经理洪敏芝补充，这项计划目前已进入最后的阶
段，他们非常鼓励当地居民可持续的居住在文化遗产区内，并有持续
性的发展。

乔治市获选进行2大计划
另外，乔治市世遗区获联合国教科文组织（UNESCO）选为进行2项大型
计划，即“通过博物馆、资讯中心及创意领域，来衔接遗产区及当地文
化遗产”区域研讨会，以及“可持续发展城市的非物质文化遗产及创
意”计划，乔治市也是亚洲唯一获选进行有关计划的地方，另2个地区
是在非洲及南美洲。

■城市文化
遗产管理国
际研讨会场
面一瞥。

乔治市扶轮社
捐车予伊甸残障服务中心
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巴当拉浪第四渠道垃圾多
章瑛：勿让治水功败垂成

巴当拉浪区州议员章瑛日前巡视巴当拉浪区治水计划第四渠道工程（Parit	4）时，发现到河里漂浮并挖出了许多的垃圾，
令人感到痛心，并呼吁民众与州政府携手配合勿乱丢垃圾，否则只会让治水工程功败垂成。

“要减少突发水患除了依靠治水工程，保持环境的卫生也是重要的因素之
一，无论多么完善的治水装备，沟渠及排水道因为民众乱丢垃圾而阻塞，都会
使州政府为治水所作的努力付诸东流。”
她说，巴当拉浪区的治水计划耗资1700万令吉，而第四渠道则是关键，该渠道
衔接帝莎达迈、哥本西烈、峇当峇都、黎明园、柠檬园、汽车城等多个地方的
流水，然后经过水泵再排入柔府河，目前已经完成了12%。
“第四渠道扩展工程长1.125公里，将建设的3架水泵每秒排水量约4000公
升，完工后可有助改善96%灾区水患问题。”
她说，现有的水泵排水量只以每秒0.5立方米运作，已经不足以应付气候的变
化，而扩展和提升后每秒将达13.2立方米运作，整个工程需费时24个月，预计
2020年3月15日竣工，建竣后将可减少帝莎南眉、哥本西烈、柏玛当峇都、柏达
镇、武吉丁雅一带住宅区及柔府汽车城的水患问题。
章瑛是在威中县水利灌溉局工程师莫哈末纳沙鲁、承包商莫哈末莎曼及南美
园第一期乡委会主席古纳的陪同下巡视该工程。

■章瑛（左）巡视巴当拉浪区治水计划第四渠道工程时，发现河里漂
浮并挖出了许多的垃圾，呼吁民众与政府配合，无乱丢垃圾。

[		 	 	 				 	 ]未雨绸缪应对雷雨 
武吉丁雅设拯救队

根据大马气象局天气预报显示，我国今年9月至12月将面对西南季候
风和东北季候风更替，预计多雷雨为低洼区域带来水灾，武吉丁雅区
未雨绸缪，成立拯救队伍候命。
武吉丁雅区州议员魏晓隆在柔府村召开记者会时表示，其选区今日与
各乡委会主席、自愿消防队代表及政府部门相关单位召开会议以成立
一支武吉丁雅区水灾拯救队伍（SBBT)。
他说，由于其选区是水灾高风险区，因此，他必须采取未雨绸缪措施
以缓解水灾对灾民造成的伤害，一旦发生严重水灾，情况就不会如去
年般狼狈。
“这支队伍将涵盖当地各乡委会成员、自愿消防队成员、村民、相关政
府单位如威省市政局、警队、消防队、民防部队、地方部、福利部等的
配合来展开救援工作。”
魏氏透露，受去年9月及11月大水灾波及的武吉丁雅地区有黄梨村、爪
哇村、柔府村、杨桃园等多区，受困于屋内居民多达逾千户。
“我们意识到，每当发生严重水灾时，许多地方的道路都受影响，民
防部队的救援可能无法及时赶到，就让这些民间的救援队先到场急
救，尽量撤离灾民至安全处。”
魏晓隆指，成立SBBT的宗旨为寻找一个永久行动室以处理救援工作，
目前他们已落实把柔府村自愿消防中心当SBBT的行动室，有效的执行
救灾工作、提供粮食予灾黎、成为一个提供一切有关灾情及救援资料
予当地民众的平台。
“槟州政府已经在武吉丁雅展开数项治水工程如加深河床、提升沟
渠及长远性质的芒果园、Parit 4、Parit 5及柔府路的治水工程，预
计将于2020年3月15日竣工。
另外，受委为该拯救队伍首领的武吉敏惹乡委会主席郭国明指，他们
将会在接下来的日子协商整顿好所有救援程序，一旦发生严重水灾，
急救工作才能更顺利的展开。

与会者有柔府村乡委会主席谢金荣、秘书周泰兴、秘书汤鸿达、武吉
丁雅乡委会主席陈炎顺、荖叶园乡委会主席阿都峇林、彭加兰路乡委
会主席阿末胡欣、柔府村自愿消防队成员周成国等人。
预知更多有关武吉丁雅灾区的任何资料或进展可浏览当局昨晚刚设
立的面子书专页facebook.com/Bukit Tengah FloodRelief或拨打
急救热线016－4836012。

■魏晓隆（中）号召成立拯救队，反应热烈，一呼百应。



迈向全马最绿意州属，{
槟城冀望于2030年成为全马最绿意州属，

由绿色经济驱动、采纳公共、私人、人民及专才的4P合作伙伴关系，
创新治理及可持续发展主导的发展议程。

报导■黄文慧
摄影■《珍珠快讯》摄影组

我们希望政局改变不仅促进经济增长，把槟城提升到更高的水平，也成为马来西亚最绿意的州
属。在今年的改革中，我们呼吁政府、工业界、社区和每个人携手探索可持续性替代方案、优先
考虑改善我们环境、经济和社会的长远政策、措施和解决方案。让我们成为更好的地球管家。
在迈向绿意州属宏愿的路途中，州政府积极进行各项活动，过去两周就包括绿色学校颁奖礼、
升旗山收拾垃圾、处理废弃医疗注射器运动、收集塑料瓶盖砌3D壁画、种树等等，借此带动全
民，一起打造绿意环境。

绿色学校竞赛落幕 
浮修颍川称霸中小学
槟岛2018年绿色学校竞赛成绩出炉，颍川小学
成为冠军绿色小学，而冠军绿色中学为浮罗池
滑修道院中学，2所学校的代表分别从槟岛市
长尤端祥手中接领各2200令吉的模拟支票、奖
座及参赛证书。
尤端祥在会上致词时呼吁民众共同进行环保
工作，为地球进一份力！
他认为，气候变化是我们当下所面临的重大挑
战之一，全球变暖造成粮食减产、干旱、缺水、
海平面上升、北极熊濒临绝种等各种天灾将对
人类带来很大的危机。
“人类是破坏环境，造成地球暖化的罪魁祸
首，单单在槟岛一天的垃圾量就有924吨，
进行了再循环工作约30.22%后，一天仍得处理
650吨的垃圾量。”
他希望年轻一代能透过学校的环保活动培
养良好的4R价值观，减少（reduce）、重新
使用（reuse)、再循环（recycle）及再更新
（renewable），助槟州政府推广环保意识予
长辈、邻居及更多的民众。
今年共有49所学校参赛，13所为中学，其余的
36所则是小学，较2010年刚推介时的24所学校
来得多。槟岛市政厅将会在未来继续展开更多
的环保活动，以提高更多市民的环保意识。
出席者有槟岛市政厅秘书阿德南、一众槟岛市
议员、马来西亚爱护环境组织顾问坎德古玛
等。

■尤端祥（中排左7）颁奖给获
得中学组冠军而冠军绿色中学
为浮罗池滑修道院中学。

提高民众醒觉 
处理废弃注射器运动即起举行

为了提高更多大马民众有关正确处理废弃注射
器、针头等医疗器具，马来西亚社区药剂行公会
即日起在槟州举办为期一个月的“处理废弃医疗
注射器”运动。
掌管槟州卫生委员会的行政议员阿菲夫说，马来
西亚目前仍没有一个法案可用于管制家用针筒的
处理方式，现有的法案也只限于控制诊所及医院
的注射器、针头等医疗用品。
他在诗布朗再也政府诊所为该首次在马来西亚
展开的运动主持推介礼时说：“我们需要正确及
更有效的运动来处理废弃医疗注射器、针头等，
能获得人民的配合是最好不过，这样才能让槟州
真正达到拥绿地、清洁、健康、卫生及安全的州

属。”
也是诗布朗再也区州议员的阿菲夫举例，糖尿病
人需长期在家或医院注射胰岛素，还有各种病症
的患者都需依靠注射器来进行医疗，一旦带有病
菌的注射针管、针头等没获得妥善处理，民众恐
怕会暴露在B或C型肝炎、艾滋病的风险中。
另外，马来西亚社区药剂行公会主席马彦珊说，
此运动的宗旨是鼓励更多民众，把家用针管、针
头等置放在一个透明的瓶子（如矿泉水瓶），然
后把它盖好，并在瓶子上标签“SHARP”即可送往
社区药剂行（Farmasi Komuniti ）进行免费的
安全处置工作。■阿菲夫（右三）呼吁民众妥

善处理废弃注射器 。

■颍川小学成为槟岛冠军绿色小学。

珍珠快讯10 要闻 2018年10月16日—31日



我们不松懈！

公民意识有待提升
升旗山垃圾量惊人
一场“零垃圾”活动竟收集了约500公斤
垃圾，槟城升旗山垃圾数量让人心惊。
上述活动中，550名参与活动的志工，沿
着8个主要道路前行并沿路收拾垃圾，没
想到却带回了数量惊人的各类垃圾。
一名林姓志工坦言，当他知道当天所收集
的垃圾数量时，整个人震惊得无以复加。
“这是许多人接触大自然及运动的地方，
所以我没想到乱丢垃圾的情况那么严
重，这种情况其实很让人沮丧和失望，大
家视乎对保护环境的责任心都不强。”
另一名志工诺莎伊达认为，地球是所有生
物所共同生存的地方，大家都应该保护好
地球环境，不要把自然自然的赋予当作是
理所当然的。
她希望我国人民能够学习其他先进国家
的人民意识，正确地处理自己的垃圾，共
同维护自然环境的清洁。
槟州行政议员彭文宝在仪式上致词时表
示，槟州政府过去10年来在提倡绿色，安
全及健康的运动上已取得良好的成就，并
将持续推动清洁与绿色的文化。
他说，州政府除了致力于推动减少使用塑
胶袋之外，也鼓励减少使用吸管等等措
施，目的在于提倡环保，今日的这项运动
不单是一项互助运动，主要目的在于唤醒
公众关注环保与绿色文化的重要性。
与会者包括升旗山机构总经理石礼兴、槟
岛市政厅主席拿督尤端详和亚依淡区州
议员黄顺祥等。

■齐心协力还我干净升旗山。

■彭文宝、石礼兴、黄顺祥、尤端祥等人
对堆积如山的垃圾倒竖拇指。

塑料瓶盖砌3D壁画
欢迎来威省市局打卡
595名义工利用11万3190个塑料瓶盖，在3天内砌
成4幅巨型3D立体壁画，悬挂在威省市政局大厦
内外，形成一道美景供民众“打卡”，也发扬再循
环概念。
3D立体壁画是由威省市政局与苏丹依德斯里师
范大学联办，通过众筹成功收集11万3190个塑料
瓶盖，远远超出原定7万1000个塑料盖目标，由义
工合力打造4幅宽20尺及长8尺的30立体壁画。

■敦阿都拉曼阿巴斯
（右）在章瑛、罗查理
等人陪同下，主持拼砌
最后一个塑料瓶盖仪
式。

■绿油油的稻田维肖维妙。

威省市政局主席拿督罗查理在壁画完成仪式上
指出，壁画主题为威省景色，将悬挂在该局大
厦，增添绿化美景。
市政局也邀请槟州元首敦阿都拉曼阿巴斯主持
拼砌最后一个塑料瓶盖仪式。
出席者包括槟州行政议员章瑛，武吉淡汶州议员
吴俊益，威省市议员陈宗兴，王育璇等。
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峇冬丁宜新村牌楼落成
首长鼓励人民参与地方发展

“我们的钱，我们做主”，耗资4万5000令吉的峇冬丁宜新村牌楼落成，
让村民感到自豪，矢言继续努力配合州政府推动新村发展，共同迈向更清洁、绿意、安全及健康的州属！

槟州首席部长曹观友为该牌楼主持开幕仪式时表示，峇冬丁宜牌楼是“我们的
钱，我们做主”的其中一项计划，此计划符合槟州政府较早前推介的2030年宏
愿，即赋权予民，鼓励他们参与地方上的发展。
他说，我们的钱，我们做主”计划，是大山脚国会议员沈志强及马章武莫区州
议员李凯伦在2015年7月推动的计划，即两人各拨款5万令吉，配合选区内17个
社委会向当地居民展开沿户调查，再由居民一人一票投选出最想要的社区计
划，最终由峇冬丁宜新村胜出。
“我希望借此地方民主计划活动鼓励人民加入发展主流，他们能自行决定如
何善用10万令吉款项来推动峇冬丁宜新村发展，这展示了草根民主的力量。”
他也向槟州妇女发展机构代表喊话要求副首相兼妇女及家庭发展部长旺阿兹
莎把此计划推展至其他州属，让各阶层的人民对国家的政策有参与感。
此外，李凯伦指，10万令吉社区发展包括兴建新村牌楼、地方美化及告示牌及
闭路电视装置，3项计划都是按照居民意愿进行。
另外，峇冬丁宜村社委会主席巫春光提及，该牌楼上的黄梨及公鸡标志代表着
该村的先辈们都以种植黄梨及养鸡为生，因此，村民们都必须秉持着先贤们刻
苦耐劳的精神，继续努力配合州政府推动新村发展，共同迈向更清洁、绿意、
安全及健康的州属。
出席者有武吉淡汶区州议员吴俊益、武拉必区州议员王丽丽、、威省市议员王
泽钦、陈润辉等人。

■曹观友在吴俊益、王丽丽、王泽钦、陈润辉、巫春光等人陪同下，为峇
冬丁宜新村牌楼主持剪彩。

特殊儿童醒觉活动
孙意志：透过音乐传播爱心

“爱无标签~特殊儿童醒觉活动”成功举行，为特殊儿童筹款，让他们有机
会学习音乐，发挥才华。
这项富有意义的活动由州政府主催，BIG POTATO主办，城市青狮会联办，
所筹款项移交给济世之家、Penang Lion REAch、Zero Orchestra 槟州
教育计划、救世军男童院、如意之家及保护儿童中心。有关款项做为让特
殊儿童学习音乐用途。
槟州青年体育委员会主席孙意志行政议员致辞时说，音乐除了陶冶心灵，
也可传播爱心，这场活动就充分发挥了这点。
“为了鼓励青少年学习音乐，槟州青年机构正计划安排年轻人到台湾交
流。众所周知，台湾音乐执华人音乐牛耳，到那边学习与交流，将有助提
高音乐水准，未来为槟州音乐贡献力量，同时可透过音乐协助有需要的团
体，让社会充满爱。”
另一方面，双溪槟榔区州议员林秀琴致辞时表示欣慰看到现场许多有干劲
的年轻人一起办活动，让国家看到新希望，她有信心马来西亚的明天会更
好。
活动除了由特殊儿童呈现音乐，也进行义卖，场面热烈。出席者包括城市青
狮会会长黄珩力、Zero Orchestra音乐总监许嘉豪、筹委会主席许嘉恬
等。
爱无标签活动也将在威省举行，为当地慈善机构筹募经费，地点时间待
定。

■孙意志（后排左三）、林秀琴（后排中），后排
右起黄珩力及许嘉恬与幸运奖得主合影。

■特殊儿童与
Zero Orchestra
乐团呈现演出。
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10月20日举行
童婚论坛邀您出席

为了提高公众对于“童婚”课题的认识与醒觉，
槟州妇女，家庭及社会发展委员会联合巴当拉浪州议员章瑛服务中心与大山脚妇女权益醒觉协会，

将于10月20日早上9时至下午1时，在柏达城威省市政局大厦视听室（	Bandar	Perda	MPSP）举办“童婚：未成年结婚”论坛，欢迎有兴趣者出席。

“童婚：未成年结婚”论坛邀请了专家针对课题进行分析，主讲人包括章瑛、槟
州宗教司拿督旺沙林、成功协助华妇脱教的慕纳威律师、常为保护儿童课题发
声的社工赛阿兹米、儿童及青少年心理学家嘉丝马妮以及儿童心理精神科医
生扎斯缦妮。
章瑛召开新闻发布会说，有意者出席者可到其服务中心购买5令吉入场券（包
含午餐），欲知详情可联系华妮（013-4739481）或曾彬彬（012-4821778）、章
瑛服务中心（04-5300328）及大山脚妇女醒觉中心（016-4424547）。

■章瑛（前排左4）呼吁民众出席“童婚：未成年结婚”论坛，以深入了解童
婚课题。

宣扬爱与关怀
俄画家峇都兰樟作画

俄罗斯画家茱莉亚（Julia Volchkova）受邀在峇都兰樟组屋墙壁上作
画，并决定画上住在大路后的87岁婆婆李素珍和其2岁曾孙女的肖像，
宣扬爱与关怀社会的信息。
峇都兰樟区州议员王耶宗说，当他正构思欲通过壁画让更多人认识峇都
兰樟时，凑巧知道茱莉亚将在十月拜访槟城，为此便邀请对方作画。双
方经过讨论后，决定以他曾帮助的家庭成员，为此次壁画的主题。

王耶宗：壁画主角为外曾祖母与孙女
他说，住在大路后的温耀伦因中风瘫痪，一家六口顿失经济支柱，他随
即协助对方筹款，以支付医药费和生活费。茱莉亚在拜访了温氏一家
后，决定在墙壁上画上温氏的外婆和2岁女儿的肖像，借此呼吁人们要多
关心身边的人和事物。
他指出，他已取得槟岛市政厅的批准，以在峇都兰樟组屋墙壁上作画。
未来，他也希望可以邀请本地画家作画，并通过各项计划为该区注入更

■王耶宗（左）
向媒体讲解壁画
的由来。

多活力，包括举办餐车夜市、打造艺术走道和设计峇都兰樟吉祥物等。
茱莉亚透露，此次作品为20尺宽，33尺高，预计可在一周年完成。她曾多
次在槟岛作画，于乔治市和浮罗山背各绘有4个作品，最为人熟知的是在
观音亭后吧生路的壁画《印度船夫》。

王丽丽号召大扫除
宝玉花园居民动起来
武拉必区州议员王丽丽在宝玉花园（Taman Permata）举办了三个月以来第二
次的大型睦邻大扫除活动，反应非常热烈，居民一起动起来！
一大清早，王丽丽与威省市政局和卫生部官员及当地居居民都到了草场，这次
的清洁运动除了组屋也概括排屋范围，因为卫生部最近的报告该区有3宗骨痛
热症案件，必须赶紧大扫除。
宝玉花园组屋卫生问题恶劣，很多组屋单位置空导致居民乱丢垃圾在空屋
里，蚊虫滋生，加上日久失修、一些天花板也破裂。
除了协助清理，王丽丽也要求市政局发通知信给屋主，放任空屋导致垃圾堆满
已经对他人造成干扰。

■王丽丽要求市局发通知信给屋主勿任空屋堆满垃圾。
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武林册封大典
首长冀受封者助槟武术发展

槟城武林高手，包括武术、舞狮、舞龙，在国内外比赛大放异彩，战绩彪炳，
槟州武术龙狮总会特举行2018年度武林册封大典表扬他们，

并邀请槟州元首敦阿都拉曼阿巴斯颁发勋章及首席部长曹观友见证，场面隆重盛大，传为佳话。

槟州首长曹观友致辞时表示，希望这批武林受封人士在接受功勋后，能够
身体力行协助槟州武术界的发展，除了宣扬武术的精神和意义，也协助提
升武术运动和龙狮文化活动在国内外的表现。
“近年来，武术和龙狮运动已在国际体育竞技方面达到一定水准的要
求，进一步地扩大了其影响力，这包括在运动项目和文化拓展，都已达到了
成熟发展的阶段。”
“槟州政府希望槟武总能够继续扮演推手角色，为属下会员团体争取更多
的发展空间。州政府将在这方面给予最大的支持力量，让槟州的武术和龙
狮能够继续茁壮成长。”
“今晚的盛会是概括2018武林册封大典，亚太区大师运动会和马运会这3
项活动，我要恭喜槟州武术龙狮总会，再次在槟州举办如此盛大且有意义
的活动，为槟州武林界和武术运动领域增光不少。”
“槟武总早在两年前曾举办过2016武林册封大典，当时总共有30名武林界
人士和运动员获得武林勋章，在跨别两年后，槟武总再次举办武林册封大
典，今年共有58名武林受封者。”
“这项武林册封旨在表彰和认同武林界人士对于武术龙狮发展所作出的
贡献与成就，推动武术运动发展之际，也提高武术技术与武术理论水平。
在槟武总作为州内武术及龙狮运动的最高领导机构，有关武林功勋ki了有
助于促进及维护武术与龙狮运动，也让外界认同武术界对于中华传统文
化及社会的贡献，共同发扬尚武精神。

方万春：鼓励选手争更好成绩
槟州武术龙狮总会会长拿督方万春致辞时说，这项册封大典除了表扬杰出
选手，也鼓励他们未来争取更佳成绩。
他说，武术是很好的运动，能够加强自律及建立自信心，于此同时，在各种
族健儿参与下，也有助促进团结。
出席者包括槟岛市长尤端祥、槟州教育局总监莫哈末查米尔、东北县警区
主任再玛尼、槟州体育理事会总监陈德安等，武术界人士也踊跃出席，场
面热烈欢腾。

■槟州元首敦阿都拉曼阿巴斯（左四）、曹观友（右四）、方万春（左三）等
与受封人士合影。

■华乐与太极拳巧妙结合，让人看得陶醉。

国际少儿漫画大赛北马区颁奖礼
杨顺兴冀马中联手发展艺术教育[		 	 	 				 										]

中国（杭州）国际少儿漫画大赛（北马区）颁奖礼，日前在槟城光大亚
洲漫画文化馆举行，恭请槟州旅游发展及文化艺术委员会主席杨顺兴
主持颁奖。
北马区参赛作品具高水准，来自吉打的陈一眩荣获全球仅有十个名额
的特等奖。
由中国国际动漫节执委会办公室，中国青少年宫协会，中国少年儿童造
型艺术学会主办，杭州青少年活动中心承办，浙江省人民对外友好协
会，杭州市人民对外友好协会协办的2018中国（杭州）国际少儿漫画大
赛是中国国际动漫节中参与面最大，是中国具有影响力的国际性青少
年文化活动之一。
杨顺兴致辞时说，槟城州政府重视文化艺术，对美术家，插画家和漫
画家的养成向来不遗余力。亚洲漫画文化馆就是其中一个由州政府策
划并实行的计划，透过博物馆的形式，除了旨在保存，保留槟城世界遗
产文化，更为跨国文化与艺术交流，提供了一个合作的平台。

“因此，我们希望能够继续和中国艺术教育领域的相关单位合作发
展，成为两国的策略伙伴，将艺术教育推向另一个层次。”
较早时，大赛马来西亚负责人梅德顺博士也受邀致辞，出席者包括亚
洲漫画文化馆经理张玉麒。

■杨顺兴（后排
中）、梅德顺及张
玉麒与获奖学生
合影。
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交通大蓝图环评近期出炉
59附加准繩平衡发展与环境

槟城交通大蓝图三条主要大道环评报告将在近期内出炉，59项附加准绳确保发展与环境受到兼顾，首个路段最快明年动工。

掌管工程、基本设施和治水事务委员会的槟州行政议员再里尔于召开记
者会透露环评报告进度，并公布环评报告必须遵守的59项准绳和细节，其
中民众最为关注的水质管理、噪音及水土流等，皆列在59项准绳内。
此外，其他如标准作业程序和工程条规、工程概念、自然环境管理计划、
土地工程管制、水质管制、斜坡稳定性、炸石活动、工程废料处理和工程
进度报告等一系列作业上的守则，也包含在59项准绳内。
再里尔透露，上述3个大道包括丹绒武雅-直落巴巷平行公路、亚依淡-敦
林苍佑医生大道和新关仔角-敦林苍佑医生大道，首个进行的工程将是亚
依淡-敦林苍佑医生大道。
“承包商必须遵守由环评报告列出的59项准绳，现阶段这项计划正在准备
自然环境管理计划（EMP），这个计划书将关联到往后的一系列工程在保
护水源、空气及噪音等方面的安排。”
除了环评报告外，承包商也必须在工程进行时，针对工程所必须使用的技
术分别向不同的部门进行申请，并获得这些部门的核准才能进行工程。
他强调，一旦发现承包商违反条例，或发现任何因工程而导致污染，当局
有权利终止工程，直至承包商进行的恢复工作让当局满意为止。

李益兴：设监控程序把关
负责环评报告的组长李益兴博士指出，当局设下了各类监控程序把关，更
委任第三方每三个月呈交工程报告书，以确保三条大道按照计划进行。
除了由第三方每三个月呈交的报告外，环评报告也设下期限，一旦工程进度
比预期定的时间延迟超过两年，当局必须再度检讨环评报告，以确保有关
报告符合时宜。
他也举例，为了保护受工程影响的水源水质，当局将在工程进行前，在受
影响的水源上游及下游处抽取水源样本，并以此做为标准密切监控，一旦
发现污染物超标，当局将能第一时间做出反应。
“此外，我们也制定了侵蚀和积沉控制计划（ESCP），防止工程的淤泥等能
够污染水源的元素流进河流，这些都是我们把对环境影响减至最低的其
中一环。”
他补充，是项工程有54个噪音及受振动影响地区，并会经过35个敏感地
点，以及工程将经过21个支流，而这些地点将受到当局密切注意，规定承
包商委任第三方定期提呈报告予环境局追踪，而当局也将委任第三方审
核有关报告。
询及工程的耗时，他透露，一个大道计划预计必须3年时间完成，无论如
何，由于有些工程可能会在某时间段重叠进行，所以整体的工程预计最快
在7年内完成。
对于工程进行期间可能引致的交通阻塞问题，他披露，当局已经设定了一
个交通舒缓计划，届时将以这套系统来管理槟城的交通，务求把因工程而
导致的交通影响减到最低。

李紫豪：不炸石开凿新关仔角通道
另一方面，新关仔角通道将有2公里长的地下隧道，Zenith高级执行董事
李紫豪表示，鉴于当地住宅的密集度，当局将不会以炸石工程开凿通道，
而是以全断面隧道推进机（tunnel boring machine）进行工程。
据知，丹绒武雅—直落巴巷平行公路（10.53公里）涉及20%高架公路及80%
平行公路、亚依淡—敦林苍佑医生大道（5.7公里）则有60%公路和40%高
架公路，而新关仔角-敦林苍佑医生大道则包含50%高架公路和50%隧道。
此外，槟州交通大蓝图特殊项目主任拿督林峰成也就新关仔角至敦林苍
佑医生大道的高架公路做出解释，指出届时上述地点将以双层式高架天
桥兴建，以达到舒缓交通的目的。

■再里尔、林峰成、李益兴及李紫豪在记者会上合影。

槟和谐中心图测获批
首长：料年内动工

槟州首席部长曹观友说，槟州和谐中心的建筑图测已获批准，目前在招
标以委任建筑承包商。工程有望在今年年秒动工，预计半年内竣工。
和谐中心位于苏格兰路乔治市图书馆旁，工程预计为300万令吉。
他指出，该中心将成为非伊斯兰宗教团体的活动中心，并欢迎马来
西亚五大宗教（佛教、基督教、兴都教、锡克教及道教）咨询理事会
（MCCBCHST）槟州分会向州政府献议如何善用该中心。
他也承诺，州政府将继续每年拨款5万令吉予五大宗教咨询理事会。
他日前出席五大宗教咨询理事会配合马来西亚日举办的和谐晚宴，在
致辞时如是说。
理事会主席吕吉生说，该分会将在下个月举办青年活动，让来自五大宗
教的年轻人通过团队游戏，了解彼此的宗教信仰。

■曹观友伉俪与众嘉宾在会上合照。
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佛义健康养生苑开幕
首长宣布拨款5万助力

槟城佛义洗肾中心推动成立的“佛义健康养生苑”，由槟州首席部长曹观友主持开幕，
这座位于槟岛西南区峇东，运动设备与医疗器材齐全的中心，为民众提供健康养生的好去处。

首长表示，槟城人很有福气，民间团体办的洗肾中心相信不少过30家，为政府
补不足之处也造福人民。
他赞扬佛义在东北县成立洗肾中心后，也在西南区成功设立洗肾中心及健康
养生苑，积极服务有需要人士，这有赖于领导人的付出，以及赞助人的慷慨解
囊。
为了响应佛义号召的健康养生苑的“永久发起人计划”，曹观友欣然宣布把原
本两万令吉的槟州政府拨款，增加至五万令吉，赢得满堂喝彩。

陈福来：设备齐全欢迎使用
槟城佛义洗肾中心主席陈福来致辞时说，该养生苑的概念是类似健身房，欢
迎公众前来使用这里的器材，该苑具备了站，坐及躺的外国进口律动器材，符
合了各个情况的使用者。 
他说，为打造良好的健康与养生环境，他们需要60万令吉采购律动器材和其
他医疗设备，而为了完成此任务，他们征求12名永久发起人，每名发起人捐献
5万令吉以支援该中心的负担。 
公众每次使用养生苑只需乐捐30令吉，而佛义肾友则只需乐捐10令吉。
该苑开放的时间为周一至周五，早上10时至下午6时，周六是早上9时至1时，欲
知详情可拨电012-4288988。
出席者包括沈志勤副部长、郑来兴、王耶宗、阿祖马哈蒂州议员等。

■曹观友、沈志勤、郑来兴、王耶宗、阿祖马哈蒂等集体剪彩。

■出席者对新式的律动器材深感兴趣。 

[		 	 	 				 	 	]大师运动会拉伤肌肉
卡鲁纳卡然屈居次席

放眼在槟州举行的2018年亚太区大师运动会（APMG）羽球70岁以上男
子单打项目中夺金的卡鲁纳卡然，因在男子双打比赛时拉伤后肌，只
能带伤上阵决赛，最终以10-21和12-21成绩，败给澳洲选手索玛鲁，拿
下银牌。
72岁的卡鲁纳卡然曾与我国羽球名将拿督庄友明同担任槟州羽球队教
练，本是为了好玩才加入双打，并把目标定在于男单中夺金，不料却在
双打项目中受伤了。
带伤上阵男单的他，尽管成功在半决赛以21-16和21-11打败澳洲选手
安东尼，但在决赛时则败给了另一名澳洲选手索玛鲁，只能拿下银牌。
“虽然我无法在决赛时发挥完整的实力，但索玛鲁是一个好对手。若
我没受伤，我相信决赛会更精彩。”
卡鲁纳卡然从二十多岁开始接受羽球训练，当时参加的业余羽球队只
有他一人是印裔，其余都是华裔。与羽球结缘逾40年的他说，羽球并
不是一项“便宜”的运动。
“当我在纺织公司工作时，我每月会花200令吉至300令吉购买好品质
的球网和球拍。而今作为一名退休人士，要再如此花费，对我来说着实
有点困难。但我依然很高兴可以来到这里，认识新朋友。”

■ 卡 鲁 纳
卡然（左）
向索玛鲁道
贺，指对方
是 个 好 对
手。
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崔耀才逝世38周年追思会暨颁发助学金
首长促国州议员学习崔老精神

高风亮节，勤政爱民，曾担任槟州议员兼乔治市市长的已故崔耀才先生，日前为其逝世38周年纪念，
崔耀才教育基金委员会特举办追思会暨颁发助学金典礼，悼念这位一代政治伟人，并让彭加兰哥打区学生受惠，意义深长。

曹观友致辞时说，今晚是他第一次以槟州首席部长的身份出席这项活
动。“崔耀才是劳工党槟州领导人之一，上个世纪60年代时他已当选为州议
员，后来又代表党参加市议会选举，中选为市议员，并担任过槟州乔治市市
长。”
“在老一辈口中，崔耀才是一位清廉不贪污滥权、脚踏实地默默耕耘，为
人民服务的好议员。他常常带着一台打字机，骑着摩托车到处跑，只要人

■高风亮节，勤政爱民的已故崔耀才先生备受尊重。

■全体嘉宾与获助学金学生大合照。

民有需要，他就一定会帮忙解决大大小小的事情。因为他工作老实、为人
谦卑，所以赢得了人民的敬重。也在选举中取得好成绩。”
“1980年9月26日，崔耀才先生因病逝世，但是他的高风亮节留下了千古
美名，直到今天还是让人缅怀不已。他用一生示范了“入党为什么，当官干
什么，身后留什么”，崔老先生在政治上给我们留下了极其宝贵的精神财
富。”
“我们期望当今的国州议员能够学习崔老先生的精神，贫贱不能移，富
贵不能淫，威武不能屈，老老实实地为人民服务。乱世中我们要学会坚持
自己的立场，更重要的是，要以谦卑地态度待人处事，才会赢得大家的敬
重。”
“我们知道把持住自己，一时易一世难，但崔耀才做到了。崔耀才老前辈
无论身居何职，从不利用权力地位给个己谋私利。我们一定要向崔老看
齐，严守廉洁底线，干净清白做事。”
另一方面，首长表示，他会把人民的心声带进希盟反映，并牢记是人民的
力量助希盟夺下政权，希盟会把握机会改革国家，尽力为新的马来西亚努
力。
他也希望今晚的助学金可为小学生起激励作用 ，将来为国家及社会做出
贡献。

魏子森：崔耀才先生是一种精神
彭加兰哥打区州议员魏子森致辞时说，对他而言，崔耀才先生是一种精
神。正如已故民主行动党全国主席加巴星代表着的正义以及不屈不挠的加
巴星精神，崔老先生代表着的是鞠躬尽瘁，随时随刻的服务精神。这些都
是所有人民代议士应有的精神。

连毅勇冀追思会激励议员服务
纪念崔耀才教育基金委员会主席连毅勇希望，主办这项追思会，能够激励
所有现任国州议员，向崔老学习，为人民服务，成为楷模。
他也透露，共有来自5所学校的60位学生获得助学金，首长曹观友拨款
5000令吉支持，彭加兰哥打区州议员魏子森和光大区州议员郑来兴也拨
款赞助。
致辞者包括凤凰友好联谊会全国署理主席李受廷，以及槟州副秘书温思
仁。过后进行颁发助学金予学生及颁发纪念品予嘉宾仪式，最后向崔老
遗像行三鞠躬礼以示尊重。

市政厅吸纳停车固本服务税
槟岛市政厅决定延续吸纳6%消费税（GST）的做法，继续吸纳泊车固本的6%服
务税（SST），预计每月需承担逾3万令吉的服务税。
槟岛市政厅在月常会议上一致通过上述议决案。槟岛市政厅主席拿督尤端祥
较后指出，该厅从9月1日，即服务税落实日开始就自行吸纳有关税收。
槟岛市政厅财务部主任苏海达说，该厅每月售出约60万令吉的泊车固本和月
票。
另一方面，槟岛市政厅亦通过在丕竣路设立临时小贩中心，除了原有的6个档
口，也将把在LebuhTamil的4个档口迁入临时小贩中心。

■槟岛市政厅在会议上议决，吸纳泊车固本的6%服务税。
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高桩舞狮邀请赛推介礼
杨顺兴：槟拟设舞狮文化中心

2018年“第9届槟城国际高桩舞狮邀请赛”，将于10月20日至21日，在威北甲抛峇底培育华小冷气大礼堂举行；
海内外26支狮队参与其盛，赛事也加入美食节，让民众大饱眼福与口福！

槟州旅游发展、古迹、文化及艺术委员会主席杨顺兴在新闻
发布会上透露，州政府有意在槟州设立舞狮艺术文化中心，
包括展馆及培训中心，以便把舞狮文化发扬光大，也借此带
动槟州旅游业发展。
“目前仅是一个概念，待海内外狮队代表团抵达赛场时，我
将会与他们接洽，探讨成立舞狮艺术文化中心的可能性。”
另一方面，工委会主席赖国平说，“第9届槟城国际高桩舞狮
邀请赛”是由槟州政府主办，威省甲抛峇底华人体育会协办。
赛事将于10月20日，下午1时邀请槟州首席部长曹观友开幕，
下午2时15分至5时进入比赛，届时会有12狮队角逐；群英宴
则在晚上进行。
“10月21日的赛事，会有14狮队参与，时间是中午12时至下午
5时。”
配合此次赛事，也将于10月19日至21日，一连三天首次举办“
亚洲美食节”；目前已有35个美食摊位参与，赛事13个主要
赞助商也会参展。第1天开放时间是下午5时至晚上11时30
分、第2天是早上10时至下午5时、第3天是早上10时至下午6
时。
今年的赛事获得26支来自本地及6个海外国家的狮队参与，
其中5支是中国狮队，为历年来最多队伍参与的一次。其他参
与的国家包括越南、香港、新加坡、印尼及泰国。
冠军队伍将获得1万5000令吉奖金、亚军8000令吉、季军4000
令吉、第4名至第8名1500令吉，余下的参赛队伍，将获得特优
奖，奖金1200令吉。
欢迎民众踊跃前来观赛，届时可把车停泊在阿都卡迪尔中学
（培育学校对面），该校空间可停放上千辆车。

■“第9届槟城国际高桩舞狮邀请赛”推介礼出席嘉宾合影。 

威南居民福音
电动火车重返高渊[		 	 	 				 	 ]

快速电动火车（ETS）于9月杪重新在高渊火车站载客，大大方便了威南
县居民。
爪夷区州议员方美铼说，根据时间表，从北海来往金马士（Gemas）的
ETS服务设有两班次，即上午7时48分（北海至金马士）及晚上9时39分
（金马士至北海）。
他在高渊火车站召开记者会时表示，由于ETS服务在2017年停止在该火
车站载客后，为当地居民造成诸多不便。因此，他趁交通部长陆兆福在
9月初官访槟州时，向他极力反映高渊区人民的需求。
方美铼感激陆兆福认真看待地方上的发展，他也会在近期与槟州政府
洽商在高渊火车站提供方便居民往来的公共巴士服务及要求大马铁道
局尽速清除该火车站周遭的杂草。
“如今，当地居民无需再舟车劳顿至大山脚或北海火车站使用ETS服
务，我也会致力提升高渊火车站的设施，或许在未来设置更多小贩摊
格等服务，以迎合更多的乘客量。”

■方美铼向民众讲解电动火车重返高渊情况。
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观星赏月中秋晚会 
首长吁民提意见打造更好槟州

民众踊跃出席在富丽堂皇的北海斗母宫参与由槟州政府主催、北海斗母宫及《光华日报》联办，
北方大学（UUM）月影心随心协办的第11届观星赏月中秋园游会。

该园游会节目内容包罗万象，有本地歌手带来的
精彩歌舞表演、备有奖金的灯笼制作比赛、促进
亲子乐的猜灯谜、数个游戏摊格及美食餐车等为
民众营造难忘的中秋佳节。
 槟州首长曹观友为该庆典主持开幕仪式时表
示，尽管槟州是全马面积第二小的州属，天然资
源不丰富，不过在政府和人民的努力下，槟州在
文化旅游及投资发展近年来都表现强劲。
“随着我国政治局势的改变，相信州政府和联邦
政府将能更紧密合作，制定新的策略来推动州内
的各项发展计划，制造更多商机。”

他指，过去10年，槟州政府秉持能干、公信、透明
的施政方针，成功将州财务转亏为盈。此外，公
开招标政策也让政府工程能够以更具竞争力的价
格完成。
曹观友也在会上提及，槟州政府将透过槟城2030
年宏愿，通过一系列有计划性的长短期政策来推
动槟城另一个10年的发展规划。
他呼吁槟城人踊跃提供意见与看法，共同努力做
出更多的改变来达成槟城2030宏愿，让槟城成为
更绿化和宜居的城市。
另外，北海斗母宫中秋园游会工委会主席黄威华
说，中秋赏月吃月饼活动寓意月圆人团圆，让合家
透过此具有深厚意义的佳节聚集在一起，他希望
此华人传统文化能在未来得以继续传承下去。
与会者包括了槟州行政议员彭文宝、孙意志、拿
督斯里方炎华、理事会主席拿督许远达、威省市
议员陈治中等人。■精湛的舞师表演特别吸睛。

■曹观友与出席者在
富丽堂皇的北海斗母
宫前来张大合照。

■可爱的小朋友为观众
呈现传统歌舞表演。

“花好月圆龙狮傲游庆中秋”  
郑来兴：合家提灯笼促进亲子关系

由槟州华人大会堂全国华人文化工委会主催、新光大主办，槟州9个社团联办
的全国华人文化节“花好月圆龙狮傲游庆中秋”活动，在新光大广场热闹引
爆。
活动项目包罗万象，除了有舞狮、武术、华乐及歌舞表演等，家长们也携带孩子
一起参与提灯笼游行，场面热闹又温馨。
光大区州议员郑来兴在会上致词时表示，随着时代变迁及紧奏的生活步伐，
以往中秋佳节家长陪伴孩子走在大街小巷提灯笼的景象越来越少。因此，各社
团为了传承华人优良文化都会在华人传统节庆时，举办配合佳节主题的活动。
他指，当晚的中秋庆典就是最好的例子，合家一起提灯笼不仅能重现以往的中
秋欢腾气氛，还能促进亲子关系，享受共聚一堂的欢乐时光，别具一番意义。
出席者有彭加兰哥打区州议员魏子森、大会主席拿督方万春、筹委会主席郑达
明、各社团代表等。

■郑来兴（右9）、魏子森（右9）与各社团代表及筹委会成员们
合影。
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பெொரச்டவுன - உளளூரொடசி, 
வீ்டனமப்பு மறறும் கிரொமப்பு் 
& நகரப்பு் திட்டமி்டல் 
ஆடசிக்குழு உறுப்பினர ்ெக்டிப் 
சிங் டிபயொ அண்னமயில் 
வீ்டனமப்பு மறறும் உளளூரொடசி 
அனமச்சர சூரொய்டொ கமொருடினன 
மபலசியொவின  அனனத்து 
வீ்டனமப்பு ஆடசிக்குழு 
உறுப்பினரு்டனொன ்சந்திப்புக் 
கூட்டத்தில் ்சந்தித்தொர.
 பினொங்கு மொநில 
மக்கள வீ்டனமப்புத் திட்டம் (பி.
பி.ஆர) பிரச்சனன அனமச்சர 
சூரொய்டொ கவனத்திறகு 
்கொண்டு ்்சல்லப்படடுள்ளதொக 
்கொம்தொரில் நன்ட்பற் 
்்சயதியொ்ளர ்சந்திப்பில் 
்டத்பதொ ்கரொமொட ்சட்டமன் 
உறுப்பினருமொன ்ெக்டிப் சிங் 
டிபயொ குறிப்பிட்டொர. இதுவனர 
மபலசியொவில் பினொங்கு 
மொநிலத்தில் மடடுபம மிக 
குன்வொன பி.பி.ஆர வீடுகன்ள 

பினாங்கில் பி.பி.ஆர் திட்்டம் தமற்்காள்ளப்படும் - ்ெ்கடிப

(அதொவது 999 யூனிடகள) 
்கொண்டுள்ளன என்ொர. 
இச்சந்திப்புக் கூட்டத்தின பபொது 
வீ்டனமப்பு மறறும் உளளூரொடசி 
அனமச்சர பினொங்கு மொநிலத்தில் 
பி.பி.ஆர வீ்டனமப்புத் திட்டம் 
பமற்கொள்ளப்படும் என 
நம்பிக்னக ்தரிவித்தொர.

 அ ச ்ச ந் தி ப் பு க் 
கூட்டத்தின பபொது அனமச்சர 
சூரொய்டொ ஒவ்வொரு மொநிலமும் 
பி.பி.ஆர வீ்டனமப்புத் 
திட்டத்னத பமற்கொள்ள 
நிலங்கன்ள அன்டயொ்ளங்கண்டு 
அனமசசி்டம் வழங்க பவண்டும் 
என பரிந்துனரத்தொர. பினொங்கு 

மொநிலத்னத ்பொருத்தமடடில் 
5 மொவட்டங்களிலும் பி.பி.ஆர 
வீ்டனமப்புத் திட்டத்திறகொக 
நில ஒதுக்கீடு அன்டயொ்ளம் 
கொைப்படடுள்ளன. எனபவ, 
இதனன்யொடடி வீ்டனமப்பு 
அனமசசுக்கு க்டந்த 
அக்ப்டொபர 4-ஆம் பததி 
கடிதம் அனுப்பப்படடுள்ளது 
பொரொட்டக்குரியதொகும்.
 இதனின்டபய, பினொங்கு 
மொநிலம் 'ஒபர மபலசிய பரொமரிப்பு 
நிதியம்'   ்பறுவதறகு ரிம66.4 
லட்சம் மதிப்புள்ள 126 பரொமரிப்பு 
திட்டங்களுக்கு விண்ைப்பங்கள 
14வது ்பொதுத் பதரதலுக்கு 
முனபப அனுப்பியிருந்தும் 
இதுவனர அதறகொன பதில் 
கின்டக்க்ப்வில்னல என 
அச்சந்திப்பு கூட்டத்தில் 
குறிப்பிடடுள்ளொர ஆடசிக்குழு 
உறுப்பினர திரு.்ெக்டிப். 
இதறகு வினரவில் அனமசசி்டம் 
இருந்து நல்ல பதில் கின்டக்கும் 

என தொம் எதிரபொரப்பதொக 
குறிப்பிட்டொர.
 பமலும், அனனத்து 
மொநிலங்களிலும் ்பொது மக்கள 
வங்கி க்டனுதவி நிரொகரிப்பு 
கொரைமொக மலிவு வினல 
வீடுகன்ள விறபதில் பிரச்சனனனய 
எ தி ர ப ந ொ க் கு கி ன ் ன ர . 
இப்பிரச்சனனனயக் கன்ளய 
நிதியனமச்சர லிம் குவொன 
எங்கி்டம் இருந்து நற்்சயதி 
கின்டக்கும் என தொம் நம்புவதொக 
அவர நம்பிக்னக ்தரிவித்தொர. 
வங்கி க்டனுதவி நிரொகரிப்புக்கு 
பினொங்கு மொநிலம் பல 
ஆண்டுக்ளொக முயறசிகள எடுத்து 
வருவது குறிப்பி்டத்தக்கதொகும்.
 இ ச ் ்ச ய தி ய ொ ்ள ர 
்சந்திப்பில் ்ெலுந்பதொங் 
நொ்டொளுமன் உறுப்பினர ஆர.
எஸ்.என இரொயர மறறும் பத்து 
லஞ்சொங் ்சட்டமன் உறுப்பினர 
ஒங் ஆ திபயொங் ஆகிபயொர 
கலந்து ்கொண்்டனர.

ஜசய்தியாளர் சந்தி்பபில பேசிய ஆடசிக்குழு உறு்பபினர் ஜெக்டி்ப சிங் டிபயா.

பெொரச்டவுன - � மகொ மொரியம்மன 
நறபணி ்சங்கம் ்கொம்தொரில் 
அனமந்துள்ள பினொங்கு மொநில முதல்வர 
அலுவலகத்திறகு இனறு மரியொனத 
நிமித்தம் வருனக பமற்கொண்்டனர. 
� மகொ மொரியம்மன நறபணி ்சங்கத் 
தனலவர திரு.்சரபவஸ்வரன, துனை 
தனலவர திரு.குமரன, ்்சயலொ்ளர 
திரு.முல்னலகுமரன, ்சங்க ்்சயலனவ  
உறுப்பினரக்ளொன திரு.கருைொகரன 
மறறும் திரு.நொகலிங்கம் ஆகிபயொர 
வருனகயளித்திருந்தனர.
     இந்த நறபணி ்சங்கம் 
இந்தியரகளின வ்ளரசசிக்கும் 
பமம்பொடடிறகும் பல அரிய திட்டங்கன்ள 
அமல்படுத்துவது குறிப்பி்டத்தக்கதொகும். 
்மக்கலம் ்சொனலயில் அனமந்துள்ள 
வ்சதிக்குன்ந்த குடும்பங்கன்ளச 
்சொரந்த மொைவரகளுக்கு இலவ்ச 
பிரத்திபயக வகுப்பு ந்டத்த சிறு 
மண்்டபம் பதனவப்படுவனதப்  பினொங்கு 
மொநில முதல்வர பமதகு ்சொவ ்கொன 
யொவ அவரகளி்டம் முனனவத்தனர.
    இதனின்டபய, இன்ளஞரகள 
தவ்ொன வழியில் ்்சல்லொமல் இருக்க 
்சமயக் கல்வினய அவரகளுக்கு வழங்க 
இைக்கம் ்கொண்டுள்ளனதயும் 
குறிப்பிட்டொர நறபணி ்சங்கத் தனலவர 
திரு.்சரபவஸ்வரன.
 மொநில முதல்வர இந்நறபணி 

கல்வி மற்றும் ஆன்மீக துணையுடன் 
அறிவார்ந்த இணைஞரகணை உருவாககலாம்

்சங்க விண்ைப்பங்கன்ள பரீசிலிக்கப்படும் 
என நம்பிக்னக ்தரிவித்தொர.பினொங்கு 
மொநில முதல்வருக்குப் ்பொனனொன்ட 
பபொறறி மொனல அணிவித்து மரியொனத 
்்சயதனர நறபணி ்சங்க குழுவினர.
 இதனின்டபய, �  மகொ 

� மைா மாரியம்மன் நற்ேணி சங்ைம் பினாங்கு மாநில முதல்வர் அலு்வலைததிற்கு மரியாணத நிமிததம் ்வருணை பமற்ஜைாண்னர். 

பெொரச்டவு பலசிய  இந்துதரம 
மொமன் பினொங்கு  மொநிலம் 
முதல்வர பமதகு ்சொவ ்கொன யொவ 
அலுவலகத்திறகு மரியொனத நிமித்தம் 
வருனக பமற்கொண்்டனர.
    மபலசிய  இந்து தரம  மொமன் 
பினொங்கு மொநிலத் தனலவர நந்த 
குமொர,  ்்சயலொ்ளர தனபொலன, துனை 
்பொரு்ளொலர விக்கிபனஸ், மகளிர அணி 
தனலவி ஓமலொ மறறும் ்்சயலனவ 
உறுப்பினரக்ளொன மணிமொ்ன, ப்சகர, 
சினனம்மொள ஆகிபயொர ்கொம்தொரில் 
அனமந்திருக்கும் முதல்வர அலுவலகத்திறகு 
வருனக பமற்கொண்்டனர.
    முப்பது நிமி்டங்களுக்கு நன்ட்பற் 
இச்சந்திப்புக் கூட்டத்தில் மொமன்த்தின 
எதிரகொல திட்டங்கன்ளயும் நிகழவுகன்ளயும் 
முன னவத்தனர. தறபபொது இம்மொமன்ம் 
்லபபொ சூலியொ பகுதியில் அனமந்திருக்கும் 
கன்டவீடடின மூன்ொவது மொடியில் 
்்சயல்படடு வருகி்து. இருப்பினும் 
அவவி்டத்தில் நிகழவுகள ந்டத்துவதறகும் 
்பொதுமக்கன்ளச ்சந்திப்பதறகும் 
சிரமத்னத எதிரபநொக்குவதொகவும் 
அம்மொமன்த்தின தனலவர நந்தகுமொர 
்தரிவித்தொர.
  எனபவ,  புதிய இ்டத்தில் 

மலலசிய இ்நது்தரம மாமன்்றம் பினாங்கு மாநிலம் சமூகநலத்திடடங்கள் 
லமற்்காள்ை புதிய இடத்தில் அலுவலகம் அணமககத் திடடம்

மொரியம்மன ஆலய முனமு்த்தில் 
்பொறுப்பற் தரப்பினர ்சட்டவிபரொதமொக 
வொகனங்கன்ள நிறுத்தி விடடு 
்்சல்கின்னர. இதனொல், இவவொலயத்திறகு 
வருனகயளிக்கும் பக்தரகள இனனல்கன்ள 
எதிரபநொக்குகின்னர. பமலும், 

இம்மொதிரியொன ்சட்டவிபரொதமொக 
வொகனம் நிறுத்துவதொல் ஆலயத்தில் 
குறிப்பிட்ட சில விழொ நொடகளில் 
நிகழவுகன்ள பமற்கொள்ள சிரமமொக 
உள்ளனத ்சங்க உறுப்பினரகள ்சொவ 
்கொன யொவவி்டம் குறிப்பிடடிருந்தனர.  
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பட்டர்வொரத்  பின்யில் இருந்து 
பொகொன லொ்டொம் துன்முகத்திறகும், 
துன்முகத்தில் இருந்து ்்சன ஃபபரி 
்சொனலயொக பின்க்கு ்்சல்லும் 5 
்டனனுக்கும் பமலொன கனரக வொகனங்கள 
கொனலயும், மொனலயும் குறிப்பிட்ட பநரத்தில் 
பனழய பொகொன ்டொலொனமயும், பின்னயயும் 
இனைக்கும் பனழய ்சொனலனய 
பயனபடுத்த தன்டவிதிக்கப்படுகி்து எனறு 
பின் ்சட்டமன் உறுப்பினரும், பினொங்கு 
மொநில இரண்்டொம் துனை முதல்வருமொன  
பபரொசிரியர இரொமொ்சொமி அறிவித்தொர. 
இந்த தன்ட விதிப்பு க்டந்த 17 ் ்சப்்டம்பர 
மொதம் முதல் அமலொக்கம் கொண்கி்து. 
 குறிப்பிட்ட ்சொனலயொன  
பின்,  பொகொன ்டொலொம், ்்சன ஃபபரி, 
்சொனலகன்ள கனரக வொகனங்கள 
குறிப்பொக ்கொளகலனகள, கொனல 6:30 
்தொ்டங்கி 8:30 வனரயிலும், பி்கு மொனல 
5:00 மணி ் தொ்டங்கி 7:00 மணி வனரயிலும் 
பனழய ்சொனலகன்ள பயனபடுத்தொமல், 
்நடுஞ்சொனலகன்ளப் பயனபடுத்தினொல், 
கொனலயிலும் மொனலயிலும் பவனலக்கு 
்்சல்லும் ்தொழிலொ்ளரகளின வொகனங்கள 
்நரி்சலில் சிக்கொமல் இலகுவொக ்்சல்ல 

சி்ந்த வழி வகுக்கும் எனறு பபரொசிரியர 
இரொம்சொமி விவரித்தொர.
  பொகொன ்டொலொம் ்சட்டமன் 
உறுப்பினர ்சத்தீஸ் முனியொண்டி, 
்்சபரொங் பின் நகரொண்னமக் கழக 
உறுப்பினரக்ளொன ப்டவிட மொர்ஷல், 
பெ்சன  ்்சயதியொ்ளர ்சந்திப்பில் கலந்து 
்கொண்்டனர. 
 க்டந்த பிப்ரவரி மொதம் 14-
ஆம் பததி பபொக்குவரத்து மறறும் 
உளகட்டனமப்பு குழுக் கூட்டத்தில் 
இத்திட்டம் ்சமரப்பிக்கப்படடு மொரச மொதம் 
ஒப்புதல் அளிக்கப்பட்டது.
 பின் ்சொனல புதிய 
பநரவடிவனமப்பின உள்ளொடசி ்சட்டத்னத 
மீறுபவரகள மீது ்சொனல பபொக்குவரத்து 
்சட்டம் (்சட்டம் 33) பிரிவு 70 (1) கீழ 
அபரொதமொக ரிம300 விதிக்கப்படும். 
 அபத பவன்ளயில் ்சொனல 
விபத்துகள ்தொ்டரந்து ந்டப்பனத 
தவிரக்கும் ந்டவடிக்னகயொக கனரக 
வொகனங்களுக்கொன தன்டகள குறிப்பிட்ட 
பநரத்தில் வகுக்கப்படடுள்ளது எனறும், 
கொனலயிலும் மொனலயிலும் பின் 
்நடுஞ்சொனலயில் உள்ள கட்டை 

பிணற சாணலணய ேயன்ேடுதத தண் விதி்பபு அறிவி்பபு ேலணைணயக் ைாணபிக்கிறார் இரண்ாம் 
துணை முதல்வருமான  பேராசிரியர் இராமாசாமி. (உ்ன் சட்மன்ற உறு்பபினர் சததிஸ் மற்றும் 

நைராணணமக் ைழை உறு்பபினர்ைள்)

உசச லநரங்களில்  கனரக வாகனங்கள்  பிண்ற சாணலணய 
பயன்படுத்்த ்தணட  லபராசிரியர  

்சொவடிகள தங்களின கட்டை ்சொவடிகளின கதவுகள அனனத்னதயும் முழுனமயொக 
தி்ந்து னவக்க பவண்டும் எனறும் பபரொசிரியர இரொம்சொமி பகடடுக்்கொண்்டொர. 
பமலும், கனரக வொகனபமொடடிகள பட்டரபவொரத் பகுதிக்குச ்்சல்வதறகு வ்டக்கு 
்தறகு ்நடுஞ்சொனலனய மொறறுவழியொகப் பயனபடுத்த வலியுறுத்தினொர.

பெொரச்டவு பலசிய  இந்துதரம 
மொமன் பினொங்கு  மொநிலம் 
முதல்வர பமதகு ்சொவ ்கொன யொவ 
அலுவலகத்திறகு மரியொனத நிமித்தம் 
வருனக பமற்கொண்்டனர.
    மபலசிய  இந்து தரம  மொமன் 
பினொங்கு மொநிலத் தனலவர நந்த 
குமொர,  ்்சயலொ்ளர தனபொலன, துனை 
்பொரு்ளொலர விக்கிபனஸ், மகளிர அணி 
தனலவி ஓமலொ மறறும் ்்சயலனவ 
உறுப்பினரக்ளொன மணிமொ்ன, ப்சகர, 
சினனம்மொள ஆகிபயொர ்கொம்தொரில் 
அனமந்திருக்கும் முதல்வர அலுவலகத்திறகு 
வருனக பமற்கொண்்டனர.
    முப்பது நிமி்டங்களுக்கு நன்ட்பற் 
இச்சந்திப்புக் கூட்டத்தில் மொமன்த்தின 
எதிரகொல திட்டங்கன்ளயும் நிகழவுகன்ளயும் 
முன னவத்தனர. தறபபொது இம்மொமன்ம் 
்லபபொ சூலியொ பகுதியில் அனமந்திருக்கும் 
கன்டவீடடின மூன்ொவது மொடியில் 
்்சயல்படடு வருகி்து. இருப்பினும் 
அவவி்டத்தில் நிகழவுகள ந்டத்துவதறகும் 
்பொதுமக்கன்ளச ்சந்திப்பதறகும் 
சிரமத்னத எதிரபநொக்குவதொகவும் 
அம்மொமன்த்தின தனலவர நந்தகுமொர 
்தரிவித்தொர.
  எனபவ,  புதிய இ்டத்தில் 

மபலசிய  இந்துதர்ம மாமன்ற பினாங்கு மாநில உறு்பபினர்ைள் மாநில முதல்வர் பமதகு சாவ் ஜைான் யாவ் 
அலு்வலைததிற்கு மரியாணத நிமிததம் ்வருணை பமற்ஜைாண்னர்.

மலலசிய இ்நது்தரம மாமன்்றம் பினாங்கு மாநிலம் சமூகநலத்திடடங்கள் 
லமற்்காள்ை புதிய இடத்தில் அலுவலகம் அணமககத் திடடம்

அலுவலகம் அனமப்பதறகு   நிலத்னத 
அன்டயொ்ளங்கண்டுள்ளதொகவும், அதனன 
்்சயல்படுத்த மொநில அர்சொங்கத்தின 
உதவினய நொடுவதொக அதன தனலவர 
முதல்வரி்டம் குறிப்பிட்டொர. இதனவழி 
மொமன்ம் பல ்சமூகநலத்திட்டங்கள 
ந்டத்துவதறகு இலகுவொக இருக்கும் என 
பமலும் ்தரிவித்தொர.

   அதுமடடுமினறி  தகுதியுன்டய தனித்து 
வொழும் தொயமொரகளுக்கு அரசுத் துன்யில் 
பவனல வொயப்புகள வழங்க பவண்டும் என 
வலியுறுத்தினொர.
இந்த மொமன்ம் ்சமயம் பபொறறும் 
வனகயில் ஒவ்வொரு ்வளளிக்கிழனமயும் 
பினொங்கில் அனமந்திருக்கும் 28 
தமிழப்பளளிகளிலும் ்சமய வகுப்புகள  

ந்டத்துகின்ன.
இந்த வகுப்புகள இ்டம்்ப் நிதியுதவி 
வழங்கி வரும் � முனீஸ்வரர ஆலயத்தின 
்்சயல் பொரொட்டக்குறியதொகும்.
  பமலும், அடுத்த வரு்டம்  

 மொநில நிகழவொக 
பொ்டொங் பகொத்தொ லொமொவில் ந்டத்துமொறு 
பகடடுக்்கொண்்டொர.

OCTOBER - new.indd   5 10/12/2018   4:39:25 PM



6 m¡nlhg® 16-31, 2018ச்சய்திகள்

பக.டி.யூ தனியொர பல்கனலக்கழக  மொைவரகள உப்சரிப்பு, சுறறுலொ 
மறறும் ்சனமயல் கனலயில்  எனும் 
்சவொலில் ்வனறு மபலசிய ்சொதனன புத்தகத்தில் இ்டம்்பறறுள்ள 
்சொனறிதழு்டன பினொங்கு மொநில இரண்்டொம் துனை முதல்வர 
பபரொசிரியர ப.இரொம்சொமி மறறும் ஆடசிக்குழு உறுப்பினர இபயொ சூன 
இன.

்களைப்்பசும் ்படங்கள்்களைப்்பசும் ்படங்கள்

 பினொங்கு மொநகர கழகத்தின ஏறபொடடில் நன்ட்பற் பசுனமப்பளளி பரி்சளிப்பு 
விழொவில் ்வறறிப்்பற் மொைவரகளு்டன அக்கழகத் தனலவர ்பொறியியலொ்ளர 
இயூ துன சியொங்.

்்சபரொங் பின் நகரொண்னமக் கழகத்தின ஏறபொடடில்  
ட்டத்தில் ்பருநிலத்னத வொழவொதொரத்திறகு 

ஏற் நகரமொக உருமொறறும் பநொக்கில் அமல்படுத்தப்படடுள்ளது.
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Nama ADUN No Tel/ No Faks

N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Dato’ Ir. Zakiyuddin Abdul Rahman (T) 04 - 575 6526

(F) 04 - 575 6526

N.16 PERAI
YB Prof. Dr. P. Ramasamy
ramasamy@penang.gov.my

(T) 04 - 383 9131
(F) 04 - 383 9131

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Boon Poh
pheeboonpoh@penang.gov.my;
pheeboonpoh@yahoo.com

(T)  04 - 262 0860
  012 - 480 5495 
(F)  04 - 261 8745

N.10 SEBERANG JAYA
YB Dr. Afif Bahardin (T) 04 - 390 5109

(F) 04 - 390 5109

N.15 PADANG LALANG
YB Chong Eng
chong.eng@penang.gov.my

(T) 04 - 530 3028
(F) 04 - 530 3028

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 227 2464

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Haji Abdul Halim Hussain
pusatkhidmatn37@gmail.com

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442 

N.08 BAGAN JERMAL
YB Soon Lip Chee (T) 04 - 331 0163

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari (T) 04 - 890 3866

N.34 PAYA TERUBONG
YB Yeoh Soon Hin (T) 04 - 827 8868

(F) 04 - 827 8868

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtarN28@gmail.com

(T) 04 - 227 7068
(F) 04 - 227 7068

N.02 BERTAM
YB Khaliq Mehtab Mohd. Ishaq (T)  

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Mustafa Kamal
mustafakamal.mkba@gmail.com

(T) 04 - 351 1732

N.09 BAGAN DALAM
YB Satees A/L Muniandy  
n9.bagandalam@gmail.com

(T) 04 - 313 3990

N.11 PERMATANG PASIR
YB Muhammad Faiz Bin Fadzil
faizfadzilamanah@gmail.com

(T) 04 - 521 1106

N.12 PENANTI
YB Dr. Norlela Ariffin
norlela.ariffin@gmail.com

(T) 04 - 538 2871
(F) 04 - 538 4871

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 8133 509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F)   04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
jawi@dappg.org

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Dr. Amar Pritpal Abdullah
ybadunsungaibakapn20@gmail.com

(T) 

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Zulkifli Ibrahim 
n21adunsgacheh@gmail.com

(T) 

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
limguaneng@penang.gov.my

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Jason Ong Khan Lee
kebunbunga24@gmail.com

(T) 04 - 826 5451
(F) 04 - 826 5451

N.25 PULAU TIKUS
YB Lee Chun Kit
pulautikus@dappg.org

(T) 04 - 228 5298
(F) 04 - 229 4294

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Gooi Zi Sen
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 250 1522
(F) 04 - 250 1523 

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
batulancang@dappg.org

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Syerleena Abdul Rashid
32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 04 - 659 5611

NAMA ADUN No Tel/ No Faks

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitam@dappg.org

(T) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Arumugam (T)

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Dato’ Saifuddin Nasution (T)

N.38 BAYAN LEPAS
YB Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976

N.39 PULAU BETONG
YB Haji Mohd. Tuah Ismail (T) 04 - 866 0214

N.40 TELUK BAHANG
YB Zolkifly Md. Lazim (T)

DAP PENANG HQ
dappg@streamyx.com (T) 04 - 228 8482

(F) 04 - 228 8514 

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

-
(T)

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893

SEKRETARIAT KERAJAAN  04-262 1957

NEGERI

KASTAM 04-262 2300

IMIGRESEN 04-250 3419

WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342

Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340

EPF 04-226 1000

SOCSO 04-238 9888

JPJ 04-656 4131
 04-398 8809
JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN  04-829 4046
KANAK-KANAK
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-281 5161
 04-281 1108
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam

PROGRAM PENGHARGAAN WARGA EMAS/OKU/IBU TUNGGAL/

PROGRAM ANAK EMAS/ PROGRAM RAKAN ANTI KEMISKINAN/ PROGRAM PELAJAR EMAS

POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637 
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

Kalendar Pelancongan

22hb - 25hb November 2018

George Town Literary Festival

NAMA ADUN PEMBANGKANG No Tel/ No Faks

N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Nor Hafizah Othman (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhamad Yusoff Mohd. Noor (T)

PEGAWAI PENYELARAS KADUN No Tel/ No Faks

N.01 PENAGA
Md. Khalil Salleh
novafast63@gmail.com

(T) 012 - 598 4881 

N.04 PERMATANG BERANGAN
Dato’ Jasmin Mohamad
jmmohamed002@gmail.com

(T) 018 - 468 6610

N.05 SUNGAI DUA
Yusri Isahak
ysrregnot@gmail.com

(T) 019 - 337 4055
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SENARAI NAMA AHLI MAJLIS 

MPSP 2018

SENARAI NAMA AHLI MAJLIS

 MBPP 2018

SENARAI PEGAWAI-PEGAWAI PEMBANTU KEWARGANEGARAAN PULAU PINANG

Nota:

Orang awam dipohon menghubungi Pegawai-Pegawai Pembantu Kewarganegaraan untuk menetapkan temujanji masing-masing.

Bil. Nama Daerah Pejabat / Unit 

Kewarganegaraan

No. Telefon

1. Elemperu Valuthi Timur Laut

Bilik Perkhidmatan Awam,

Tingkat 3, KOMTAR.

04 - 650 5556

018 - 467 0037

2. Abdul Rahim Mohamed 

Nor

Barat Daya Kuarters Kerajaan Negeri

No.1, Jalan Relau, 

Balik Pulau.

016 - 482 3549

3. K. Krishnasamy Seberang Perai 

Utara

Tingkat 1, Pejabat Daerah SPU, 

Bertam Kepala Batas.

012 - 488 1553

4. P. Rachenamorthy Seberang Perai 

Tengah

Pejabat Bangunan MPSP ,

Jalan Betek, Bukit Mertajam

019 - 457 2271

5. Nakulan A/L 

Muthumanikam

Seberang Perai 

Selatan

Tingkat Dua, Kompleks 

Pejabat-Pejabat Kerajaan SPS, 

14200, Jawi.

010 - 462 0073

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Ahmad Azrizal Tahir 019 - 541 4818

Aidi Akhbal Mohamed Zainon 012 - 464 3004

Azahari Aris 016 - 499 2580

Azli Ibrahim 011 - 2432 9007

Dr. Chee Heng Leng 017 - 333 9366

Francis a/l Joseph 012 - 474 3321

Gerald Mak Mun Keong 016 - 452 6499

Gooi Seong Kin 016 - 457 1271

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Harvindar Singh a/l Darshan 
Singh

012 - 428 2250

Kaliyappan a/l P. Renganathan 012 - 407 7276

Latifah Hussainsa 013 - 436 1999

Nurliyana Mohd Ramzi 011 - 3922 4080

Nur Zarina Zakaria 011 - 1578 5098

Ong Kean Peng 012 - 629 1133

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Saiful Azwan Abd. Malik 016 - 463 2787

Shahrudin Mohamed Shariff 012 - 428 3160

Shung Yin Ni 012 - 413 9246

Tan Hooi Peng 012 - 498 6212

Tan Seng Keat 012 - 438 6191

Theng Jie Wey 016 - 418 7108

Vino Dini a/p Chandragason 
Pitchy

016 - 439 9358

Wong Yuee Harng 016 - 439 9121

Nama Telefon

MPSP 04 - 549 7555

Anuar Yusoff 016 - 461 6390

A’ziss Zainal Abiddin 017 - 938 9192

Cheen Goon Hooi 012 - 402 0923

David Marshel a/l 
Pakianathan

019 - 412 3397

Dr. Seow Kweng Tian 012 - 507 2229

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Jason Raj a/l 
Kirupanantha

014 - 905 8113

Johnson a/l 
Anthonysamy

012 - 424 5745

Kang Yau Chuang 010 - 829 3904

Khong Chee Seong 011 - 1522 6628

Kumaran A/L Krishnan 012 - 464 4697

Marshidaliza Marzuki 011 - 3929 9023

Mohd Saifullah Abd. 
Nasir

013 - 770 1001
013 - 503 3349

Mohd Sharmizan 
Mohamad Nor

011 - 1110 6456

Mohamad Akmal Azhar 019 - 518 5145

Ong Jing Cheng 012 - 758 3779
016 - 445 5709

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Shuhada Abdul Rahim 010 - 380 7672

Tan Chee Teong 012 - 401 7718

Tan Cheong Heng 012 - 487 3101

Tengku Rasidah Tengku 
Kamarudin

019 - 473 1323

Wong Chee Keet 012 - 451 1312

Zaini Awang 019 - 546 3115

Zulkiply Ishak 013 - 431 6161

Bagi sebarang maklum balas, sila hantar ke:

Editor BULETIN MUTIARA,
Tingkat 47, Komtar, 10503 Penang

Telefon : 04-650 5468 ; Fax : 04-261 5923

Email: buletinmutiara.bpkn@gmail.com
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Tan Kean Ming (Chinese)

G. Revatic (Tamil)
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Danny Ooi, M. Tanushalini, Victor Seow,

Ong Kok Hoay, Thaarshenii Kumar (English)

Cheah Lay Ping, Wong Boon Foei,

Eng Kok Wei, Foong Chee Yin (Chinese)

J. Patmavathy(Tamil)

Photographers :
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Story by Victor Seow

AT a press conference in Komtar 

on Oct 5, state exco member for 

Local Government, Housing and 

Town & Country Planning Jag-

deep Singh related what had 

transpired in a meeting chaired 

by Housing & Local Government 

Minister Zuraida Kamaruddin 

the day before in Putrajaya.

The event was attended by the 

Housing and Local Government 

excos from all the different states 

across Malaysia. 

A visibly pleased Jagdeep 

noted the pro-activeness on the 

part of Zuraida in engaging with 

the states especially in address-

ing the housing woes which had 

been affecting Penang when 

Barisan Nasional still held fed-

eral power. 

The housing needs of Penan-

gites had, according to the three-

term Datok Keramat assembly-

man, been neglected by the then 

federal government. 

“I’m very happy to announce 

that a very fruitful meeting was 

held at Putrajaya which was 

called by the Minister of Hous-

ing and Local Government Haj-

jah Zuraida Kamaruddin with all 

the housing and local govern-

ment executive councillors in 

Malaysia including those from 

states ruled by the Opposition 

(BN),” Jagdeep said. 

Jagdeep revealed that many 

issues were raised by all parties 

for her consideration and for 

Penang these included funding by 

the federal government for hous-

ing maintenance under the now 

renamed Tabung Penyelengga-

raan Malaysia, Public Housing 

Programmes (Program Peruma-

han Rakyat or PPR) and upgrad-

ing Seberang Perai Municipal 

Council (MPSP) to city council 

status. 

“It was brought to Zuraida’s 

attention that prior to GE14, Pen-

ang had 126 outstanding applica-

tions under the (then) TP1M 

amounting to RM66.4 million. 

These included 55 projects from 

MBPP (Penang Island City Coun-

cil) accounting for RM37.7 mil-

lion and 71 projects from MPSP 

amounting to RM28.6 million,” 

“The Minister has committed 

to look into these outstanding 

applications and we hope to hear 

more good news soon,” he said. 

“It was confirmed that cur-

rently, two plots of land in Jelu-

tong are being considered for 

PPR by the federal government. 

Further to this, all executive 

councillors were requested to 

submit a complete list of land 

identified for the development of 

PPR. I’m happy to state that 

Penang has identified further 

plots of land in every district for 

this purpose,” added Jagdeep. 

“I had also raised the issue of 

the desire of the Penang state 

government to upgrade MPSP to 

city council just as what was 

done for the MBPP in 2015. In 

this regard, it was confirmed (by 

the Minister herself) that there 

is no restriction for any particu-

lar state to only have one coun-

cil with city status, as was inti-

mated to Penang before GE14 

by the former BN federal gov-

ernment. 

“In this regard, I will be pro-

ceeding with all relevant appli-

cations, both to the state and 

federal governments for the up-

grading of MPSP to city council 

status,” Jagdeep said. 

J a g d e e p  a l s o  e x p r e s s l y 

thanked Zuraida for her proac-

tive and positive attitude in hold-

ing discussions with all  the 

Housing and Local Government 

exco members in the country, 

whereby in this new era, all 

states irrespective of political 

affiliation, can look forward to a 

more positive outlook in matters 

concerning housing and local 

government. 

Accompanying Jagdeep dur-

ing the press conference were 

Jelutong MP RSN Rayer and 

Batu Lancang assemblyman Ong 

Ah Teong.

Jagdeep pleased 
with minister’s 
commitment

Penang in line to host 
ninth Malaysia-China 
Entrepreneur Conference 
A DELEGATION f rom the 

Malaysia-China Chamber of 

Commerce (MCCC) led by its 

national president Tan Yew Sing 

paid Chief Minister Chow Kon 

Yeow a courtesy visit at his of-

fice in Komtar on Sept 26.

A discussion on a wide array 

of issues took place, ranging 

from opportunities in tertiary 

and technical education in the 

more than 1,300 universities 

and institutions of higher learn-

ing in China, business oppor-

tunities to be tapped for the 

mutual benefit of both coun-

tries, the pull factors to boost 

tourism and especially on the 

Malaysia-China Entrepreneur 

Conference scheduled for the 

last quarter of 2019 to be host-

ed in Malaysia.

According to Tan, the MCCC 

is currently considering its op-

t ions for  the venue for  the 

conference to be either in Sa-

bah, Sarawak, KL or Penang. 

He hoped the Penang state 

government would support the 

conference so as to attract the 

delegates numbering around 

1,500 business people who are 

Malaysians and Chinese from 

Mainland China to visit Penang 

and to sample the best of what 

the state has to offer.

Tan also shared his experi-

ence with Chow on how the 

Chinese government decentral-

ises the provinces in terms of 

specific economic specialty to 

enable each region or province 

to promote a particular industry.

He cited examples such as 

the  Chinese  Smar t  Ci ty  in 

Wuxi, the Big Data Centre in 

Guizhou and the e-commerce 

hub in Suzhou. 

The MCCC national presi-

dent suggested that the Penang 

state government adopt a sim-

i lar  s t ra tegy l ike  what  the 

Chinese are doing to promote 

itself to outsiders.

Others in the MCCC delega-

tion included vice-presidents 

Ngan Teng Ye and Lee Chee 

Hian, secretary-general Kelvin 

Siah Teong Chein ,  Penang 

branch president Teh Eng Hin, 

Youth chairman Bryan Chong 

and vice-executive secretary 

Jackie Chee Kok Ping.

The chief minister’s politi-

cal secretary Teh Lai Heng, 

who was also present ,  was 

tasked by Chow to be the con-

tact person for MCCC to fol-

low up on its request for the 

state government’s sponsor-

ship to hold the Malaysia-

China Entrepreneur Confer-

ence next year.

The MCCC delegates led by Tan (fourth from left) are confident 
trading ties between China and Malaysia would benefit Penangites 
immensely.
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Story by Tanushalini 

Moroter

OVER 2,000 people clad in 

purple  took par t  in  “Relay 

For Life 2018” held at Uni-

versiti Sains Malaysia on Oct 

7. 

Jo in ing  them was  Ch ie f 

Minister Chow Kon Yeow. 

The heavy downpour did 

n o t  s t o p  t h e  p a r t i c i p a n t s 

w h i c h  i n c l u d e d  s o m e  1 8 0 

cancer survivors to take part 

in the relay to bring a mes-

sage of hope to other cancer 

patients. 

Pr ior  to  the  re lay,  Chow 

c o n v e y e d  h i s  h o p e  t h a t 

t h r o u g h  c a n c e r  a w a r e n e s s 

campaigns, the disease can be 

defeated. 

“This annual campaign re-

flects the extraordinary unity 

and effort by the community 

to create awareness and fight 

cancer and I’m honoured to 

be part of this special cam-

paign. 

“I believe that we all have, 

in one way or another, come 

across this disease either di-

rec t ly  o r  ind i rec t ly  in  our 

daily lives. 

“It may be through friends, 

families, loved ones or even 

pe r sona l  expe r i ences  w i th 

c a n c e r.  T h u s  I  h o p e  t h a t 

through campaigns such as 

th i s ,  we  can  t r iumph  over 

cancer, ”  sa id  Chow in  h i s 

speech. 

Chow also highlighted the 

importance of early detection 

which could improve the sur-

vival rate of cancer. 

“It is important to go for 

regular check ups and if we 

sense any symptoms in our 

body, we need to consult the 

doctor immediately.

“In Malaysia almost two-

thirds of patients with cancer 

are diagnosed at stage three 

or four whereas in developed 

countries only about a third 

are diagnosed late. 

“Cancer treatment will be 

more effective if it is treated 

earlier. 

“We are proud that in Pen-

a n g ,  w e  h a v e  a c t i v e  n o n -

profit organisations like the 

NCSM Penang Branch and 

Penang Hospice Society that 

constantly provide accessible 

free services and support to 

anyone who needs them. 

“All of us must work close-

ly to ensure that this move-

ment keeps going forward and 

never stops,” added Chow. 

The “Relay For Life 2018” 

w a s  o rg a n i s e d  b y  t h e  N a -

tional Cancer Society Malay-

s ia  Penang Branch and the 

Penang Hospice Society, with 

t h e  s u p p o r t  o f  U n i v e r s i t i 

Sains Malaysia (USM). 

Also present  were Datuk 

Seri Dr T. Devaraj, the chair-

man of Relay For Life Penang 

& chairman of National Can-

cer Society of Malaysia Pen-

ang Branch and Prof. Datuk 

Dr. Adnan Hussein the Depu-

ty Vice-Chancellor,  Student 

Development Affairs & Alum-

ni Division, USM.

Relay gives hope to cancer patients

Chef Martin Yan wows 
‘em at buffet dinner

Thumbs up for our street food

WELL reknowned Chef Mar-

tin Yan made a special appear-

ance at Roselle Coffee House, 

Lexis Suites Penang on Oct 6 

during the Hot Wok Seafood 

Saturday Dinner.

Yan held a meet and greet/

autograph session with guests 

present before showcasing his 

amazing culinary skills in his 

l ive demonstrat ion cooking 

show at the hotel.

In attendance was Deputy 

Minister of Tourism, Arts and 

Culture, Muhammad Bakhtiar 

Wan Chik.

Also present were director-

general of Tourism Malaysia 

Datuk Seri Mirza Mohammad 

Taiyab and director of Minis-

try of Tourism, Arts and Cul-

ture (MOTAC) Penang, Jona-

than Freddy Bagang.

Joining them were chair-

man of Malaysia Association 

of Hotels (MAH), Khoo Boo 

Lim and general manager of 

Lexis Penang, Ben Ho.

Meanwhile, Ho said: “It is 

a pleasure to have Chef Mar-

t in  Yan back here  a t  Lexis 

Suites Penang as part of his 

s tay  for  the  Bat t le  Of  The 

Chefs 2018 competition held 

at Spice Arena, from Oct 5 to 

7.”

RENOWNED chef instructor, leg-

endary television icon and host of 

over 3,000 cooking shows Master 

Chef Martin Yan described in glow-

ing terms Penang’s famous street 

food when he attended the 17th 

edition of the “Battle of The Chefs 

2018” which took place at Setia 

SPICE Arena on Oct 7.

“I agree with the label (that 

street food is the pride of Penan-

gites) because if you put street food 

on the street, it’s called street food. 

But if put it in a hotel and present 

it nicely, it’s Michelin star food. Its 

taste, fresh ingredients and (once it 

is) cooked with passion and with 

heart (is what makes it Michelin 

star food). No matter how simple 

the ingredient is, if it is cooked with 

passion and with heart, it is great 

food!” said Yan, who came from 

San Francisco for the event.

“All chefs are passionate about 

food. Without the passion and with-

out cooking with their hearts, they 

will not last. It’s tough working in 

a kitchen and with the long hours!

“What makes street food inter-

esting is that people can see how 

it’s being prepared first hand. That’s 
the reason why many wonderful 

restaurants have open kitchens,” 

noted Yan.

The main event itself – The Bat-

tle of the Chefs – in its 17th edition 

this year, witnessed more than 

1,500 chefs pitting their culinary 

skills against one another for rec-

ognition and vying for various top 

honours during the three days of 

intense competition which began 

on Oct 5.

The competitors were judged by 

the Panel of Distinguished Interna-

tional Judges selected from the pool 

of World Association of Chefs 

Societies (WACS).

A high level of exhibits and 

creations were showcased by the 

participants this year.

Chief Minister Chow Kon Yeow, 

in his closing speech at the compe-

tition, remarked how one’s passion 

to cook culminated into the spirit 

of Penang Boleh!

“Penang, the Pearl of the Orient, 

is the home to one of the most dy-

namic group of chefs in Asia. 

Penang chefs and cuisines are 

found in many great cities in Asia 

and much sought after in countries 

especially in Singapore, Hong 

Kong and China,” he said.

“It’s in this spirit of passion to 

cook, enthusiasm to serve and the 

desire to excel that had always 

made Penang lead – The Spirit of 

Penang Boleh!” the chief minister 

added.

Also present were Penang Chefs 

Association president Chef Audee 

Cheah and Battle of the Chefs 2018 

17th edition organising chairman 

Chef Darren Tan.

(Third from left) Ho, Bakhtiar and Yan joining other guests in giving 
the thumbs up for the live demonstration cooking show.

Participants in ‘The Battle of the Chefs’ can hardly contain their joy when their culinary skills earned 
them recognition and cash rewards.  
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The ‘Women in Economy: Re-

thinking Entrepreneurship for 

Today’s Women’ was officially 

declared open by YAB Chow 

Kon Yeow, the Chief Minister of 

Penang on 24 September 2018 at 

Ixora Hotel ,  Seberang Jaya 

which is the venue for the two-

day conference. YB Chong Eng, 

State EXCO for Women and 

Family Development, Gender 

Inclusiveness and Non-Islamic 

Religious Affairs, delivered the 

welcoming speech. The guest of 

honour at the conference, YAB 

Dato’ Seri Dr. Wan Azizah Dr. 

Wan Ismail, Deputy Prime Min-

ister cum Minister of Women, 

Family and Community Devel-

opment delivered the conference 

keynote address.  

The conference which was 

organised by the Penang Wom-

en’s Development Corporation 

(PWDC), in partnership with 

Bahagian Perancang Ekonomi 

Pulau Pinang (BPEN), City 

Council of Penang (MBPP), 

Seberang Jaya Municipal Coun-

cil  (MPSP), United Nations 

D e v e l o p m e n t  P r o g r a m m e 

(UNDP), Penang Institute (PI), 

Women BizSENSE and Sunshine 

Wholesale Mart Sdn. Bhd., and 

in collaboration with National 

Association of Women Entrepre-

neurs Malaysia (NAWEM) and 

Junior Chamber of Commerce 

(JCI) Pearl attracted some 600 

delegates, speakers and invited 

guests, with women making up 

88% of the total number of at-

tendees. The delegates com-

prised of influential stakeholders 

from the government, private 

sector, academia, expert practi-

tioners, civil societies, commu-

nities and most importantly, 

entrepreneurs themselves.

The conference featured 20 

distinguished speakers from di-

verse ethnicities, age-groups and 

business sectors, each sharing their 

own unique and specialized talent 

and experience at the conference. 

Among them, were business found-

ers and owners, who are each suc-

cessful in their own field of busi-
ness, ranging from ICT, corporate 

and brand consultancy, food and 

retail, to manufacturing. 

In his speech, the Chief Min-

ister of Penang, YAB Chow Kon 

Yeow stressed on the strategic 

importance placed by the state 

on removing barriers to allow 

more women to advance their 

entrepreneurship acumen and to 

be successful entrepreneurs. The 

combined contributions of small 

businesses owned and operated 

by women entrepreneurs towards 

the global economic growth are 

substantial in terms GDP. He 

quoted a report by McKinsey 

Global Institute, which projected 

$12 trillion could be added to 

global GDP by 2025 by advanc-

ing women’s equality, and given 

a ‘full potential’ scenario’, as 

much as $28 trillion, or 26 per-

cent, could be added to global 

annual GDP.

The objective of this confer-

ence was to provide an open 

platform for women to discuss 

and explore entrepreneurial ex-

periences and opportunities, 

which would create impetuous 

for women to excel in the field 

of entrepreneurship. YB Chong 

Eng said the state hopes that 

more women would be moti-

vated to enter the economy as 

entrepreneurs, expand existing 

businesses, pursue new initia-

tives or form new partnerships 

to realize better income and 

profits for their businesses. The 

conference did not only chart the 

course to uplift women into fi-

nancial independence, but had 

also provided invaluable insight 

and practical tips from success-

ful women and men entrepre-

neurs in the industry. 

The two-day conference saw 

many speakers sharing their 

stories about their entrepre-

neurial journey towards finan-

cial independence and success. 

The delegates were inspired, 

inquisitive and involved and it 

was evidenced by the lively ex-

changes during the breakout 

sessions between the delegates 

and the speakers and panelists. 

The networking opportunities 

during the two-day conference 

was a very popular affair among 

the delegates and many ex-

pressed satisfaction for the 

gained knowledge and opportu-

nities. YB Dato’ Abdul Halim 

Hussain, state EXCO for Inter-

national & Domestic Trade, 

Consumer Affairs and Entrepre-

neur Development delivered the 

closing speech and he thanked 

everyone - organizers, collabora-

tors, sponsors, speakers and 

delegates - for their hard work, 

support and contributions to 

make the Women in Economy 

conference such a huge success.

Women in Economy 
Conference : 

Rethinking Entrepreneurship for 

Today’s Women, 24-25 September 2018

Penang Goes Orange (PGO) 
2018 - The Orange Challenge  
‘Stop Sexual Harassment’
Penang Goes Orange (PGO) 2018 comes alive beginning November 

2018 with a burst of fun and educational activities to learn about 

stopping sexual harassment. It is a state-level campaign organised 

by Penang EXCO for Women and Family Development, Gender 

Inclusiveness and Non-Islamic Religious Affairs, together with 

Penang Women’s Development Corporation (PWDC). 

As part of this year’s PGO campaign and run-up to the PGO 2018 

Orange Challenge at the Penang Bird Park on 24 November 2018, 

we are lining up a series of public events and activities to bring the 

message of “Stop Sexual Harassment” to you, and among the ac-

tivities are:

• Flash Mob at Komtar
• Social Experiment at Komtar
• Testimonial Station at Komtar
• Release of PGO Theme Song
• PGO Roadshows: Talks, Interactive Activities & Giveaways
• PGO Photo-booth at Dewan Undangan Negeri

THE ORANGE CHALLENGE, is an interactive challenge where 

participating teams challenge each other to complete a series of 

activities and quizzes related to the campaign theme, “Stop Sexual 

Harassment”. It is an event for families and friends. There will be 

lots of goodies for everyone and attractive prizes to be won. 

Event: The Orange Challenge 2018 

Date and Time :  24 November 2018, Saturday, 7.30 am

Launch Venue :  Safira Country Club, Seberang Jaya 

Challenge Venue :  Penang Bird Park, Seberang Jaya 

Register today at our online registration: https://event.howei.com/

event/orange-challenge

Official Opening of the Women in Economy Conference. 
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Story and pix by Christopher 

Tan

SEVENTY-TWO mothers together 

with their husbands and babies came 

in full force to support The Malay-

sian Big Latch 2018, when they took 

part in the mass breastfeeding event 

here in Penang Times Square.

Organised by JCI Pearl, the event 

was aimed at encouraging mothers 

to breastfeed their babies and to raise 

awareness on the importance of 

breastfeeding.

Besides Penang, five other loca-

tions in Malaysia - Kuala Lumpur, 

Johor, Perak, Tawau and Kota Kina-

balu - were also holding The Malay-

sian Big Latch 2018 simultaneously.

The organiser was attempting to 

break the Malaysia Book of Records 

which the organiser had set in 2016. 

A total of 820 mothers took part in 

the event that year.

Penang Women and Family De-

velopment, Gender Inclusiveness 

and Non-Islamic Religious Affairs 

Committee chairman Chong Eng 

said the state government wanted to 

encourage mothers to breastfeed 

their babies.

“The Penang government is very 

supportive of this breastfeeding 

practice. We are proud of breastfeed-

ing mothers who make the effort to 

breastfeed their babies.

“We want to thank JCI Pearl for 

being sensitive towards gender is-

sues. Husbands and wives must 

work together to build a healthy 

environment for your babies,” she 

said in her speech on Sept 23.

The event was co-organised by 

Mother-to-Mother Peer Support 

Group (MMPS) and coordinated by 

World Alliance for Breastfeeding 

Action (Waba).

Organising chairman Autumn 

Tan said JCI Pearl was honoured to 

organise the event to raise aware-

ness on the importance of breast-

feeding.

At 3.20pm, the event saw a total 

of 610 mothers (from all six loca-

tions) taking part in the event.

Despite not being able to break 

their own record of 820 mothers 

(who took part in 2016), JCI Pearl 

president Zendieey Lee was happy 

with the turnout.

“Our main objective is to raise 

awareness and to encourage mothers 

to breastfeed.

“Although we are unable to set a 

new record, we are happy that more 

people are now aware about the 

importance of breastfeeding,” Lee 

said.

Also present was MMPS adviser 

Dr Balkees Abdul Majeed.

There were also educational 

booths set up to help parents foster 

closer relationship with their babies 

besides the mass breastfeeding event 

in Penang Times Square.

Among the activities were nail 

and body art painting, sand art paint-

ing, and baby massage.

All for 
breastfeeding

Parents learning the baby massage technique during The Malaysian 
Big Latch 2018.

Parents supporting The Malaysian Big Latch 2018.
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Story by Tanushalini Moroter

Pix by Yusnina Mohamad Yusof

EDEN Handicap Service Centre received a 

seven-seater vehicle from Rotary Club of 

Georgetown on Oct 1.

The co-founder and general manager of 

Eden Handicap Service Centre Bertie Tye 

conveyed his heartfelt appreciation to the 

Rotary Club for their thoughtful gesture.

“In 2014, we received a vehicle specially 

designed for those who are physically chal-

lenged and now we are getting another vehi-

cle which is a seven-seater (MPV) from the 

club. We really appreciate their contribution 

to cater to the special needs of the centre.

“We would like to thank the Georgetown 

Rotary Club for supporting us.

“Here, I would like to also highlight some-

thing. We are in need of funds to modify a 

vehicle and the cost is estimated at around 

RM3,000.

“This is to enable those physically-disa-

bled people to drive the vehicle,’’ said Tye.

Present during the vehicle handing over 

ceremony at the Caring Society Complex 

were the Georgetown Rotary Club fundraising 

chairman Lee Peng Loon, district governor 

3300 (Rotary Club Penang) Dr. G. Baskaran, 

president of Rotary Club Georgetown Soh 

Yew Aun, Eden Handicap Service Centre co-

founder Madelene Tan, its coordinator Der-

rick Cheah and manager Lee Sin Kok.

Eden Handicap Service Centre is a chari-

table non-profit organisation which caters to 

some 176 people with disabilities and has 70 

staff members where some of them are also 

people with special needs.

For details and to make donations, contact:
Eden Handicap Service Centre

Administration/Finance/Social Work/

Resource Department

CO-9-GF Kompleks Masyarakat Pen-

yayang

Jalan Utama

10450 Penang

Tel: 04 228 2758

Fax: 04 229 6951

Email : edenhdc@yahoo.com

Website : http://www.edenhandicap.

org

Soh presenting a souvenir to Cheah (sitting in a wheel chair) signifying the friendship between both organisations.

Rotary 
Club 

donates 
seven-seater 

to Eden
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PENANG Hil l  Corpora t ion 

(PHC), being an environmen-

tally conscious body, organised 

the “Trash Free Hill” programme 

on Sept 29.

The event saw the participa-

tion of some 550 volunteers 

joining hands to clear up rubbish 

at eight different hiking trails at 

Penang Hill.

A whopping total of 449.5kg 

of rubbish was collected during 

the programme.

Exco member for Environ-

ment, Welfare and Caring Soci-

ety Phee Boon Poh and PHC 

general manager Cheok Lay 

Leng were seen joining the zest-

ful volunteers on the vibrant 

Saturday morning.

The programme was sup-

ported by the state government 

along with Penang Island City 

Council (MBPP) and the Centre 

for Global Sustainability Studies 

of Universiti Sains Malaysia.

I t  was a imed at  creat ing 

awareness on the importance of 

maintaining the cleanliness of 

the hill as it is the responsibility 

of everyone to safeguard the 

environment.

THE “Love Has No Label” char-

ity event successfully raised 

RM9,303 to benefit five non-

profit groups.
Among the groups were the 

Lions REAch and Penang Chesh-

ire Home that received RM1,000 

each respectively, while the re-

maining funds were used to spon-

sor the music education of the Ru 

yi Home, the Salvation Army 

Children’s Home and the Child 

Protection Association. 

Sungai Penang assemblyman 

Lim Siew Kim on Oct 9  witnessed 

the event held at her constituen-

cy’s office in Jalan Ahmad Nor.
At the function, Lim handed 

over the funds and the musical 

instrument to the relevant groups 

and said that the charity sale was 

held on Sept 30 at the Fisherman’s 

Wharf in Karpal Singh Drive.

“I hope the community can 

continue to support groups in need 

to shower their love and care 

through material or volunteer 

work,” Lim said.

The bazaar was hosted by the 

Big Potato Event Solution and 

co-organised by the Penang Urban 

Lions Club.

H U N D R E D S  o f  r e s i d e n t s 

from the Sunway Tunas com-

munity rejoiced in the Lantern 

Festival event held at  their 

basketball compound on the 

evening of Sept 24.

Besides being entertained 

to cultural dances, they were 

also given free lanterns and 

mooncakes, courtesy of Olive 

Tree Hotel in Bayan Baru.

The crowd also  jo ined a 

l an t e rn  pa rade  a round  the 

community park. 

They were led by Deputy 

Minister for Agriculture and 

Agro-Based Industries, Sim 

Tze Tzin and Batu Maung as-

s e m b l y m a n  D a t u k  A b d u l 

Halim Hussain.

In his speech, Sim said he 

plans to introduce community 

farming in Sunway Tunas and 

the nearby Jalan Tengah area 

with the cooperation of the 

residents association and vil-

lage  secur i ty  and develop-

ment committee of these ar-

eas.

“I will keep the community 

here updated of the progress 

soon,” added Sim, who is also 

Bayan Baru MP.

Meanwhile,  Abdul Halim 

hoped the Mid Autumn Festi-

v a l  o rg a n i s e d  y e a r l y  w i l l 

bring families together.

He sa id  th is  was  in  l ine 

wi th  Chie f  Min is te r  Chow 

Kon Yeow’s recent announce-

m e n t  o f  “ Vi s i o n  2 0 3 0 ”  t o  

make  Penang  a  f ami ly  fo -

cussed s tate ,  with a  s t rong 

bond of  family upkeep.

“The Chief Minister hopes 

this vision will mould Penang 

into a  smart  s ta te  and wil l 

catch up with the digital era.

“We also wish the state will 

work on digital transforma-

tion like what is taking place 

i n  f o r e i g n  c o u n t r i e s ,  a n d 

catching up with their  pro-

gress in this area,” he added.

The volunteers picking up rubbish found along the hiking trails 
at Penang Hill.

Lim (fourth from left) joining the fund recipients for a group photograph during the press conference.

Abdul Halim (back row, seventh from left) and Sim (ninth from left) joining organising committee members 
and children for a group photograph during the Mid Autumn Festival event.

Keeping 
Penang Hill 
trash-free

Sunway Tunas community 
celebrate Lantern Festival

Five organisations 
benefit from charity event
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Muhammad Bakhtiar (centre, on platform) and other guests getting ready to flag off the Distinguished 
Gentlemen’s Ride.

Yew (left) and Ong planting the sapling of a shade tree  

Story by Danny Ooi

Pix by Alissala Thian

THE Ministry of Tourism, Arts and 

Culture is targeting 30 million tour-

ist arrivals in Malaysia by 2020. 

Its Deputy Minister Muhammad 

Bakhtiar Wan Chik said this influx 
of tourists would increase the sec-

tor’s contribution to the nation’s 

Gross Domestic Product (GDP) to 

15.1%, from the 14.9% through 26.1 

million tourist arrivals last year.

“We are now asking for more 

allocations for tourism promotion 

because it is key to the sustainability 

of the tourism industry itself,” he told 

reporters after the flag-off ceremony 

of the 2018 Distinguished Gentle-

men’s Ride Penang on Sept 30.

He said with the allocation, the 

ministry would be able to promote 

tourism to a wider audience 

“We are now getting stiff compe-

tition from Thailand, Indonesia, Vi-

etnam, Myanmar and also Singapore 

in this industry. So we have to 

strengthen our promotion and hope 

Malaysians themselves take part in 

boosting domestic tourism,” he said.

Muhammad Bakhtiar added the 

ministry was working with the Edu-

cation Ministry to introduce stag-

gered school holiday breaks accord-

ing to states, to distribute the domes-

tic tourist load.

Distinguished Gentlemen’s Ride 

(DGR) is an annual charity ride that 

first began in Penang in 2015.
It is to spread awareness on men’s 

mental health and to help raise funds 

to find a cure for prostate cancer.
DGR Penang was first organised 

in 2015 by Geng Kak Long and 

Vespa Penang.

In 2016, it was organised by Rid-

ers Garage.

In 2017, Riders Garage joined 

hands with Tryharder and saw the 

biggest turnout with the participation 

of over 300 bikes.

This year’s DGR was once again 

organised by Tryharder with the help 

of Pakatan Vespa Utara.

30m tourist 
arrival target A green effort 

by MBPP
SOME 550 saplings of six differ-

ent species of shade trees were 

planted in the neighbourhood of 

Taman Green Lane in an effort by 

the Penang Island City Council 

(MBPP) which aims to plant 

saplings of shade trees all over 

the Batu Lancang constituency.

The saplings were contributed 

by MBPP councillors Harvinder 

Singh, Gerald Mak Mun Keong, 

Theng Jie Wey and Shung Yin.

Till to date, the council has 

planted 60 saplings of shade trees 

in the neighbourhood of Batu 

Lancang as an initiative to pre-

serve the green space in Penang.

The types of species planted at 

Taman Green Lane are Fagrea 

fragrans (pokok tembusu), Kop-

sia arborea (kopsia white), Lager-

stroemia speciosa (bogor specio-

sa), Lagerstroemia floribunda 

(bogor floribunda), Xanthaoste-

mon chrysanthus (golden panda) 

and Mesua ferrea (pokok penaga 

lilin).

MBPP mayor Datuk Yew Tung 

Seang, Batu Lancang assembly-

man Ong Ah Teong and council 

members took part in the saplings 

planting ceremony on Sept 30 to 

send the message of creating 

more green spaces in the state.

COURTESY CALL… 
A delegation from the 
Penang Sports Club 
(PSC) led by
its president Sunny 
Goh (fifth from left) 
visited Chief Minister 
Chow Kon Yeow at 
his office in Komtar 
on Oct 4. Also in the 
PSC team were its 
senior vice-president 
T y e  W e n g  L o k 
(fourth from left) and 
treasurer Mary Ann 
Harris (eighth from 
left).
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A BOOK depicting a commu-

nity tells not only about its 

h is tory  but  a lso  the  p lace , 

people and their struggles and 

achievements.

Here  in  George  Town,  a 

book on “Mount Erskine and 

Bagan Jermal Kampung Sto-

ries” initiated by former Pulau 

Tikus assemblyman Yap Soo 

Huey sees its completion now 

by current Pulau Tikus assem-

blyman Chris Lee Chun Kit. 

“The book most importantly 

reflects our roots as the stories 

are part of Pulau Tikus.

“Mount Erskine and Bagan 

Jermal are two unique places 

with their own history. We want 

elderly people’s legacies to be 

preserved and be a reminder of 

our humble beginnings,” Lee 

said during the launch of the 

book at his Pulau Tikus service 

centre on Sept 28. 

“Before we started to draw, 

we went there to do data col-

lection and interviews on el-

derly people. It took two to 

three months to complete the 

interviews based on their liv-

ing standards from the days 

when the estate was widely 

regarded as a squatter com-

munity.

“The drawing and the paint-

i n g  p a r t  t o o k  a r o u n d  o n e 

month before they were sent 

for final printing,” said visual 

artist Tang Yeok Khang and 

research leader Kuah Li Feng.

“The book highlights the 

uniqueness of the two kam-

pung such as Hong Seng estate 

community, soya sauce facto-

ry, swimming pool and blue-

berry hill, village sukaneka, 

vegetable farms and so forth 

to  people to  show that  our 

achievements today are from 

the foundations put in place by 

our forefathers.”

A f t e r  t h e  l a u n c h ,  s o m e 

books were distributed for free 

to some schools in the Pulau 

Tikus area to enable students 

to know more about the his-

tory and share the stories with 

others. 

Anyone interested to get the 

book can visit the Pulau Tikus 

service centre located at 11A 

Medan Maktab. The book is 

free of charge and i t  is  re-

garded as a community pro-

ject.

Story by K.H. Ong

Pix by Adleena Rahayu 

Ahmad Radzi

THE Penang Island City Council 

(MBPP) has given a final reminder 
to residents of Lebuh Klang, Love 

Lane and Stewart Lane in George 

Town to throw household rubbish 

into proper garbage bins.

MBPP public health and licens-

ing committee alternate chairman 

Wong Yuee Harng said offenders 

caught with throwing rubbish in-

discriminately would be given a 

compound of RM250 for each of-

fence.

Out of 122 premises in the vi-

cinity, Wong said only 22 have 

rubbish bins.

“I hope the others will buy their 

own rubbish bins from Lebuh 

Carnarvon or any supplier. This is 

a core heritage zone and we don’t 

want tourists to have a bad impres-

sion of George Town,” Wong told 

reporters on Sept 27 while showing 

them a spot at Lebuh Klang where 

bags of rubbish were usually 

thrown near a TNB sub-station.

MBPP has put up a signage 

there warning culprits of a RM500 

penalty by the court.

“For the past 10 years, we’ve 

given enough tolerance to the 

residents and also raised public 

awareness. Now it’s time to en-

force the rules,” Wong added.

Wong said the size and dimen-

sion of the rubbish bin for domes-

tic landed property should be 120 

litres (950mm x 480mm), com-

mercial landed property (240 litres, 

1070mm x 580mm) and residential 

apartments (660 litres – 1280mm 

x 1255mm & 1,100 litres – 

1370mm x 1250mm).

He also said it was compulsory 

for residents to segregate the rub-

bish, putting the plastic bags con-

taining food wastes in the bin and 

the plastic bags containing recycla-

ble items outside the bin.

Also present were MBPP Urban 

Services director Mubarak Junus, 

MBPP councillor Gerald Mak Mun 

Keong, Chief Minister Chow Kon 

Yeow’s service centre officer 

Johnny Chee, MBPP Urban Ser-

vices health assistant officer Mo-

hamed Khairul Hailmie and JKKK 

Lebuh Chulia members.

Mubarak said residents should 

not throw rubbish anywhere as 

they like, as long as they are not 

thrown in “my own backyard.”

“It’s also more hygienic to 

throw rubbish properly into the bin 

and also to care for the environ-

ment,” said Mubarak.

Mak called on owners of some 

unoccupied houses to also clean up 

their premises because of bird 

droppings that could be hazardous 

to health.

Documenting ‘kampung 
stories’ for the next generation

Final reminder to 
throw rubbish into bins

Air Itam rep, NRD staff lend 
seniors a helping hand
THE National Registration Depart-

ment (NRD) Penang branch has or-

ganised 44 outreach programmes this 

year through its Kembara mobile 

services.

Their focus is on groups like senior 

citizens, the physically challenged, 

bedridden patients and mental patients.

The NRD has received and pro-

cessed 228 MyKad applications from 

January to September this year.

One of its stops was at the Little 

Sisters of the Poor located along 

Lorong Batu Lanchang in Air Itam on 

Sept 27. 

Air Itam assemblyman Joseph Ng 

was also present to help the seniors 

with the application procedures.

Besides helping the seniors, the 

Penang NRD staff held several social 

activities such as singing and perform-

ing dances for the residents of the 

home.

Any individual with physical dif-

ficulty in going to the NRD office to 
replace their MyKad can contact the 

NRD mobile services at 04-2265161 

for assistance. Ng and a Penang NRD officer posing with a staff member of the Little Sisters of the Poor after she 
obtained her new MyKad.

Painting leaflets of the Kampung Stories on display during the 
book launch

Wong showing a hotspot at Lebuh Klang where bags of rubbish have been thrown indiscriminately.
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亚太大师运动会
纽西兰老夫妻金牌佳偶

纽西兰老夫妻詹姆斯亚历山大布莱尔与诺妮卡兰德，在槟城举行的2018年亚太大师运动会大放异彩，成为最闪耀的金牌佳偶。

以87岁高龄参加田径赛的布莱尔，在跳高、标枪及铁饼项目中荣获金牌，
他从6岁开始到现在仍积极参与运动项目，永不言累的体育精神值得年轻
一辈仿效。
“我毕业后，便在机缘巧合下当上教练，至今我仍活跃于海内外各赛
事。”
布莱尔提及，他曾在韩国的世界大师锦标赛中，于三级跳高及标枪项目荣
获3枚金牌，展现了人老志气依然高的傲人毅力。
值得一提的是，其妻子诺妮卡兰德（70岁）也爱相随，不仅给予他精神上
的支持，还在大师运动会中大展身手，抱走了70岁年龄组别标枪及铁饼项
目两枚金牌，两人可说是最闪耀的金牌佳偶。

■布莱尔与妻子诺妮卡兰德（左1）经常一起进行训练，两人在亚太大
师运动会的表现令人激赏。

■阿丽娜瓦蒂以4.16米的飞跃式跳远，在槟城亚太大师运动会中夺得
其首枚金牌。

勇挫6届冠军人物
布尼技惊四座

前医务人员布尼在2018年亚太区大师运动会
65岁以上男子单打项目中，于小组赛击败曾夺
6次全英羽球大师赛冠军的亨利佩德，引起众
人瞩目。
来自砂拉越的布尼（65岁），是以21比18和21
比7的成绩，两局直取加拿大籍的亨利佩德。
其后更一路过关斩将，一一击败对手，成功夺
得65岁以上男子单打项目的金牌。
他说，他当时根本不懂亨利佩德的背景，直
到在赢得比赛后，女儿发了一篇文章给他后才
知晓。

自7岁开始打羽球的他说，自己曾代表学校和
砂拉越医务队出赛，但未曾代表州属或国家
参赛。
此外，他此次也与拿督戴夫搭档，出征男双
项目。他说，他是在数年前于亚庇的羽球赛认
识对方，并于今年4月在于台湾大师赛重遇对
方，更被对方冠以“终结者”的称号。
“他7月时打电话给我，询问我是否有意愿一
同搭档出征亚太区大师运动会，当时我一口就
答应了。”

■布尼在小组赛
击败曾夺6次全
英羽球大师赛冠
军的亨利佩德，
轰动全场。

汶莱阿丽娜扫5金
另外，来自汶莱的阿丽娜瓦蒂（43岁）在其参与的5个项目中冲金成功，即
在100米跑、标枪、三级跳高、跳远及铅球赛中横扫5个金牌，成绩标青。
“无论参与任何赛事，我都是瞄准金牌进攻，有了明确的目标，才能战胜
自己及战胜对手。”
她以4.16米的飞跃式跳远，夺得其中一枚金牌，压倒来自印度的古挞拉蒂
卡（4.05米）和香港的珍杨（3.87米）。
“我非常期待下届在韩国举办的亚太大师运动会能再次保持5金的记
录。”
阿丽娜瓦蒂透露，她曾于2017年的香港田径锦标赛中获得了数枚金牌，成
绩不俗。
这位充满信心的选手表示，她希望未来能继续参赛，获得更多金牌。


